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هشدار متخصصان درباره 
همه گيریِ بعدی جهانی 

پزشکی هشدار  علوم  متخصصان 
بیماری زایی  عامل  آنفلوآنزا  دادند 
است که به احتمال زیاد در آینده 
بیماری  یک  ایجاد  باعث  نزدیک 

همه گیر جدید خواهد شد.

2 ,

3 ,

8 ,

قيمت انواع ميوه و تره بار از تاریخ 01/ 1403/02 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع ميوه  ردیف

138.000 هندوانه بیضی  1

115.000 هندوانه نو گرد 2

1.150.000 توت فرنگی خارجی  3

920.000 توت فرنگی ایرانی  4

287.500 به درجه1 5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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یادداشت 
?....... وحيد حاج سعيدی 

امروزه در دنیا تاثیر آموزش بر اقتصاد 
به یک اصل قابل اعتنا و اصیل مورد 
توجه بسیاری از دولتمردان قرار گرفته 
است و کارشناســان اقتصادی بر این 
باورند کــه بســیاری از چالش های 
اقتصــادی موجود در جوامع انســانی 
ماحصل عدم آگاهی و بینش کم مردم 

نسبت به اقتصاد است. 

رییس ســازمان هواپیمایی کشوری 
گفت : خرید و فــروش هواپیماهای 
جــت بــرای عمــوم آزاد اســت و 
متقاضیان می توانند نســبت به خرید 

بیزنس جت، اقدام کنند.

طنز روز 
هر ایرانی و یک جت 

خصوصی

خرید تضمينی گندم در 
هرمزگان به بيش از 11 

هزار تن رسيد

محققان دانمارکی پی بردند؛

فيبریلاسيون دهليزی 
عامل زمينه ساز قوی 

برای نارسایی قلبی است 

بستک، کنگ و جناح شهرهای پيشرو در مدیریت پسماند هرمزگانبستک، کنگ و جناح شهرهای پيشرو در مدیریت پسماند هرمزگان

پوستر چهاردهمين 
جشنواره فرهنگی و 
هنری خليج فارس 

رونمایی شد

عکس: ندای هرمزگان/ زینب نورالدینیعکس: ندای هرمزگان/ زینب نورالدینی

ندای هرمزگان - زینب نورالدینی 
حبیب مســیحی تازیانی در مراســم گرامیداشــت 
روز زمین پاک که در شــهرک مروارید برگزار شد 
از  کیش به عنوان شــهر پاک ثبت شده ی استان 
یاد کرد که زباله ها از مبدا تا انتها مدیریت می شــود 
و شــهرهای بســتک کنگ و جناح به عنوان دیگر 
شــهرهای پیشــرو در امضای قراردادهای مدیریت 

پسماند از مبدا اعلام کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، مدیرکل حفاظت محیط 
زیســت اســتان با اشــاره به میزان پلاستیکی که 
بعــد از انقلاب صنعتی در جهان تولید می شــود و 
زیستمندان را به مخاطره انداخته است گفت: با زنگ 
خطری که به صدا درآمده در کشــورهای پیشرفته 
دنیا طرح ممنوعیت پلاســتیک در حال اجراســت 
اما  در کشــور ما چون مصرف گرا هســتیم از سال 
۱۴۰۱ آیین نامــه ای را دولت ابلاغ کرد که کاهش 
باشــیم ولی ممنوعیت  مصرف پلاســتیک داشته 
پلاســتیک هنوز ابلاغ نشده است و متاسفانه سرانه 
مصرف پلاســتیک در کشــور ما 2 درصد بیشتر از 

استانداردهای جهانی است .
وی افزود: ما تغییرات اقلیم را در پهنه زمین و ایجاد 
تغییرات ناگهانی در کره خاکی، روایت های باران و 
ســیل ها در مناطق دنیا و آتش کشیدن جنگل ها را 
می بینیــم که  ما ابتدا در حق زمین و هم خود ظلم، 
می کنیم نظم جهانی به دســت انسان است، مابقی 

زیستمندان تولید کننده و بهره بردار هستند .
وی تاکید کرد: با افزایش روز به روز نســل انسان 
بایــد طوری برنامه ریزی کنیم که هم به نســل و 
هم نظم تولید کننده ها  آســیبی نرسد و هم بتوانیم 

بهره برداری کنیم.
مدیــرکل حفاظت محیط زیســت هرمزگان گفت: 
سال گذشــته کارگروه مدیریت پسماند استان برای 
حذف انباشــت غیر اصولی پسماند مصوباتی داشته 

اجرای آنها امسال آغاز می شود.
مســیحی تازیانی در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: هفته زمین پاک در راستای پایان بخشیدن به 

آلودگی پلاستیکی، حفاظت از گونه های در معرض 
انقراض و تشویق جنبش های محیط زیستی است 
و بــرای حفاظت از زمین و انتقال درســت طبیعت 
به نســل آینده باید آموزش از خانه و جامعه شروع 
شــود  و در  مدارس به عنوان محرک فرهنگسازی 

ادامه یابد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت هرمزگان تصریح 
کرد: مسیر شهرک مروارید ظرفیت تبدیل شدن به 

شهرک سبز و بدون پلاستیک استان را دارد.
مســیح تازیانی به کاشــت 3۰۰ هزار اصله درخت 
در ســال گذشــته از سوی شــرکت پالایش نفت 
بندرعباس اشــاره کرد و افــزود: برنامه دولت برای 
اجرای رهنمــود رهبر معظم انقلاب در گســترش 
مناطق سبز و هدفگذاری کاشت یک میلیارد درخت 
طی ۵ ســال اســت که  اقدامی مهم در حفاظت از 

محیط زیست شمرده می شود.
وی با تاکید بر اینکه هرمزگان نگین اکوسیســتمی 
جنوب کشور است و در حفظ آن باید همه باید پای 
کار باشند افزود: منظقه حفاظت شده گنو یکی از ۱۱ 
منطقه حفاظت شده  مهم کشور در هرمزگان است و 
علاوه بر آن، یکی از کانون های مهم ذخیره گاه های 

ژنتیک طبیعی کشور محسوب می شود.

در ابتدای این مراســم مدیر عامل شرکت پالایش 
نفت بندرعباس گفت: طرح های کیفی ســازی در 
راســتای حفاظت محیط زیســت و تکمیل زنجیره 
سبز اجرا می شــود، این شرکت پالایشی با تعریف 
برنامه های زیست محیطی در طرحهای توسعه این 
پالایشــگاه، از جمله احداث واحدهای کیفی سازی، 
در راســتای انطبــاق محصولات تولیــدی خود با 
استانداردهای روز زیست محیطی و تکمیل زنجیره 

صنعت سبز گام برداشته است.
دکتر احمد هاشــمی در مراســم گرامیداشت زمین 
پاک که با حضور مدیرکل حفاظت محیط زیســت 
هرمزگان در شــهرک مروارید برگزار شــد افزود: 
طرح ارتقای کیفیت محصولات ســنگین با هدف 

کاهــش نفت کوره و تولید فــرآورده های با ارزش 
افزوده بیشــتر ، با کیفیت و دارای استاندارد روز دنیا 

در پالایشگاه نفت بندرعباس در دست اجرا است.
وی با اشاره به برخی اقدامات این شرکت پالایشی 
با نگاه زیست محیطی در سال گذشته بیان داشت: 
در جهت ایفای مسئولیت های اجتماعی و توجه به 
جامعه پیرامونی طرح کاشت 2۰۰ هزار اصله درخت 
حرا در ســواحل بندرعباس، میناب و جزیره قشم و 
همچنین کاشــت ۱۰۰ هزار  اصله درخت در شمال 
پالایشگاه در قالب تعهدات محیط زیستی طرح ارتقا 
کیفیت محصولات پالایشــگاه، مطالعه طرح جامع 
محیط زیستی منطقه حفاظت شده کشار با همکاری 
دانشگاه شیراز و با اعتبار 3 میلیارد ریال و همچنین 
همکاری با اداره کل محیط زیست هرمزگان برای 
پاکسازی آلودگی خاک روستای دِزک بندرعباس با 

اعتبار 2 میلیارد ریال اجرا شد.
مدیرعامل شرکت پالایش نفت بندرعباس با اشاره 
به ظرفیت های این شرکت گفت: در سال ۱۴۰2 با 
همکاری دانشگاه تهران و تبریز 2۵۰ حلقه چاهک 
پایــش آبهــای زیرزمینی و همچنیــن انبار ویژه و 
اصولی جهت نگهداری موقت پســماندهای ویژه با 
اعتبار بالــغ بر 8۰ میلیارد ریال، احداث و ۱2۰۰ تن 

پسماندهای نفتی مدیریت و کنترل شد.
دکتر هاشمی افزود: شرکت پالایش نفت بندرعباس 
به منظور توســعه و نگهداری فضای ســبز بعنوان 
عامل کاهش دهنده آلاینده های زیســت محیطی 
با کاشــت گونه های بومی و مقاوم به شرایط آب و 
هوایی، تعویض خاک، بکارگیری شــیوه های نوین 
آبیاری با اســتفاده از آبهای بازیافتی و تصفیه شده 
، ۴2 درصــد فضای صنعتی معــادل 2۹۰ هکتار از 
وسعت پالایشگاه به فضای سبز اختصاص داده شده 

است.
وی با اشــاره به اهمیت حفظ محیط زیست گفت: 
ســرمایه اصلی بین نسلی وجود محیط زیست سالم 
اســت که با نگاه به آیندگان باید حفظ این سرمایه 
عظیم و  گرانقدر را در اولویت قرار دهیم و همزمان 
باید فرهنگ ســازی را در بین نســل جوانتر پیش 

ببریم و نهادینه کنیم. 
گفتنــی اســت، در پایان این مراســم از تعدادی از 
خانواده های شــهدای محیط زیســت هرمزگان و 
همچنین دانش آمــوزان برتر حوزه مدیریت انرژی 

از مدارس شهرک مروارید تجلیل شد.

عکس ها : ندای هرمزگان 

ندای هرمزگان - مرضيه دشتی 
رئیس اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
اســتان هرمزگان گفت: بخــش خصوصی نه خود را 
به دولت تحمیل میکند و نه تحمیلی از سوی مقامات 
دولتی می پذیرد و در تمام مناسبات اصل را بر تعامل 

و رعایت احترام متقابل قرار می دهد.
به گــزارش ندای هرمــزگان، محمدرضــا صفا در 
نشست خبری با رســانه ها افزود: ماهیت سفرهایی 
کــه هیات های تجاری اتاق بازرگانی به کشــورهای 
مختلف دارند کاری اســت و طی آن تفاهمنامه هایی 
برای اســتفاده از توانمندی های مشــترک بین تجار 

استان و فعالان اقتصادی امضا می شود. 
وی افزود: در ســفر هیات تجاری اســتان به کشور 
ســوئیس تفاهم نامــه همکاری در حــد ۱2 میلیارد 

فرانک به امضای طرفین رسید.
رئیس اتاق بازرگانی هرمزگان، در واکنش به موضوع 
تعطیلی پنجشــنبه ها  در کشــور نیز گفت: کل دنیا و 
حتی کشورهای حاشــیه خلیج فارس روزهای شنبه و 
یکشنبه را تعطیل هستند و تعطیلی پنجشنبه و جمعه 
در کشــور موجب شــده که ما ۴ روز از هفته را برای 

مراوده تجادی با دنیا از دست دهیم.
وی تاکیــد  کرد: نظــر اتاق بازرگانــی هرمزگان نیز 
مانند اتاق ایران تعطیلی شــنبه ها در کشــور به جای 
پنجشنبه ها است از این رو از مسئولین تصمیم گیرنده 

در این حوزه خواستار تجدید نظر هستیم.
وی در ارائه گزارشی از عملکرد اتاق بازرگانی استان 
در حوزه مســئولیت های اجتماعی بیان کرد: در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی اتاق بازرگانی در کشور رتبه 
نخســت را کسب کرده است و ما سال گذشته موفق 

شدیم ۱۴ مدرسه را در استان احداث کنیم.
صفا عنوان  کرد: امســال عملیات احداث ۶ مدرســه 
در استان را آغاز شــده است و بعد از آن نیز عملیات 

احداث ۹ مدرسه جدید را آغاز خواهیم کرد .
وی با اشاره به خدمات اتاق بازرگانی در دوران کرونا 
نیز گفــت: در بحث کرونا اتاق هرمزگان بیشــترین 

ورود را به جزئیات داشــت و در زلزله سایه خوش نیز 
در همان روزهــای اول 2۰ کانکس بین زلزله زدگان 

توزیع شد.
رییس اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
اســتان هرمزگان از برگزاری کنفرانس ملی شیلات 
به میزبانی اتاق بازرگانــی بندرعباس و انجمن ملی 
ماهی شناسی ۴ و ۵ اردیبهشت ماه سال جاری برگزار 

می شود.
صفا با اشاره به نقش اســتان در اقتصاد دریامحور و 
تاکیدات نظام بر بهره مندی از ظرفیت های این بخش 
اعلام کرد: در این راستا تاکنون چندین همایش موثر 
و اثرگذار در حوزه توســعه اقتصاد دریاپایه در استان 
بــا بهره گیری از ظرفیت های ملی برگزار شــده و ۴ 
و ۵ اردیبهشــت ماه امسال نیز میزبان کنفرانس ملی 

شیلات هستیم.
به گفته وی، در این کنفرانس که با همکاری انجمن 
ملی ماهی شناســی برگزار می شــود، ضمن بررسی 
ظرفیت هــای شــیلاتی در خلیج فارس و ســواحل 
مکران، راههای بومی سازی چرخه های تولید از بچه 
ماهی تا صادرات محصول نهایی را مورد بررسی قرار 

خواهیم داد.
رئیس اتــاق بازرگانی هرمزگان بیان کرد: اســتقبال 
ویژه ای از این کنفرانس شده و بیش از 2۰۰ مقاله از 
جمله مقالاتی از 23 دانشگاه و پژوهشگاه به دبیرخانه 
این کنفرانس ارسال شده که ۱8۴ مقاله مورد پذیرش 
قــرار گرفته اند کــه برای ارائه 23 مقاله، ســخنرانی 

تخصصی نیز قرار داده شده است.
صفــا تصریح کرد: در برخــی حوزه های چرخه تولید 
ماهــی در قفــس بــا کمبودهــا و محدودیت هایی 
مواجهیم که می بایســت برای رفع آنها به خصوص 
در زمینــه تولید بچه ماهی همــت گماریم، فرصت 
برگزاری این کنفرانس را گامی در راســتای نزدیک 
ســاختن تولیدگران این بخش با حوزه های علمی و 

شرکت های دانش بنیان برشمرد.
وی خاطرنشــان کرد: بخش خصوصی نه خود را به 

دولت تحمیل میکند و نه تحمیلی از ســوی مقامات 
دولتی می پذیرد و در تمام مناسبات اصل را بر تعامل 

و رعایت احترام متقابل قرار می دهد.
بازار روسیه ورود  فعالان اقتصادی هرمزگان به 

کرده اند
پیام رضایــی دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی هرمزگان نیز در این نشست خبری اظهار 
داشت: در دوره دهم اتاق بازرگانی؛ هیأت نمایندگان 
به دنبال توسعه پایدار در استان هستند و موضوعات 

مختلف را مورد بررسی قرار می دهند.
وی با اشــاره به ارتقای عملکرد اتاق بازرگانی، گفت: 
تاکنــون ۱۷۰۰ کارت بازرگانی و کارت عضویت در 
اتاق بازرگانی صادر شده است که رشد قابل توجهی 

نسبت به سنوات گذشته داشته است.
رضایی بیان کرد: در حوزه روابط عمومی؛ بیشــترین 
تمرکز را بر روی برگزاری همایش ها گذاشــته ایم و 
طی سال گذشته روابط خوبی بر اساس این رویکرد با 

کشورهای مختلف ایجاد کردیم.
وی با اشــاره به همایش های برگزار شده طی سال 
گذشته توسط اتاق بازرگانی گفت: به زودی کنفرانس 
ماهی شناســی به میزبانی اتــاق بازرگانی هرمزگان 

برگزار خواهد شد.
دبیــرکل اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشــاورزی 
استان هرمزگان تاکید کرد: در حوزه آموزش همیشه 
عملکرد خوبی داشــته ایم، در بحث آموزش همیشه 
اتاق هرمزگان جزو سه اتاق برتر در کشور بوده است 
و در ســال ۱۴۰2 رشد آماری 8۵ درصدی را به ثبت 

رساندیم.
وی عنوان  کرد: در حوزه شــورای گفت وگوی دولت 
و بخش خصوصی با همه کاســتی هایی که به دلیل 
عدم برنامه ریزی گاهاً اتفاق می افتاد نشست با وزرا و 
مسئولین مختلف در سطح ملی را برگزار کردیم و از 

تمام ظرفیت ها استفاده شده است.
رضایــی ادامــه داد: در دور دهم هیــات نمایندگان 
کمیسیون های تخصصی بسیاری را راه اندازی کردیم 
و بر اساس تلاش های صورت گرفته امروز ۱۷ تشکل 
داریم که بازوهای ارتباطی استان هستند و ارتباطات 

را با دستگاه های مختلف شکل می دهد.
دبیــرکل اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشــاورزی 
استان هرمزگان تصریح کرد: امروز ارتباط مستقیمی 
با دانشگاه ها برقرار شده و در حوزه بین الملل تیم های 
فعالی را به بازارهای بین المللی عمان، امارات و قطر 
اعزام کرده ایم ضمن اینکــه امروز فعالان اقتصادی 

استان به بازار روسیه نیز ورود کرده اند.
وی خاطرنشان کرد: هیأت بازرگانی استان هرمزگان 
نیــز به کشــورهای مختلــف مانند تاجیکســتان و 
کشــورهای آفریقایی اعزام شــده اند و با ســفارت 

سوئیس نیز ارتباط خوبی برقرار شده است.

ریيس اتاق بازرگانی هرمزگان در نشست خبری اعلام کرد؛

بخش خصوصی خود را به دولت تحميل نمی کند



خبر

ندای هرمزگان - زهرا غفوری 
گلایــه و نقد از ادامه دار بودن قطع دوازده ســاعته آب 
بویــژه در ماه های رمضان، محرم و صفر بیشــتر برای 
مردم ناراحت کننده و زجر آور اســت که  بارها و بارها به 

مسوولان پیشین و فعلی منتقل شده است.
به گزارش ندای هرمزگان، تغییر و کاهش ساعات قطعی 
اگــر چه  شــدت نارضایتی ها را کم کــرده اما به گفته 
مدیر عامل شرکت آب و تاسیسات منطقه آزاد، رفع کامل 
این مشــکل راه حلی بسیار پر هزینه دارد. شهرام داوری 
به خبرنگار ما گفت: فرســودگی لوله هــای بافت قدیم 
جدی است داوری از شــبکه ای سخن گفت که حداقل 
۷۰ درصد آن در ســال ۱۳۴۸ لوله گذاری شــده و امروز 

کارخانه سازنده اش هم وجود ندارد.
مدیرعامل آب و تاسیسات قشــم  در این باره ادامه داد: 
کاهش مصرف شبانه، افزایش فشار آب را به همراه دارد 
و منجــر به ترکیدگی لوله ها می شــود. او از تجربه باز 
گذاشــتن آب، ترکیدگی لوله ها و وارد آمدن خسارت به 
ساکنین  یاد و به  ترکیدگی پنج نقطه و هدر رفت آب  در 

یکی از  شب های قدر اخیر  اشاره کرد. 
شــهرام داوری  از برنامه ریزی برای تعویض شــبکه  و 
اجرای فاضــلاب در ۷ محله بافت قدیم خبر داد؛ اجرای 
فاضلاب در دو محله کوویی و فینی ها با حدود یکهزار و 
۲۰۰ مشترک که  فقط ۳۷ نفر برای ثبت و پرداخت حق 
اشــتراک اقدام کردند. از مرور سخنان مدیر عامل داوری  
بیش از ناراحتی  برای هزینه بی بازگشــت ۳۰۰ میلیارد 

ریالی، حسرت متوقف شدن طرح را می توان فهمید. 
او بــه صراحت، تامینِ بخش قابل توجهی از هزینه ها را 
وابسته به پرداخت های مشترکین می داند اما  همدلانه، 
اســتقبال کمرنگ مردم را هم با توجــه به چالش های 
زیســتی قابل درک ارزیابی می کنــد و از فراهم کردن 
شــرایط تقسیط برای رفاه  مشــترکین سخن می گوید.  
مدیر عامــل داوری تاکید می کند: تعویض لوله ها حتما 
باید محله به محله از بالا دســت به پایین انجام شود و تا 
این طرح اصولی و کامل اجرا نشود قطعی آب ناچار ادامه 
خواهد داشت. او البته از تغییر و کاهش  ساعات بر اساس 

مشاوره های محله ای برای رفاه مردم خبر داد. 
داوری همچنین گفت: طرح هوشــمند سازی شبکه شهر 
قشم تا نیمه نخست سالجاری به بهره برداری می رسد و 
نقاط معیوب ســریع تر شناسایی و رفع و  تا حدود زیادی 
از هدر رفت آب جلو گیری می شــود. مدیر عامل آب و 
تاسیسات  قشــم اعتبار طرح مذکور را ۴۰۰ میلیارد ریال 
در فاز نخست ذکر کرد و افزود: شبکه مسکن مهر، طولا، 
حمیری، دفاری، کابلی و تلمبو در مرحله دوم، هوشــمند 

سازی خواهند شد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای هرمزگان گفت: ۱۳۶.۳ 
میلی متر بارندگی از ابتدای ســال آبی جاری تاکنون در 
استان ثبت شده که افزایش ۴۲ درصدی نسبت به مدت 

مشابه سال قبل را نشان می دهد.
به گزارش نــدای هرمزگان، جمشــید عیدانــی افزود: 
بیشــترین میزان بارش هرمزگان در ایســتگاه ســران 
۹۵ میلی متــر، خرگوشــی ۹۳.۵ میلی متــر، گوهــران 
 ۹۱.۵ میلی متر و شــیبکوه ۹۰ میلی متر به ثبت رســیده

است.
وی بــا بیــان اینکــه ســد درکاه بشــاگرد ۳۰۰ هزار 
مترمکعــب آبگیری شــده اســت، افــزود: در بارندگی 
های اخیر ســد جگین ۱۱۳ میلیون مترمکعب، شــمیل 
و نیــان ۹ میلیــون مترمکعــب، اســتقلاب میناب پنج 
میلیــون مترمکعب و ســرنی میناب نیز چهــار میلیون 
مترمکعب آبگیری شــد و حجم کلی آبگیری ســدهای 
 اســتان درحال حاضر به ۱۳۱ میلیون مترمکعب رســیده

است.
به گفته عیدانی: در همین راستا دریچه تحتانی سد جگین 
هرمزگان باز شــد تا با تخلیه بخشــی از آب ذخیره شده 
پشــت ســد، آمادگی لازم برای مدیریت سیلاب فراهم 

شود.
سیلاب اخیر در مناطق شرقی هرمزگان خصوصا بشاگرد 
موجب خســارت هایی به زیرســاخت های آب، برق و راه 
شــده اســت که برآورد کلی خســارت ها متعاقبا اعلام 
می شود اما صرفا در حوزه بشــاگرد باوجود سیل بندهای 
متعدد، ســیلاب حدود ۱۰ هــزار میلیارد ریــال به این 

شهرستان خسارت زده است.

?....... وحید حاج سعیدی 

امروزه در دنیا تاثیر آمــوزش بر اقتصاد به یک اصل قابل 
اعتنا و اصیل مورد توجه بسیاری از دولتمردان قرار گرفته 
اســت و کارشناسان اقتصادی بر این باورند که بسیاری از 
چالش های اقتصادی موجود در جوامع انســانی ماحصل 
عدم آگاهی و بینش کم مردم نســبت به اقتصاد اســت. 
دانســتن این مطلب اینکه چگونه سیســتم آموزشی یک 
کشــور با عملکرد اقتصــادی آن ارتباط دارد، در توســعه 
اقتصادی، نقشــی بسیار حیاتی ایفا می کند. دانستن نحوه 
تعامــل آموزش و آمــوزش با اقتصاد مــی تواند به درک 
ایــن موضوع کمک می کند که چرا برخی از مشــاغل و 
رویکردی هایاقتصادی شــکوفا می شــوند، در حالی که 
برخی دیگر دچار تزلزل شده و با چالش های عدیده مواجه 

می شوند.
در عصر کنونی آموزش به نفع یک ملت اســت و در این 
مسیر جهانی شدن و یادگیری ظرایف تجارت بین المللی، 
کشورها و اقتصاد آنها را ملزم به رقابت با یکدیگر می کند. 
اقتصاد یک کشــور از صنایع مختلفی تشکیل شده است 
کــه مزایا و معایب متفاوتی در بازار جهانی دارند. به همین 
علت سطح تحصیلات و آموزش کارگران و کارگزاران یک 
کشور عامل مهمی در تعیین میزان عملکرد اقتصاد کشور 

است.
در حالی که بعید اســت که یــک اقتصاد مزیت رقابتی در 
همه صنایع داشــته باشــد، اما می تواند روی تعدادی از 
صنایع تمرکز کنــد که در آنها متخصصان ماهر به راحتی 

آموزش دیده اند.
بی تردید تفاوت در سطوح آموزشــی یکی از فاکتورهای 
متمایز کننده اقتصاد کشــورهای فقیر و غنی است. اگرچه 
عوامل دیگری مانند جغرافیا و منابع موجود نیز در این امر 
نقش دارند، اما نقش آموزش در این فرایند بی بدیل است. 
چرا که بســیاری از کشورهای دارای منابع به دلیل فقدان 

آموزش، بهره چندانی از منابع خدادادی شان نمی برند!
به همین اعتبار بسیاری از کشورها تأکید بیشتری بر توسعه 
یک سیستم آموزشی دارند که بتواند کارگران، کارمندان و 
کارگــزاران دارای دانش و آگاهی پرورش دهند که بتوانند 
در صنایع جدید مانند صنایع فناوری و علم کارآیی بیشتری 
داشــته باشــند. این تا حدی به این دلیل است که صنایع 
قدیمی در اقتصادهای توسعه یافته رقابتی کمتر شده بودند 

و بنابراین احتمال تسلط بر چشم انداز صنعتی کمتر بود.
در حقیقت با افزایش نسبت کارگران تحصیل کرده، اقتصاد 
یک کشور مولدتر می شــود، زیرا کارگران تحصیل کرده 
می توانند وظایفی را که نیاز به سواد و تفکر انتقادی دارند، 
به نحو احســن انجام دهند. همانطور که قبلًا اشاره  شد، 
کارگران با تحصیلات بهتر نسبت به کارگران با تحصیلات 
کمتر بهره وری بیشتری دارند. با این حال، به دست آوردن 
ســطح تحصیلات بالاتر نیز هزینه دارد. یک کشور برای 
بهره مندی از آموزش، مجبور نیســت شبکه گسترده ای 
از دانشــگاه های علمی – کاربردی یا کلاس های حین 
آمــوزش  را فراهم کند، بلکه می توانــد برنامه های پایه 
ســوادآموزی علمی را به گونه ای طراحی کنند تا در آینده 
شاهد رشد شــهروندان با دانش و مسئولیت پذیر و به تبع 

آن پیشرفت های اقتصادی باشد.
کشــورهایی که بخش بیشتری از جمعیت آنها در مدارس 
تحصیل می کنند و از آنها فارغ التحصیل می شــوند، رشد 
اقتصادی ســریع تری نسبت به کشورهایی با کارگران کم 

سواد دارند.
در صنعت توانایی فکری یک ظرفیت و دارایی اســت و از 
این دارایی می توان برای ایجاد توسعه نظام اقتصادی بهره 
برد. به دیگر ســخن دانش و مهارت های کارگران موجود 
در عرضــه نیروی کار یک عامل کلیدی در تعیین رشــد 
اقتصادی و تجاری است. اقتصادهایی که دارای نیروی کار 
ماهر قابل توجهی هســتند که از طریق آموزش در مدرسه 
و همچنین آموزش به دســت می آینــد، اغلب می توانند از 
طریق توســعه صنایع با ارزش افزوده بیشتر، مانند تولید با 
فناوری پیشــرفته، از این امر سرمایه گذاری کنند. آموزش 

در اقتصاد را جدی بگیریم.

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
فرمانده آتش نشانی شــهرداری بندرعباس از وقوع آتش 
ســوزی در بازار بندرعباس رو به روی اسکله شهید حقانی 

و مهار آن خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، آتش پاد دوم محمد امین لیاقت 
در رابطه با این حادثه افزود:خوشبختانه این حادثه خسارت 
جانی نداشته اســت و علت آتش سوزی در دست بررسی 

است.
رئیس ســازمان آتش نشــانی بندرعباس افزود: بلافاصله 
خودروی های اطفایی و آبرسان به همراه تیم آتش نشانی 
از چهار ایســتگاه شماره های ۱، ۲، ۴ و ۶ به محل حادثه 
واقع در خیابان طالقانی روبروی بندر شــهیدحقانی اعزام 

شدند.
وی بابیــان اینکه آتش از یک بــاب انبار در طبقه فوقانی 
فروشــگاه لوازم خانگی آغاز شــد و به فروشــگاه سرایت 
و آســیب رســاند، گفت: بر اثر اتصال بــرق در ابنار لوازم 
خانگی که در طیقه بالای فروشــگاه قرار داشــت موجب 
آتش ســوزی شــده که تیم های عملیات نسبت به مهار و 

پیشگیری از گسترش آتش اقدام کردند.
وی تاکید کرد: خوشبختانه این آتش سوزی خسارت جانی 

در پی نداشت و خسارات مالی نیر در حال برآورد است. 
وی با اشــاره به ترافیک سنگین مســیر منتهی به آتش 
سوزی گفت: از همشهری های عزیز تقاضا دارم در هنگام 
وقوع حوادث بجای توقف و گرفتن تصویر، مســیر تردد به 
منطقه حادثه دیده را برای تیم های امداد رسانی باز کنند.

   هرمزگان 
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    حوادث 
    

   یادداشت 
    

تاثیرات آموزش بر اقتصاد

آتش سوزی در بازار بندرعباس مهار شد

ندای هرمزگان - گروه خبر 
پروازهای عمره مفرده، بعد از گذشــت ۹ ســال انجام شد و 

زائران راهی عربستان شدند.
بــه گزارش مهر، اولین گروه از زائــران عمره از دو فرودگاه 

مشهد و امام خمینی به سرزمین وحی اعزام شدند. 
زائران از ۱۰ فرودگاه تحت مالکیت شــرکت فرودگاه ها جابه 
جا شدند و اولین گروه از زائران عمره از دو فرودگاه مشهد و 

فرودگاه امام خمینی به سرزمین وحی رفتند.
طی این ۱۰ روز دو پــرواز از فرودگاه امام خمینی و یکی از 
فرودگاه های تحت مالکیت شرکت فرودگاه ها انجام شد و در 
مجموع ۲۲ پرواز انجام خواهد شد که در هر پرواز حدود ۲۶۰ 

زائر جا به جا خواهند شد.
در طول این ۱۰ روز دوهزار و ۸۶۰ زائر از ۱۱ فرودگاه کشور 
و ۲ هــزار ۸۶۰ زائر از فرودگاه امام خمینی اعزام می شــوند 

که در مجموع حدود پنج هزار و ۷۲۰ زائر به ســرزمین وحی 
اعزام می شوند.

آئین بدرقه زائران عمــره مفرده از فرودگاه امام خمینی )ره( 
طی مراسمی با حضور حجت الاسلام والمسلمین جناب آقای 
سید عبد الفتاح نواب نماینده محترم ولی فقیه در امور حج و 
زیارت و جناب آقای سید عباس حسینی رئیس سازمان حج 

و زیارت در ترمینال سلام برگزار شد.
عملیات عمره مفرده قرار بود، پس از گذشت ۹ سال، با اولین 
پرواز از فرودگاه امام )ره( انجام شود که به دلیل آنکه مجوز 
پرواز از سوی عربستان صادر نشد در سال گذشته رسماً این 

پروازها لغو شد.

پایان انتظار ۹ ساله زائران سرزمین وحی

افزایش ۴2 درصدی بارندگی های 
هرمزگان در سال آبی جاری

ندای هرمزگان - زینب نورالدینی 
جشــنواره ملــی خلیج فارس با ۱۱ شــاخه 
،فرهنگی، هنری از جمله، موســیقی نواحی، 
نمایشنامه ، تئاتر، برنامه نویسی و... با حضور 
چهــره های ملی  در هرمــزگان برگزار می 

شود. 
به گــزارش نــدای هرمزگان، اســماعیل 
جهانگیری در نشســت خبری که به همین 
منظور در محل ســالن رودکــی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اســلامی هرمزگان برگزار 
شــد، گفت: هــر وقت که اردیبهشــت ماه 
فرا می رســد عمــوم مردم به ویــژه مردم 
هرمزگان و همکاران و اهالی رســانه منتظر 
برگزاری  رویداد فرهنگی  جشــنواره خلیج 

فارس هســتند و حال که سیزده دوره از این 
جشــنواره به پایان رسیده است، دراین دوره 
می خواهیم با همفکری و همکاری عزیزان 

جشنواره بهتری را برگزار نماییم. 
وی بیان کرد: در این دوره از جشــنواره ۱۱ 
برنامه جهت اجرا برنامه ریزی شده است که 
تعدادی از آنها در سطح ملی برگزار می شود. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان 
یادآور شــد: در بخش موسیقی خلیج فارس 
۳۲ اثــر موســیقی در جشــنواره شــرکت 
کــرده اند کــه ۱۰ اثــر در بخــش پایانی 
بصورت غیر رقابتــی، نواحی و محلی که با 
 فرهنگ مردم ایران عجین شــده است اجرا

می شود.
در ایــن رویداد فرهنگی و هنری گروه های 
موســیقی از اســتان های خراسان رضوی، 
خراسان شــمالی، خراسان جنوبی، اصفهان، 
و  آذربایجان شــرقی  ایلام،  کرمان،گیلان، 
آذربایجــان غربی، چهارمحــال و بختیاری 

شرکت دارند.
وی در خصوص وضعیت مشارکت کنندگان 

و وجه تمایزش بــا دوره های قبل تصریح 
کرد :امســال دو بخش موسیقی و فیلمنامه 
نویسی هم به جشــنواره اضافه شده و یقینا 
از مشــارکتهای بیشــتری برخوردار خواهد 
بــود ک ذیل این جشــنواره ملی هرمزگان 
برگزارکننده جشنواره های بخش موسیقی، 
برنامه نویسی، دانشجویی و اختراعات  است 
و از هرمــزگان ۱۰ اثر بــه بخش پایانی راه 

خواهند یافت. 
شــایان ذکر اســت، اختتامیه این جشنواره، 
همزمان با روز ملی خلیج فارس در روز دهم 
اردیبهشــت ماه در بندرعباس برگزار خواهد 
شــد و مکان اختتامیه مراسم متعاقبا اطلاع 

رسانی خواهد شد.

پوستر چهاردهمین جشنواره فرهنگی و هنری خلیج فارس رونمایی شد

ندای هرمزگان - گروه سلامت 
رییس بیمارســتان پیامبر اعظم )ص( قشم 
گفت: ۱۰۹ فرد مبتلا به بیماری تالاســمی 
در این شهرســتان مرزی خدمات درمانی 
دریافت مــی کنند که ۱۰۰ نفر از این افراد 
قشــموند و ۹ نفر دیگر از اتباع بیگانه سایر 

کشورها هستند.
به گــزارش ندای هرمزگان، ســیدمحمود 
احمــدی افزود: در زمــان حاضر این تعداد 
بیمار مــاژور از خدمــات و نیازهای خونی 
در بخش تالاسمی بیمارستان پیامبر اعظم 

)ص( این شهرستان استفاده می کنند.
وی تعداد زوجین ناقل تالاســمی در قشم 
را یــک زوج عنوان کرد و گفت: کار ارجاع 
این زوج برای آزمایــش پی ان دی انجام 

شده است.
رییس بیمارســتان پیامبر اعظم )ص( قشم 
ادامــه داد: روزانــه هفت بیمار تالاســمی 
بزرگسال در این بیمارستان، تزریق خون و 
خدمات درمانی و پزشکی دریافت می کنند 
و ۱۰ بیمــار نیز به صورت ســرپایی برای 
دریافت خدمات درمانی، بررسی کلی )چک 

آپ( و مشاوره مراجعه می کنند.

احمــدی با بیــان اینکه به طــور میانگین 
حدود ۶۲ درصد از مراجعه کنندگان به این 
بیمارســتان را مــردان و ۳۸ درصد را زنان 
تشکیل می دهند، توضیح داد: میانگین سن 

مراجعه کنندگان از یک تا ۶۱ سال است.
تالاسمی یک بیماری مادرزادی هموگلوبین 
اســت که در آن هموگلوبین سالم به اندازه 
کافی در بدن ســاخته نمی شود و به دلیل 
شکسته شدن مرتب گلبول های قرمز خون، 

فرد دچار کم خونی می شود.
تنها درمان بیماران تالاســمی ماژور تزریق 
مکرر خون اســت اما با دریافت مکرر خون 
ســطح آهن در ایــن بیماران بــالا رفته و 
موجب آسیب رسیدن به قلب، کبد و کلیه ها 

می شود.
به گفته پزشکان کودکان مبتلا به تالاسمی 
ماژور در هنگام تولد طبیعی هستند اما بین 
ســه تا ۱۸ ماهگی با ابتلا بــه کم خونی 
رنگشــان پریده، خــوب نمی خوابند، نمی  
خواهنــد غذا بخورند و ممکن اســت دچار 

تهوع شوند.
اگر کودکان مبتلا به تالاسمی ماژور درمان 
نشــوند زندگی ســختی خواهند داشت و 

معمولا بین یک تا هشــت سالگی چنانچه 
خون دریافت نکنند از بین می روند.

نکته مهم این اســت که بیماران تالاسمی 
ضمن تحمــل درد و رنج فــراوان بیماری 
از زندگی عــادی و انجام کارهایی که یک 
انســان به صورت طبیعی در مســیر حیات 
خود تجربه می کند نیز باز می مانند که این 
مســاله افسردگی و ناراحتی فراوان را برای 

آنان به همراه دارد.
بیمارســتان تخصصی پیامبــر اعظم)ص( 
بزرگتریــن و مهمترین مرکز درمانی جزیره 
قشم محسوب می شود که با ایجاد فضای 
جدید، تجهیزات کاملا تخصصی، استاندارد 
و با ارایه خدمات به صورت دولتی، تحولی 
عظیم در زیر بنای سلامت مردم این جزیره 

ایجاد کرده است.
ایــن مرکز در حــال حاضــر دارای ۱۲۸ 
تخــت در بخــش های تخصصی ســی. 
ســی. یو)مراقبت های ویــژه قلب(، آی. 
ســی. یو)مراقــب هــای ویــژه(، داخلی، 
جراحی، اورژانــس، نوزادان و اطفال، زنان، 
استریلیزاســیون  ریکاوری،  زایمان،  بلوک 
مرکزی، تالاســمی، همودیالیز، آزمایشگاه، 
رادیولوژی، ســونوگرافی و داروخانه شبانه 
روزی به صورت ۲۴ ساعته فعال و به ارایه 

خدمات می پردازد.
جزیره قشــم با وســعت یک هزار و ۵۰۰ 
کیلومتر مربــع از تنگه هرمز بــه موازات 
ســاحل جنوبی ایران به طول ۱۳۵ کیلومتر 
و عــرض میانگیــن ۱۱ کیلومتــر از توابع 
 هرمزگان است و ۳۰۰ کیلومتر خط ساحلی

دارد.
قشم،  جزیره های  شــامل  قشم  شهرستان 
هنــگام و لارک بــا حــدود ۱۵۰ هزار نفر 
جمعیــت از تنگه هرمز به موازات ســاحل 
اســتان هرمزگان به طــول ۱۵۰ و عرض 
میانگین ۱۱ کیلومتر در میان آب های خلیج 

فارس گسترده شده است.

۱۰۹ بیمار تالاسمی در قشم خدمات درمانی دریافت می کنند

ندای هرمزگان - گروه سلامت 
همزمان با دومین روز از هفته ســلامت ساحل 

غدیر بندرعباس پاکسازی شد.
به گزارش ندای هرمزگان، در روز شــمار هفته 
ســلامت، یک روز با عنوان »سلامت خانواده 

و ســلامت زمین« نامگذاری شــده  است؛ در 
این راســتا و همزمان با آغاز هفته ســلامت، 
 بخشــی از ســاحل غدیر بندرعباس پاکسازی 

شد.
در این برنامه دانشــجویان و اســاتید دانشگاه 

علوم پزشــکی از دانشــکده  های پرســتاری، 
مامایــی، پیراپزشــکی، بهداشــت و جمعی از 
کارکنان دانشــگاه اقدام به پاکســازی ساحل 
کردند. برنامه پاکســازی ســاحل با همکاری 
معاونت دانشجویی و فرهنگی و روابط عمومی 
دانشگاه برگزار شد. گفتنی است؛ یکم تا هفتم 
اردیبهشت  ماه ۱۴۰۳ با  شعار »سلامت خانواده 
با مردمی ســازی ســلامت« به  عنــوان هفته 

سلامت نامگذاری شده است.

همزمان با آغاز هفته سلامت برگزار شد؛

پاکسازی ساحل غدیر بندرعباس

ندای هرمزگان - گروه خبر 
در راســتای تأکیدات رئیس قــوه قضاییه، 
رئیس کل دادگستری هرمزگان با حضور در 
مسجد ثامن الائمه )ع( کیش در دیدار چهره 
به چهره با نمازگزاران و ساکنین این جزیره، 
به مطالبات و مشکلات آن ها رسیدگی کرد.

به گزارش ندای هرمزگان، مجتبی قهرمانی 
با  رئیس کل دادگستری اســتان هرمزگان 
حضور در مســجد ثامن الائمــه )ع( کیش، 
نماز مغرب و عشا را در بین نمازگزاران این 

مسجد به جا آورد.
رئیس کل دادگســتری اســتان هرمزگان، 
همچنین تا ساعتی پس از پایان نماز در بین 

نمازگزاران مســجد ثامن الائمه )ع( حاضر 
شــد و با نمازگزاران و ســاکنین این جزیره 

دیدار کرد. 
وی در جریــان این دیــدار ضمن اطلاع از 
مشــکلات مردم برای رســیدگی به موارد 

مطرح شده دستورات لازم را صادر کرد.
قهرمانــی بــا تأکید بــر ایــن مطلب که 
درخواست های مردم جزیره کیش تا حصول 
نتیجه نهایی پیگیری می شــود، خاطرنشان 
کــرد: هدف از ایــن دیدار عــلاوه بر اقامه 
نماز پرفضیلت جماعت، بررســی مشکلات 
و دغدغه های مــردم از نزدیک بود و بدون 
تردید، حضــور در جمع مردم، ثمرات زیادی 

دارد و به همین دلیل، این موضوع به صورت 
ویژه در دستور کار دســتگاه قضایی استان 

هرمزگان قرار گرفته است.
رئیس کل دادگســتری هرمــزگان تصریح 
کرد: ریاســت قوه قضاییه همواره بر حضور 

مسئولان قضایی در میان مردم و استفاده از 
تمامی ظرفیت ها در جهت خدمت به آن ها 
تأکید دارند و خوشــبختانه بر این اساس در 
بخش های مختلف دســتگاه قضایی عزمی 
همگانی برای تحقق این هدف راهبردی را 

شاهد هستیم.
وی همچنیــن برنامه هــای دیــدار مردمی 
مســئولان قضایــی را در راســتای تکریم 
مراجعان و حفظ حقوق شهروندی برشمرد و 
گفت: طی دستورالعمل ویژه ای همه رؤسای 
حوزه های قضایی و دادستان های عمومی و 
انقلاب در سراسر اســتان مکلف به اجرای 

منظم دیدارهای مردمی شده اند.

حضور رئیس کل دادگستری هرمزگان در بین نمازگزاران مسجد ثامن الائمه)ع( جزیره کیش

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رییــس اداره بازرگانــی تعاون روســتایی 
هرمــزگان گفت: ۱۱ هزار و ۴۰۰ تن گندم 
از ابتدای فصل برداشــت تاکنون توســط 
شــبکه های خریــد به صــورت تضمینی 
 از کشــاورزان این اســتان خریداری شده

 است.
نــدای هرمــزگان، محمدرضا  به گزارش 
از این میــزان خرید  افــزود:  مانــدگاری 
تاکنــون ۱۰ هزار و ۳۰۰ تن به ســیلوها و 
 انبارهــای اســتان حمل و بارگیری شــده

است.

وی بیان کرد: درحال حاضر هشــت مرکز 
هرمــزگان از ۱۱ مرکــز در خرید تضمینی 
گندم فعال است؛ به علت اینکه در سه مرکز 
شهرستان  طاشــکوییه  و  فارغان  احمدی، 
حاجی آباد هنوز برداشــت محصول انجام 

نشده است.
رییــس اداره بازرگانــی تعاون روســتایی 
هرمزگان باتوجه هبه اینکه شــبکه تعاون 
روستایی اســتان امسال آمادگی لازم برای 
خرید حجــم بالای گندم مــازاد بر نیاز از 
کشاورزان را دارد، اظهار کرد: تاکنون هیچ 
پرداختی بابت بهای گنــدم به گندمکاران 

استان نداشته ایم؛ چرا که دسترسی کاربران 
بــرای ثبت آمار کشــاورزان هنــوز انجام 

نگرفته است.
ماندگاری ادامه داد: برداشــت و خرید گندم 
از برخی شهرســتان های اســتان توســط 
تشکل های تحت پوشش به عنوان مباشر 
 اداره کل غله و خدمات بازرگانی آغاز شــده

است.
وی افــزود: همــه مراحــل خریــد طبق 
دســتورالعمل ها و بــا دقت کامــل انجام 
می گیــرد و تمامی مراکز هیچ مشــکل یا 
برای تحویل محصول کشاورزان  کمبودی 

ندارند.
امســال قیمت خرید تضمینــی گندم نان 
۱۷۵ هــزار ریال و قیمــت خرید تضمینی 
 گنــدم دوروم ۱۸۰ هزار ریال اعلام شــده

است.
گنــدم در هرمزگان از ۱۵ آبان تا ۱۵ بهمن 
هر سال کشت شده و برداشت این محصول 
نیز از امسال از هشــتم فروردین  با حضور 
وزیر جهادکشاورزی در استان آغاز شده و تا 

نیمه خرداد ادامه دارد.
سطح زیرکشت گندم در هرمزگان ۱۷ هزار 
هکتار اســت و پیش بینی می شود در سال 
زراعی جاری بیــش از ۷۰ هزار تن از این 

محصول برداشت شود.

خرید تضمینی گندم در هرمزگان به بیش از ۱۱ هزار تن رسید



فرهنگ

رییس ســازمان هواپیمایی کشوری گفت : خرید و فروش 
هواپیماهــای جــت برای عمــوم آزاد اســت و متقاضیان 

می توانند نسبت به خرید بیزنس جت، اقدام کنند.
بنازم به رئیس هواپیمایی کشــوری کــه  هم درد را خوب 

تشخیص می دهد و هم راه درمانش را بلد است...
ان گونه که مســئولان فرهیخته ما برنامه ریزی نموده اند 
چند ماهی دیگر به پایان چشم انداز سند بیست ساله کشور 
باقی نمانده اســت و طبق قول و قرار مســئولان، از همین 
الان هم می توانیم ان توســعه ناشی از دانش پیشرفته در 
علــم و فناوری، رفاه و امنیت اجتماعی و اقتصادی و جامعه 
دور از فقر و فساد و تبعیض را به عیان و در ان افق نزدیک 
مشــاهده کنیم، و بــه وضوح می توانیم تــا چند ماه دیگر 
جایگاه اول اقتصادی، علمی و تکنولوژی کشــور را باتمام 

وجود حس و لمس کنیم.
پر واضح اســت در این شــرایط که ما یک سر و گردن از 
دنیا و مافیها بالاتر هســتیم و به قولــی در اوج قرار داریم، 
رئیس محترم هواپیمایی کشــوری باید هم خرید هواپیمای 
جــت خصوصی را برای هموطنان ازاد کند، کاری به غایت 
حکیمانــه و عاقلانه و مدبرانه، که اگر غیــر از این بود به 

درایت و عقل و شعور ایشان شک می کردیم...
واقعاً هم دون شان یک ایرانی متجدد است که از یک جت 

خصوصی ناقابل بی بهره باشد...
اظهر من الشمس اســت در این اوضاع و احوال که کشور 
دوران گل و بلبلی خود را طی می کند و قطار ســریع السیر 
دولت نیز با سرعت باور نکردنی در حال در نوردیدن پیچ و 
خم های کهکشــان و  کائنات برای گذر از مرزهای ترقی 
و فتح قله های پیشــرفت می باشد، الحق که دور از مرام و 
شخصیت دولت جلیل القدر است که شهروندانش از داشتن 

یک جت خصوصی ناقابل محروم باشند..!!!
حالا که  که رئیس ســازمان هواپیمایی استین همت را بالا 
زده انــد و خرید جت خصوصی را برای همه هموطنان ازاد 
فرموده انــد، جا دارد لطف خود را تکمیل نموده و برای هر 
خانــواده ایرانی خلبانی نیز از هر جایی که صلاح می دانند، 
وارد نماینــد تا خدای ناکرده این جت های خصوصی زمین 

گیر نشوند.
در ضمن اگر زحمت نیســت حضرت ایشان دستور ساخت 
فــرودگاه کوچکی نیز در هر محله و کــوی و برزن صادر 
نمایند، تــا هموطنان ما از نظر لندینــگ و تیک اف دچار 
مشکل نشــوند، و هر زمانی که اراده کنند و حوصله داشته 
باشند بپرند و به قول سعدی علیه الرحمه به گشت و گذار و 

سیر در افاق و انفاس بپردازند...زیاده عرضی نیست.

»فضول محله«

 

کتاب »مهمان سرزده« نوشــته آنتیه دام با ترجمه شیرین 
هدایی توسط انتشارات فاطمی منتشر و راهی بازار نشر شد.
بــه گــزارش خبرنــگار مهر، کتــاب »مهمان ســرزده« 
نوشــته آنتیــه دام بــه  تازگی بــا ترجمه شــیرین هدایی 
توســط انتشــارات فاطمی منتشــر و راهی بازار نشر شده 
اســت. این کتاب یکــی از عناوین مجموعــه »کتاب های 
 طوطــی« )واحد کــودک و نوجــوان انتشــارات فاطمی(

 است.
آنتیه دام نویســنده و تصویرگر این کتــاب متولد ۱۹۶۵ در 
ویســبادن آلمان است. او در رشــته معمار در دانشگاه های 
دارمشــتات و فلورانس تحصیل کرده و تاکنون چند کتاب 
بــرای کودکان و نوجوانان نوشــته و تصویرگری کرده که 
»مهمان ســرزده« یکی از آن هاست. این کتاب سال ۲۰۱۵ 
منتشر و منتخب راهنمای کتابخوانی Leselotse، برنده 
جایزه سالانه نمایشگاه لایپزیگ و بنیاد لیزن، برنده جایزه 
کتاب تصویری نیمرلند شد. سال ۲۰۱۷ نیز برنده جایزه دوم 
کتاب تصویری تروســدورف و در سال ۲۰۱۸ برنده جایزه 
بهتریــن کتاب کودک تصویری نیویــورک تایمز کتابخانه 

عمومی نیویورک شده است.
داستان »مهمان سرزده« درباره زنی به اسم الیزه است که 
شــب را در خانه تنهاســت و از همه چیز می ترسد. او صبح 
تا شــب در خانــه می ماند و از صداهای بیرون می ترســد. 
یک روز موشــکی کاغذی از پنجره وارد خانه اش می شود و 
روز بعد هم یک مهمان که یک پســربچه کوچک باشد، از 

راه می رسد...
در قسمتی از این کتاب می خوانیم:

از بس ترسیده بود، اصلا خواب به چشمش نیامد.
صبح روز بعد، صدای در بلند شد: تق تق!

اما هیچ وقت کســی درِ خانه او را نمی زد. اصلا کی ممکن 
بود درِ خانه او را بزند؟

الیزه اول اصلا نمی خواست در را باز کند، اما صدای در قطع 
نمی شد: تق تق، تق تق...

آخرش در را باز کرد و حسابی جا خورد.
پسر کوچولو پرسید:

»موشک من کجاست؟«
الیزه زیر لب گفت: »اوممم...«

این کتاب با ۳۶ صفحه مصور رنگی، شمارگان ۲ هزار نسخه 
و قیمت ۱۲۰ هزار تومان منتشر شده است.

ادامه از شماره 4395
با تصرفِ توپخانه دشــمن،حملات قشــون »نادر »با اشتیاق 
بیشتري ادامه یافت و مواضع و استحکامات »اشرف »اشغال 
شــد و مواضع و استحکاماتی که اشــرف آن همه به آن دل 
بســته بود، یکی پس از دیگری اشــغال شد.ســردار بزرگ 
اشرف موسوم به ســیدال که درکمینگاه آماده پیکار بود پس 
از این واقعه ناگهان بر ســر سپاهیان نادر ریخت اگر بیداري 
و دوراندیشــي نادر و کمک بموقع او نبــود بیم آن مي رفت 
که گروهي ازرزمندگان وي نابودگردندوشایدسرنوشت جنگ 
تغییرمي یافت. »ســیدال بافوجي عظیم از پشــت سر لشگر 
ظفرشــعار، وجمعي ازافاغنه هم از ســمت دیگر بجانب قول 
همایون حمله ور گشــتند و آتش ضرب و حرب افروختند اما 
لطف جناب بــاري، و اقبال خدیو کامگار مدد کاري و دلیران 
چیره دست ساقه پایداري کرده، بسیاري از ایشان را ازکسوت 
حیات عــاري و تتمه را مرحله پیمــاي وادي ذلت و خواري 

ساخته، اسباب نصرت اندوختند.«  
شــاه نگون بخت که ازکمک عثمانیان نیزدراین پیکار بزرگ 
طرفي نبســته بــود یکبــار دیگرهمچون گذشــته تصمیم 
بفرارگرفت »والاجاه اشــرف ……. و لشــگرش مانند گله 
گور که از شــیران نرفرار نماینــد ازرزم نادرقلیخان قرخلوي 
ســپهدارجهان پهلوان وســپاهش گریزنمودند و بجانب شهر 
اصفاهان شتافتند با هزار گونه سهم و خوف و تشویق وچنان 
مشوش بودند که والاجاه اشــرف شاه….. دادگستر مملکت 
پرور بخت برگشــته مذکور عمامه اش بر حلق مبارکش افتاده 

بود! و بهمین هئیت داخل شدند«.
پس از فرار اشــرف خیمه و لشگرگاه و لوازم او و سردارانش 
به چنگ سپاه نادری افتاد.تصرف این همه غنایم که به قول 
مؤلف کتاب جهانگشــا قیمت آن از میزان قیاس بیرون بود، 
امکان داشت ســربازان را از تعقیب دشمن باز دارد و تصرف 
مال دنیا آنها را به جان هم اندازد. نادر که به این مســئله پی 
برده بود فرمان داد تا تمام غنایم را در جائی دیگر گرد آورند و 
آنگاه همه را طعمه حریق سازند. دستور او بلادرنگ اجرا شد. 
اشــرف افغان در هنگام فرار ـ و بنا برمندرجات برخي اسناد 
دیگر در هنگام جنگ با عثماني ها ـ دســتور داد شاه سلطان 
حســین را که تا این هنگام زنده بــود در عمارت آئینه خانه 
همان تالار گسترده اي که سالیان دراز محل عیش و عشرت 
و شــبهاي کامجوئي و خوشباشي شاه صفوي بودسربریدند ، 
بعدها ســر شاه سلطان حسین را دوباره به بدنش وصل کرده 
و جسد او را همراه با اجساد دهها شاهزاده صفوي که به قتل 
رســیده بودند از دروازه طوقچي و باغ قوشخانه به قم برده و 

در آنجا دفن کردند .
در روز ۲۳ ربیــع  الثانــی ســال ۱۱4۲ نــادر و یارانش عازم 
»اصفهان »شدند در نتیجه این جنگ چهار هزار نفر از »افغان 
ها »کشته شدند و بقیه انان با زن و فرزندان خود به«شیراز« 
فرار کردند به این ترتیب« اشرف«دروازه شهر »اصفهان »را 
به روي سپاه »نادري »باز گذاشــت و پایتخت »ایران »ازاد 
شــد البته قبل از ورود نادر به این شــهر اصفهاني ها وظیفه 
خــود را به نحو اکمل به انجام رســانده بودنــد به این معنی 
که قبل از پیکار نــادر اصفهاني ها که بخاطر جنایات افغانها 
از مرده آنان نیز می ترســیدند با شمشیر و کارد و تبر به جان 
آنها افتاده و آنان را روانه دیار عدم ساختند. با حمله سپاه نادر 
اصفهان و پس از آن ایران از لوث وجود آنان پاک شد. بعد از 
این ماجراها اشرف افغان باکارواني بزرگ از اموال وثروتها به 
ســوي شیراز حرکت کرد . نادر به سوي اصفهان عنان کشید 
و به تهماســب میرزا نیز پیغام داد که روانهٌ اصفهان شــود. 
تهماســب میرزا در روز ۸جمادي الاول ۱۱4۲هـ به اصفهان 
وارد شد. از ۷سال پیش که او شهر را ترک کرده بود, تا امروز 
شــهر به ویرانه یي تبدیل شده بود. نادر به مناسبت مرگ پدر 
تهماســب میرزا به او تســلیت گفت. تهماسب پس از سالها 

سرگرداني, سرانجام, بر تخت شاهي پدرانش تکیه زد,
نادر در اصفهان, با بزرگان باقیمانده شــهر و اروپاییان دیدار 
کرد و با مردمي که همه هستیشان را در این سالهاي جنگ از 

دست داده بودند, غمخواري و خوشرفتاري کرد.
نادر پس از 4۰ روز توقّــف در اصفهان براي رویارویي دیگر 
با اشرف افغان به سوي شــیراز لشکر کشید.جنگ در زرقان 
۵فرســنگي استخر شــیراز)۱۰جمادي الثاني ۱۱4۲ هجري ، 
۱۷۳۰ میلادي ( شــروع شد ، افغانها به سختي جنگیدند ولي 
در مقابل نادر که بخصوص بر آتش بي امان تفنگچیان زبده 
خود اتکا داشت شکست خوردند و در حالیکه خطي گسترده از 
اجساد را پشت سر میگذاشتند فرار کردند . ارتش نادر از روي 
ردي از اجســاد شتران و اسبان ، پیرمردان و پیر زنان مرده و 
زنان و دختران و کودکاني که در بین راه توســط خانواده خود 
کشــته شده بودند تا به دست ســپاهیان نادر نیفتند افغانها را 
تعقیب کردند .اشــرف پس از شکست در زرقان  نماینده یي 
نزد نادر فرســتاد و از او تقاضاي بخشش کرد. نادر عفو او را 
منوط به این شرطها کرد: اســیران را تسلیم کند, اتباعش را 
خلع سلاح نماید و جوانان افغاني را به سپاه نادر بفرستد که در 
لشکرکشیهاي نادر شرکت کنند.اشرف نپذیرفت و به اندیشه 
گریز افتاد. پیش از فرار جمعي از زنان افغاني را از بیم آن که 

اسیر سپاه نادر
شوند به یکي از خواجه هایش سپرد که به قتل برساند و خود 
او با شــماري از جنگجویان افغاني به سوي لار گریخت. نادر 
به فرار او پي برد و یکي از فرماندهانش را در پي او فرستاد. در 
جنگي که در میانشان درگرفت, اشرف شکست خورد و با چند 
تن از همراهانــش از میدان گریخت. او در اواخر ماه جمادي 
الثاني سال ۱۱4۲هـ در حال گریز در حوالي زردکوه بلوچستان 
در بیابان لوت, در جنگ با لشــکریان سلطان حسین, حاکم 
قندهار, کشته شد.افغانها پس از شکست زرقان به دسته هاي 
کوچکي تقسیم شــده بودند که سعي داشتند زودتر به موطن 
اصلي خود باز گردند . در ســر راه فراریان ، اهالي شــهرها و 
روســتاها با هجوم و کشــتارفراریان و چپاول اموال واسارت 
زنان ودختران آنها انتقام ظلم و ستم سالیان گذشته را باز مي 
ســتاندند . تهاجم بلوچها که در آغاز طلوع ستاره اقبال افغانها 
از متحدین افغانها بودند ، کار را به آخر رســاند . کشــندگان 
اشرف سر بریده او را با الماس بزرگي که در بازو داشت براي 
شاه طهماسب فرستادند . اشرف افغان در هنگام کشته شدن 
بیست و نه یا سي ساله بود .  بدین سان فتنه »افغان »پس از 
هشت سال سرکوب شد. »شاه طهماسب صفوي »نیز »نادر 
»را به ســبب رشادت هایش به سر داري کل قشون و مقام« 
بیگلر بیگي خراســان »منصوب کرد و بــه ازدواج عمه اش 

در اورد.
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با دعوت انتشارات فاطمی صورت گرفت؛

ورود »مهمان سرزده« به کتابفروشی ها 

حسین ســناپور می گوید: »مهم ترین مشکل 
میــان ادبیات و بقیه ی رشــته ها رابطه ی با 
مخاطب نیســت، نبود زمینه یی است که باید 
هر دو بتوانند با آرامش بیش تر در آن زنده گی 

کنند.«
حسین سناپور، داستان نویس در گفت وگویی 
مکتوب با ایسنا از »مسئله مخاطب در ادبیات 
داستانی« گفته اســت. متن این مصاحبه در 

پی می آید:
۱_ گاه مســئله مخاطب بــه عنوان یکی از 
مســائل ادبیات داســتانی مطرح می شود و 
برخــی معتقدند با بحــران مخاطب به ویژه 
برای نویســندگان جوان مواجه هســتیم که 
عوامل متعددی در آن اثرگذار است. آیا شما 
فکــر می کنید در زمینه مخاطــب با بحران 
روبه روییم؟ اگر چنین است ریشه های آن را 

در چه می بینید؟
 اول این کــه، وضعیت اقتصادی و سیاســی 
کشــور طوری است که کلًا مسائل فرهنگی 
در اولویــت چندم قرار گرفته انــد و مردمی 
که مخاطــب کتاب ها و فیلم هــا و تئاترها 
و موســیقی بودنــد، فرصــت چندانی برای 
فکرکــردن به آن ها ندارند و درگیر مســائل 
فوری ترشان هســتند. این است که همه ی 
این رشــته ها مشــکل مخاطب دارند. یعنی 
مهم ترین مشــکل میان ادبیــات و بقیه ی 
رشــته ها رابطه ی با مخاطب نیســت، نبود 
زمینه یی اســت کــه باید هــر دو بتوانند با 
آرامش بیش تــر در آن زنده گی کنند. زمانی 
که این دغدغه های زیســتی حل شــده یا 
کم تر شــده باشــند،  به تر می توان فهمید آیا 
مشــکلی در آثار هست یا در تغییر ذائقه های 

 مخاطب که احیاناً این رابطه مســئله دار شده
یا نه.

ضمن این کــه، رابطه ی مخاطب بــا آثار از 
طریق تبلیغات و منتقدان و عوامل واســطی 
مثل کتاب فروشــی ها برای کتاب و ســالن 
اجرا برای ســینما و تئاتر، برقرار می شــود و 
کم بود این عوامل واســط حتمــاً رابطه ی با 
مخاطب را مشــکل دار می کند. مثلاً  الان نه 
جایزه های داســتانی وجود دارد که دست کم 
تعدادی از کتاب ها را به مخاطب معرفی کند 
و نه منتقدان شناخته شده یا نشریات پی گیر. 
در این صورت مخاطبــان باید بختکی کتاب 
بخرند و شانســی کتابی خوب پیدا کنند، یا 
ناگزیر به کتاب فروشــانی اعتمــاد کنند که 
تعداد کمی از آن ها کتاب داستان می خوانند 
و اگر بخوانند هم مگــر چند تا می توانند در 
هفته و ماه بخوانند که مرجع قابل اعتمادی 
برای خواننده باشند؟ همه ی این ها به معنای 
این اســت که فضا و زمینه ی کتاب خوانی و 
به خصوص داســتان خوانی، خراب اســت و 
طبیعی اســت که کتاب های خــوب هم به 
آســانی پیش چشــم مخاطب نیایند و دیده 
نشــوند. وگرنــه، این چند ســال چه تفاوت 
عظیمی پیدا کرده با سال های دهه ی هشتاد 
که کتاب های زیادی پرفروش می شــدند و 
هر ســال چهار پنج نویســنده ی قابل اعتنا 
به کتاب خوان ها معرفی می شــد؟ چه تفاوتی 
کرده این ســال ها با آن دهه، جز این که آن 
ســال ها جایزه های متعددی وجود داشت و 
نشــریات )به خصوص روزنامه هــا( نقدهای 
خوب و بد زیادی روی کتاب های داســتانی 
می نوشتند و جوایزِ داستان کوتاه متعددی در 

گوشــه و کنار ایران برگزار می شد؟ دلیلش 
قطعــاً نویســنده های آن دوره و ایــن دوره 
نیســتند، چون هر دوره یی و هــر زمانه یی 
می تواند نویســنده گان خود را پرورش دهد 
و حتا اگر ذائقــه ی مخاطبان تغییر عمده یی 
کرده باشــد، حتماً نویســنده هایی هم پیدا 
خواهند شد که متناسب با آن ذائقه بنویسند 
و پرورش پیدا کنند. نویسنده ها که جدای از 

زمینه ی زیستی شان نیستند.
 ۲_ هر اثری برای خوانده شــدن نوشــته 
می شــود. جایــگاه مخاطــب را در میــان 
داستان نویسان چگونه می بینید و به نظرتان 
تعامل نویسنده با مخاطب چگونه باید باشد؟ 
خود شما به عنوان نویسنده چقدر و چطور با 
مخاطب تان ارتباط دارید؟ و در نوشته های تان 
 چقــدر مخاطــب مــورد توجه شــما بوده 

است؟
رابطه ی نویســنده با مخاطب بسیار به ندرت 
مســتقیم اســت، یعنی فقط زمان هایی که 
نویسنده در جلســه یی یا از طریق ایمیلی یا 
برخوردی اتفاقی با خواننده ی کتابش روبه رو 
شــود و نظرات او را بشــنود و احیاناً خودش 
هم چیزی درباره ی کتابــش بگوید. بقیه ی 
اوقات این رابطه غیرمســتقیم اســت،  چه از 
طریق نقدها )که می توانند بیان گر بخشــی 
از نظــرات مخاطبان باشــند(، چه از طریق 
جوایــزی که فعلًا نداریم یــا داریم اما هیچ 
بازتابی در جامعــه ی کتاب خوان ندارند، چه 
فروش رفتــن یا نرفتن کتاب شــان، و طرقی 
مثلِ این ها. آیا نویسنده باید رابطه ی مستقیم 
با مخاطبانش داشــته باشد؟ گمان نمی کنم. 
آیــا باید به ذائقــه ی مخاطبــان و تغییراتِ 

احتمالی شــان در طــول زمــان توجه کند؟ 
شاید. شک دارم نویسنده ها بتوانند خودشان 
را با ذائقــه ی مخاطب هماهنگ کنند. آن ها 
سفارش شــان را خیلی خیلی غیرمستقیم از 
اجتمــاع و تجربه ی زیسته شــان می گیرند. 
به نظرم تنها کاری که نویســنده باید بکند 
خوب تر و بی نقص نوشتن داستانش است تا 
شــاید مخاطبان بیش تری در همان زمان یا 
در طول زمان پیدا کنــد. گمانم معنای این 
حرف ها این است که من فکر می کنم میان 
مخاطب و نویســنده )یا هنرمند به طور کلی( 
عوامل بســیار بســیار زیادی وجود دارند که 
برای نویسنده و هنرمند اساساً اگر رد کردن 
طی  کردنش )یا از میان برداشتن این فاصله( 
اگر ناممکن نباشــد، بسیار بعید است. همین 
است که گاهی نویسنده ها به انواع ترفندهای 
غیرهنری متوسل می شوند برای دیده شدن. 
نویسنده و هنرمند تنها راهی که دارد، انجام 
درســت کارش است تا شــاید اگر کارش به 
نتیجــه ی دل خواه رســید، کارش از فراز آن 
عوامــل بگذرد و به مخاطب برســد و احیاناً 
مخاطبش را پیدا کند، چه چند ده یا چند صد 

نفر باشد، چه هزاران نفر.
پی نوشت: پاسخ ها با رسم الخط حسین سناپور 

منتشر شده است.

گفت وگو با حسین سناپور

نگاهی به مسئله مخاطب در ادبیات داستانی

محفــل ادبی »خاطره خیبــر« در حمایت از 
عملیات »وعده صــادق« با حضور جمعی از 
اهالی ادب کشــورهای حوزه ایران فرهنگی 
توسط گروه بین المللی هندیران برگزار شد.

به گزارش خبرنگار مهر، محفل ادبی »خاطره 
خیبر« در حمایت از عملیات »وعده صادق« 
با حضــور جمعی از اهالی ادب کشــورهای 
حوزه ایران فرهنگی با مدیریت علیرضا قزوه 
و اجرای سید مسعود علوی تبار توسط گروه 

بین المللی هندیران برگزار شد.
سید مسعود علوی تبار شاعر و فعال فرهنگی 
در ابتدای برنامه گفت: یقیناً تمام اسراییل و 
همپیمانان او در همان ابتدا با شــنیدن جمله 
صــادق »آنها را از این جنایــت و امثال آن 
پشیمان خواهیم کرد«، از اقدام جنون آمیز و 
آمیختــه با حماقت خــود در حمله به بخش 
کنســولی ایران در سوریه پشیمان شدند، که 
آنان بدین شکل زمینه را بدون از هیچ گونه 
دستاوردی برای تحقیر و برملا شدن قدرت 

موهوم و تســریع در روند اضمحلال خود به 
آسانی فراهم کردند.

وی افزود: دنیا در شبی که فریاد مظلوم ترین 
مردمانش در قتلگاه غزه »لبیک یا قدس« و 
»لبیک یا خامنه ای« بود به وضوح مشاهده 
کرد که موشــک ها و اسکادران های پهبادی 
ایران قــادر خواهند بود از مجموع قوی ترین 
لایه هــای دفاعی و پدافندی حال حاضر دنیا 
عبور و بر ســر مواضع هر دشمنی به راحتی 

فرود آیند.
مهدی باقرخان شاعر پارسی زبان از دهلی نو 
گفت: همان طور که حمله پهبادی و موشکی 

ایران به اســرائیل، توجه سراسر جهان را به 
خود جلب کرد، رسانه های کشور پهناور هند 
هم به شکل گسترده ای این حمله را بازتاب 

دادند.
همچنیــن افکارعمومی هند، مســلمانان و 
هندیان همســو با ایران بر ایــن باورند که 
ایران در بین ۵۷ کشور مسلمان تنها کشوری 
است که این غیرت و جرأت را داشت که به 

اسراییل جنایتکار پاسخ عملی دهد.
این شاعر پارســی زبان هندی افزود: آقای 
انجم سردبیر روزنامه اردو زبان قومی بهارت 
شهر دهلی در ســرمقاله اش با تیتر »پرچم 
اســلام هنوز در دســت دلیــران و فرزندان 
سلمان فارسی است« نوشــت :»۱4 آوریل 
تنها شــبی بود کــه بازماندگان فلســطینی 
توانســتند پس از ۶ ماه برای یک شــب هم 

که شده راحت بخوابند.«
ســید ســلمان عابدی مترجم ادبی و شاعر 
پارســی زبان از شــهر علی پــور در جنوب 

هندوســتان گفت: تمام دنیا از ظلم اسرائیل 
به تنگ آمده بود و همه جا بر ضد اســرائیل 
تظاهــرات بود، این بار چهره واقعی آمریکا و 

اسراییل در مقابل همه دنیا قرار گرفت.
مردم هند اعم از ســنی و شیعه، مسلمان و 
غیرمســلمان همه از این عکس العمل ایران 
بسیار خوشحال هستند، مردم می گویند که 
باید ظالم و یاغــی را تنبیه کرد و روزگار آن 
را به سر آورد، مردم می گویند منفعت انقلاب 
واقعی اکنون به بهترین شــکل ظاهر شــده 
است و تشیع و اســلام خیز برداشته و هزار 

سال پیش رفته است۔
در این نشســت که با بداهه نویسی مسعود 
ربانی همراه بود شــاعرانی همچون علیرضا 
قزوه، امیر عاملی، رضا اسماعیلی، محمد علی 
یوسفی، احمد رفیعی وردنجانی، نغمه مستشار 
نظامی، زهرا آراسته نیا، سارا عبداللهی فر، ام 
ایمانی، سمانه خلف  البنین بهرامی، مهســا 

زاده، و صبا فیروزی حضور داشتند.

توسط گروه بین المللی هندیران؛

محفل ادبی خاطره خیبر در حمایت از »وعده صادق« برگزار شد

به گفته یک پژوهشــگر ادبی، سهراب به 
مساله هنری شعر وفادارتر بود و با وفاداری 
به شعر نو زبان و لحن خود را طراحی کرد. 
در نتیجه اتهام اینکه شــعر سهراب کارکرد 

اجتماعی ندارد از شعر او برداشته شد.
بهروز جلالی در گفت وگو با خبرنگار کتاب 
ایرنا، در ســال مرگ سهراب سپهری درباره 
اثرگذاری این شــاعر بر »شــعرنو« گفت: 
اگر آغاز جریان شــعر نو ملاک تاثیر باشد، 
پایه گذاری این حرکت با شــعر و تفکر نیما 
یوشیج شــروع شــد، اما در حوزه فرهنگ 
مصطلح است که شــاگردان از اساتید، در 
یک اتفاق جلوتر می افتند. من فکر می کنم 
به شعر هر سه شــاگرد نیما یعنی سهراب 
ســپهری، فروغ فرخــزاد و احمد شــاملو 
در جامعــه بیش از شــعر نیما توجه شــد، 
حتی حرف بعیدی نیســت کــه بگوییم در 
دایره های شــعری که ایجاد کردند، از نیما 

هم جلو افتادند.
این پژوهشــگر ادبی با بیان اینکه سهراب 
سپهری ابتدا با هوشنگ ایرانی و احمدرضا 
احمدی شــعر موج نو را رایج کردند، ادامه 
داد: اصول این شعر بر پایه سخت گویی بود 
و فضیلت بر این بود که در شــعر سخت تر 
صحبت شود، گویی این دشواری به شعریتِ 

شعر می افزود.
او با اشــاره به اینکه ســهراب رفته رفته از 
لحاظ زبانی از ســخت گویی فاصله گرفت، 
ادامه داد: بعد از سهراب، احمدرضا احمدی 

حتی بیشتر از او به ساده گویی روی آورد.
تاثیر ســبک هندی نســبت بــه هایکو در 

سپهری بیشتر بود

جلالی با اشــاره به نگاه ســپهری به شعر 
ســبک هندی، گفت: در شــعر ســپهری 
جذبه های شــعر مینیاتــوری هندی وجود 
داشــت. بعد از آن، ســهراب از نظر فکری 
به تفکر عرفان شرقی و اشراق گرایش پیدا 
کرد و آبشــخور تفکرش را از آنجا مشحون 
)انباشــته، لبریز( و بارور کرد. این در حالی 
است که ســهراب به لحاظ زبانی کاملا با 
شــعر »موج نو« فاصله گرفت، زیرا اشعار 
این سبک شــعری با زبان دشواری سروده 
می شود و ســپهری زبان را ساده تر کرد و 
شعرهای بعدی اش شعرهای قابل فهم تر و 

مردمی تری بودند.
این شــاعر با اشــاره به اینکه سهراب به 
شعرهای هایکو هم دسترسی داشت، ادامه 
داد: تاثیر ســبک هندی نســبت به هایکو 
در ســپهری بیشــتر بود، در واقع می توان 
گفت ســبک هندی در شعر سهراب تبدیل 
بــه فضیلت و برتری شــده بــود در حالی 
که شــعر هایکــو در آن زمــان در تلاش 
برای رهایی از ایــن بندها بود. افرادی که 
می خواســتند بگویند که شعر سبک هندی 
 نمی گویند به آن راه )ســرودن شعر هایکو( 

رفتند.
به گفته او ویژگی های شــعر هایگو با تفکر 
مخاطب ایرانی در آن ســال ها ســنخیت 
نداشــت. مردم بیشتر به اشــعار آتشین و 
طولانی اقبال نشان می دادند تا شعر کوتاه.
سهراب به مساله هنری شعر وفادارتر بود

جلالی با اشــاره به اینکه ســه شاگرد شعر 
نیمــا، هر کدام مســیری متفــاوت را طی 
کردند، توضیح داد: برداشــت احمد شاملو 

و فروغ فرخزاد از شــعر در زمانه خودشان 
نشان دهنده این است که تلاش می کردند 
در شعرشــان فضای سیاســی و اجتماعی 
بسامد داشته باشد. به همین دلیل خیلی ها 
در آن دوره که پایبندی شــعر ســهراب به 
شــعریت شعر بیشــتر بود، این اتهام را که 
ســپهری کارکردهــای اجتماعی شــعر را 
نادیده می گیرد و بــه موضوعات اجتماعی 
 توجه نمی کنــد، مطرح کردنــد اما اینطور 

نبود.
این پژوهشگر ادبی با تاکید بر اینکه سهراب 
به سبقه هنری شــعر بیشتر از کارکردهای 
سیاســی و اجتماعــی آن توجه داشــت، 
ادامه داد: در این دوره گروه های سیاســی 
و اجتماعــی بر ادبیات تاثیر می گذاشــتند، 
بنابراین ســهراب به مســاله هنری شــعر 
وفادارتر بود و با وفاداری به شعر نو )نه شهر 
موج نو( زبــان و لحن خود را طراحی کرد. 
در نتیجه اتهام اینکه شــعر سهراب کارکرد 

اجتماعی ندارد از شعر او برداشته شد.
به گفتــه او ســهراب با زبانی کــه برای 
شــعر خود انتخاب کرد، توانست خود را از 
دایــره ای که در آن قــرار گرفته بود نجات 
دهد، صاحب زبان و لحنی شد که بعدها به 

امضای سهراب تبدیل شد.

هنر از سیاست بزرگتر است
جلالی با تاکید بر اینکــه در هنر به لحاظ 
نظری موضوعات اجتماعــی در پله بعدی 
برای بیان قــرار می گیرند، گفت: حتی اگر 
موضوع اجتماعی مطرح است، آن موضوع 
در نقاشــی، شعر، خوش نویسی و همه اینها 
بایــد در قالــب و اســتانداردهای آن هنر 
بیان شــود و این باعث می شود که هنر از 
ســطحی گویی فاصله بگیرد. می توان گفت 
که ســهراب حداقل در شــروع نسبت به 
دیگر شــاعران به هنر وفادارتر بود. اگر به 
مجموعه شــعرهای اول شاملو نگاه کنید از 
لایه سطحی در مسائل اجتماعی و سیاسی 
پر اســت، در حالی کــه در مجموعه های 
بعدی شــاملو کامــلا از این فضــا فاصله 
گرفــت؛ بنابرایــن در مجموعه های بعدی 
 مســائل انســانی بیشــتر مطــرح شــده

است.
این شاعر در مقایسه هنر و دیگر ساحت ها 
مانند مسائل اجتماعی و سیاسی بیان کرد: 
اگر بگوییم شعر سیاسی، به نظرم درست تر 
است تا زمانی که بگوییم سیاست شاعرانه. 
به نظر من هنر از سیاست بزرگتر است و به 
همین دلیل اعتقاد دارم که ســهراب به این 
موضوع وفادارتــر بود. اگر به اقبال عمومی 
نگاه کنیم، افرادی که با شعر سهراب الفت 
بیشــتری دارند تعدادشان بیشتر است. این 
افراد به شــعریت و هنر بودن شــعر بیشتر 

توجه دارند.
به گفتــه او مگر هنر چیــز دیگری غیر از 
مسائل انسانی و اجتماعی را دنبال می کند؟ 
هنر دنبال تعالی اســت و انسان هم دنبال 
تعالی است. هنر دایره ای بزرگتر از سیاست 

و موضوعات دیگر است.

رد یک اتهام به شعر سهراب 



برق ایران در چند قدمی 
اروپا

اتحادیه اروپا برای 
واردات غلات از روسیه 
و بلاروس، تعرفه وضع 

می کند

ارز نیمایی از ۷ ردیف 
تعرفه پارچه حذف شد

عضو اتــاق بازرگانی ایران با پیش بینی شــرایط بازار با 
توجه بــه اتفاقات احتمالی در منطقــه گفت: تاکنون که 
با مداخله و نظارت سیاســتگذار، قیمت ارز کنترل شده و 
چه بســا با ادامه یافتن آرامش کنونی می توان به کاهش 
 قیمت دلار و رســیدن به کانال های پائین تر هم امیدوار

بود.
امیر شــهریاری، در خصوص تنش های سیاسی اخیر در 
منطقــه و تاثیر آن بر بازار ارز  به ایســنا گفت: در حالی 
که بسیاری از کارشناسان داخلی و بین المللی بر این باور 
بودند که تنش های اخیر در منطقه می تواند تاثیر بســیار 
منفی و افزایشــی بر بازار ارز داشته باشد، این چنین نشد 
و نمایــش مقتدرانه نظامی ایران در »وعده صادق« تاثیر 
آنچنانی بر افزایش نرخ ارز نداشت. ضمن اینکه بر خلاف 
فضاسازی ها و پیش بینی  برخی از کارشناسان شاهد روند 

نزولی قیمت ها نیز بودیم.
وی ادامــه داد: قبل از عملیــات مقتدرانه نظامی »وعده 
صــادق« نیز پیــش بینی افزایش قیمــت در بازار وجود 
داشــت، اما فرایند کنترل و مدیریت بــازار ارز به نحوی 
از ســوی بانک مرکزی صورت گرفت که افزایش قیمت 
به صورت مقطعی و زودگذر خود را در بازار نشــان داد و 

بلافاصله فروکش کرد.
این فعال اقتصادی، مدیریت مطلــوب بازار ارز را نتیجه 
مداخله و نظارت دقیق بازارساز دانست و گفت: بر خلاف 
اینکه بسیاری از منتقدان بر این باور بودند که اقدام اخیر 
ایران که در دفاع از حرمت و حریم کشور صورت گرفت، 
می تواند باعث افزایش افسارگسیخته قیمت دلار شود، اما 
قیمت ها به خوبی کنترل شــد و ما شاهد افزایش بیش از 
حد قیمت ها نبودیم. چه بســا در روزهای اخیر هم شاهد 
ســیر نزولی قیمت ارز بازار هستیم که امیدوارم این روند 

ادامه یابد.
شهریاری با پیش بینی شــرایط بازار با توجه به اتفاقات 
احتمالــی در منطقــه ادامه داد: تاکنون کــه با مداخله و 
نظارت سیاســتگذار، قیمت ارز کنترل شــده و چه بسا با 
ادامه یافتن آرامش کنونی می توان به کاهش قیمت دلار 
و رسیدن به کانال های پائین تر هم امیدوار بود. البته این 
وضعیت، مشــروط بر تداوم آرامش در منطقه اســت که 

بنظر میرسد این آرامش همچنان ادامه پیدا کند.
عضو اتاق بازرگانی ایران با تاکید بر اینکه نوسانات ارزی 
حاصله از تنش های سیاســی، بســیار موقتی و هیجانی 
اســت، افزود: تجربه نشان می دهد در تنش های سیاسی، 
روند نوســانات ارزی و افزایش قیمت ها بسیار ناپایدار و 
موقتی اســت، چراکه ایجاد این نوسانات به هیچ عنوان 
توجیه علمی و اقتصادی ندارد. در نتیجه معتقدم با تداوم 
آرامــش و ثبات بازار در روزهای آتی می توان امیدوار بود 
که دلار بیش از آنچه پیش بینی می شــد با روند کاهشی 
همراه شــود. خوشبختانه بانک مرکزی هم از منابع ارزی 
کافی برخوردار بوده و از سوی دیگر از ابتدای سال جدید 
تاکنون هم تقاضای آنچنانی در بازار وجود نداشته است.

گمانه زنی ها از تغییرات مصوبه حداقل دستمزد کارگری 
۱۴۰۳، حکایت از تغییر ۳۵ درصدی حق مســکن و یک 
درصدی سایر ســطوح دارد که در نهایت منجر به امضا 
مصوبه از سوی بعضی از نمایندگان جامعه کارگری شد. 

به گزارش خبرنگار مهر، همچنان پرونده حداقل دستمزد 
کارگری ۱۴۰۳ باز اســت. گمانه زنی ها حکایت از تغییر 
۳۵ درصدی حق مســکن و یک درصدی ســایر سطوح 
دارد که در نهایت منجر به امضا مصوبه از ســوی بعضی 
از نماینــدگان جامعــه کارگــری از جملــه کانون عالی 
انجمن هــای صنفی کارگران ایــران و مجمع نمایندگان 
کارگران شده است. کانون هماهنگی شورای اسلامی کار 
به عنوان یکی از نمایندگان جامعه کارگری که در شورای 
عالی کار حق امضا دارد به دلیل عدم اجماع هنوز مصوبه 

را امضا نکرده است.
افزایش ۳۵ درصدی حق مسکن نخست باید به تصویب 
هیأت دولت برســد و در ادامه از ســوی رئیس شــورای 
اسلامی کار ابلاغ شود. این مساله قرار است در نخستین 
جلسه هیأت دولت مطرح شــده و به رأی گذاشته شود. 
عموماً هر چه در شــورای عالی کار مصوب می شــود به 
تأیید هیأت دولت می رســد؛ به ایــن ترتیب افزایش حق 

مسکن قطعی به نظر می رسد.
با وجود ســخنان نمایندگان جامعــه کارگری و اعضای 
شــورای عالی کار، برخی رســانه ها از قول وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی عنوان می کنند »برای موضوع میزان 
افزایش حقوق کارگران در شورای عالی کار تصمیم گیری 
و در نهایــت مصوب هم شــد. آنچــه در رابطه با میزان 
دستمزد تصمیم گیری و ابلاغ هم شده اجرا خواهد شد«.

حال باید دید منظور وزیر، مصوبه اخیر با تغییرات و امضا 
نمایندگان جامعه کارگری اســت یا مصوبه ای که تنها به 

امضا نمایندگان دولت و کارفرمایی رسید، است.  

  خبر
  

عضو اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

روند نزولی بازار ارز ادامه دارد 

افزایش ۳۵ درصدی حق مسکن چه 
زمانی ابلاغ می شود؟ 

2هزارمیلیارد 
تومان

 برای یک هزار طرح 
نیمه تعطیل سرمایه 

گذاری شد 

8 کشور
 جهت صادرات داروهای 
انسانی و دامی مذاکره 

کردند

2.۵میلیارد یورو 
تجارت ایران و اتحادیه 

اروپا رشد یافت 

6 هزار تومان
 قیمت جدید هر 
کیلوگرم سبوس

تیتر های 
کوتاه خبری

دولت ســیزدهم در ادامه تلاش خود برای ارتقا امنیت غذایی جامعه، با 
اجرای »طرح یســنا« یارانه مضاعف ۶۰۰ هــزار تومانی در قالب اعتبار 
خرید رایگان بسته های حمایتی برای مادران باردار و دارای فرزند زیر ۲ 

سال در نظر گرفته که اجرای آن آغاز شده است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، دی  ماه ســال گذشــته وزارت تعاون 
و با همکاری بنیاد کرامت آســتان قدس رضــوی، برای تغذیه مضاعف 
مادران باردار یا دارای فرزند شــیرخوار »طرح یســنا« را به مرحله اجرا 
درآورد. طرحی که به واســطه آن مادران باردار یا دارای کودک شیرخوار 
)زیر ۲ ســال( که در دهک یک درآمدی قرار داشتند به شکل ماهانه از 
دولت یارانه دریافت می کنند. این طرح یکی از طرح های ســه گانه دولت 
سیزدهم برای ارتقا امنیت غذایی )کالابرگ الکترونیکی، کودکان نیازمند 
یارانه مضاعف و طرح یســنا( اســت که در قالب یارانه مضاعف به افراد 

کم درآمد جامعه تعلق گرفته است تا امنیت غذایی آن ها تأمین شود.
در مرحله نخســت این طرح، ۲۷ هزار مادر شناســایی شدند که از این 
میان ۲۲ هزار نفرشان مشمول دریافت این یارانه مضاعف بودند. از سال 
گذشــته مبلغ ۴۰۰ هزار تومان به یارانه دریافتی این مادران اضافه شد تا 
به واسطه آن بتوانند با خرید از سبد کالایی شامل ۱۶ قلم ماده موردنیاز 

برای مادر و رشد فرزند امنیت غذایی خود را تأمین کنند.
طرح یسنا از سال گذشته به شــکل پایلوت )آزمایشی( در هشت استان 
ایلام، لرستان، هرمزگان، گلستان، فارس، کهگیلویه و بویراحمد، خراسان 

جنوبی و شمالی به مرحله اجرا درآمد و تا الان نیز ادامه دارد.
»ســید صولت مرتضــوی« وزیــر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی در 

آخرین جلســه هیئت دولــت از ادامه دار شــدن این طــرح در قالب و 
 شــکل جدید خبر داد و گفــت اعتبار مربوط به این طرح تامین شــده

است.
طرح یســنا که در مدت سه ماه گذشته توانست مادران گروه هدف خود 
را مورد حمایت قرار دهد، در مرحله جدید تمام استان های کشور اجرایی 
خواهد شــد. طرح یســنا که با زیرپوشــش قراردادن مادران دهک اول 
درآمدی جامعه آغاز به کارکرده بود، در طرح جدید قرار است مادران سه 
دهک اول درآمده جامعه را تحت پوشش قرار دهد تا امنیت غذایی تعداد 
بیشتری از مادران و نوزادان تأمین شود. تفاوت دیگر این طرح با مرحله 
نخســت یسنا، این است که یارانه ۴۰۰ هزارتومانی مادران به ۶۰۰ هزار 

تومان افزایش خواهد یافت.
وزیــر رفاه در این باره گفت: طرح یارانه ای یســنا اظهار کرده که اعتبار 

خرید بســته های غذایی و بهداشــتی به ۶۰۰ هزار تومان برای مادران 
دارای فرزند شــیرخوار در ســه دهک اول درآمدی در تمام استان های 
کشــور تأمین شده است و افراد شامل این طرح می توانند اقدام به خرید 
کنند. این طرح برای مادران دارای فرزند زیر ۲ ســال در سه دهک اول 
درآمدی که جمعیتی حدود یک میلیون )۹۳۵ هزار و ۷۲۴( نفر هستند در 

تمام استان های کشور اجرایی می شود.
مادران مشمول طرح یسنا، می توانند از بسته های حمایتی پیش بینی شده 
که شامل لبنیات، پروتئین، حبوبات، روغن، غلات، مغزی جات، میوه جات 
و سبزی ها و بسته بهداشتی شامل پوشک، شامپو، صابون و شوینده های 
بهداشــتی برای کودک و مادر اســت تا مبلغ حــدود ۶۰۰ هزار تومان 

به صورت رایگان خرید کنند.
طرح یســنا در راســتای اجرای مــاده ۲۴ قانون حمایــت از خانواده و 
جوانــی جمعیت به مرحله اجرا درآمده اســت. در مرحلــه جدید مادران 
دارای فرزند زیر ۲ ســال در ســه دهک اول درآمدی در سراســر کشور 
 کــه جمعیت آن هــا به یک میلیون نفر می رســید، مشــمول این طرح 

شده اند.
مادران ســه دهک اول درآمــدی برای اطلاع از اینکه مشــمول طرح 
هســتند یا نه می توانند با ورود به برنامه کاربردی »شما« مراجعه کنند و 
پس از واردکردن کد ملی سرپرســت خانوار از وضعیت خود مطلع شوند. 
افراد مشــمول این طرح از روز پنج شــنبه ۳۰ فروردین می توانند از تمام 
فروشــگاه های طرف قرارداد با کالابرگ الکترونیکی خرید خود را انجام 

دهند.

در قالب طرح یسنا انجام می شود؛

یارانه  مضاعف 6۰۰ هزار تومانی برای مادران باردار و دارای کودک شیرخوار 
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۵هزار مگاوات 
برق به ظرفیت 

نیروگاهی کشور افزوده 
می شود

2درصد
 مالیات صادرات 

غیرنفتی شد

1۰۰دلار
 کاهش تولید نفت در 

عربستان 

8۵ درصد 
هدفگذاری کاهش 

مصرف برق محقق شد

1۰۰هزار تن
 ماهی کپور به 

کشورهای عربی صادر 
شد

26درصد 
مشارکت تعاونی ها 
در هجدهمین دوره 

جشنواره تعاونی های 
برتر کشور 

۳7۰شرکت 
دانش بنیان زیست بوم 
نوآوری بخش معدن 

1۰۰درصد 
جهش فروش 

خودروهای انرژی جدید 
در چین

ســازمان جهادکشــاورزي استان هرمزگان در نظر دارد اجرای عملیات تکمیل تونل و سرریز ســد زاکین واقع در دهستان سیاهو شهرستان بندرعباس با برآورد اولیه ۲۷۹.۶۱۳.۵۵۰.۰۱۷ 
ریال بر اســاس فهرســت بهاي سدسازی ســال ۱۴۰۳ و پرداختی بصورت نقدی و اسناد خزانه اسلامی را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط داراي رتبه بندي از سازمان مدیریت و 
برنامه ریزي کشــور در رســته آب )حداقل پایه ۴( واگذار نماید. لذا از شرکت هاي پیمانکاري واجد شــرایط که دارای نیروی انسانی متخصص و ماشین آلات می باشند، دعوت بعمل مي آید جهت 
 دریافت اســناد ارزیابی کیفی و اســناد مناقصه )بصورت همزمان( به شــماره فراخوان ۲۰۰۲۰۰۳۷۵۷۰۰۰۰۱۴ پس از درج آگهی نوبت دوم به ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس

www.setadiran.ir مراجعه نمایند. تضمین شــرکت در مناقصه مبلغ ۱۴.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال می باشــد که بایســتی در قالب ضمانت نامه بانکی و یا فیش نقدی واریزی به حســاب شماره 
۴۰۶۲۰۴۲۰۰۷۶8۵۶۹۵ )شماره شبا IR۵۳۰۱۰۰۰۰۴۰۶۲۰۴۲۰۰۷۶8۵۶۹۵( نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به نام تمرکز سپرده سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان که برای مدت 

سه ماه از تاریخ آخرین مهلت تسلیم پیشنهادات معتبر و قابل تمدید باشد، ارائه گردد و هزینه انتشار آگهی نیز به عهده برنده مناقصه می باشد.

  اداره کل راه وشهرســازی استان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی محوطه ســازی مجتمع مسکونی مهر  بوموسی به شرح جدول ذیل و بر اساس مشخصات فني منضم به اسناد 
مناقصه   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( برگزار نماید. 

۱- نوع فراخوان:   مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی بصورت یکپارچه
۲- نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار : اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان

۳- موضوع فراخوان : محوطه ســازی مجتمع مسکونی مهر  بوموسی سایر آیتم هاي مورد نیاز بر اساس 
نقشه ها و مشخصات فني اجرایي.

۴- زمان و محل توزیع/فروش
- زمان شروع توزیع اسناد: روز سه شنبه  مورخ    ۱۴۰۳/۰۲/۰۴  ساعت ۱۵

- زمان پایان توزیع اسناد:   روز  شنبه مورخ    ۱۴۰۳/۰۲/۰8  ساعت ۱۵
۵- محل دریافت اسناد مناقصه : کلیه مراحل فروش و تحویل و بازگشایی اسناد از طریق سایت تدارکات 

الکترونیکی دولت 
) ستاد ایران (  انجام می گردد.

۶- مهلت تحویل اسناد از سوي مناقصه گران : سایت تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ایران ( 
 -  مهلت و زمان ارسال اسناد:  روز   سه شنبه مورخ  ۱۴۰۳/۰۲/۱8  ساعت ۱۵

۷- موارد الزامی و مهم:
الف-   ارائه  گواهی صلاحیت ایمنی و حسابرسي بروز شده الزامي است.

8-شرایط مناقصه گران:
 الف( - داشــتن شــخصیت حقوقي ب(- داشــتن توانایي ارائه ضمانتنامه بانکي شــرکت در مناقصه و 

ضمانتنامه انجام تعهدات پ ( داشتن حدا قل رتبه ۵ راه و ترابري و ظرفیت خالی 
۹- تاریخ بازگشایي پاکت ها : روز چهارشنبه مورخ  ۱۴۰۳/۰۲/۱۹ ساعت ۱۰ در محل دفتر مدیریت واقع 
در ســاختمان شماره ۲ اداره کل راه و شهرســازی هرمزگان -  میدان ابوذر- جنب ساختمان دادگستری 

– ساختمان شروین 
جهت کسب اطلاعات بیشتر مي توانید به سایت هاي زیر مراجعه نمایید:  

Setadiran.ir. http://iets.mporg.ir

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي هرمزگان

سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان

برآورد اوليه بر اساس فهرست بهاء راه و شهرستاننام پروژه
باند سال 1403 )ریال(

مبلغ تضمين شركت در مناقصه)ریال(مدت اجراي پروژه

 محوطه سازی مجتمع مسکونی 
مهر  بوموسی

براساس ۳ ماه67/۰8۵/۰26/744بوموسی
آیین نامه تضمین معاملات دولتي

مدیرعامل شــرکت توانیر از جذب ۳۰ هزار میلیارد تومان اســناد 
 خزانه از محل مابه التفاوت قیمتهای تکلیفی و تمام شــده برق خبر 

داد.
بــه گــزارش خبرگــزاری مهر بــه نقــل از توانیــر، مدیرعامل 
شــرکت توانیر از جذب ۳۰ هــزار میلیارد تومان اســناد خزانه از 
 محل مابــه التفــاوت قیمتهای تکلیفــی و تمام شــده برق خبر

داد.
مصطفــی رجبــی مشــهدی بــا اعــلام ایــن خبــر افــزود: با 

بــرق،  تولیــد  شــرکت های  مطالبــات  اســناد  ایــن  جــذب 
تســویه  تجهیــزات  کننــدگان  تأمیــن  و   پیمانــکاران 

شد.
وی افزود: مبلغ ۴ هزار میلیارد تومان به حساب شرکت های توزیع 
نیروی برق، ۳ هزار میلیارد تومان تولید کنندگان مقیاس کوچک و 
۱۹ هزار میلیارد تومان نیروگاه های حرارتی و ۴ هزار میلیارد تومان 
 پیمانکاران و تأمین کنندگان کالای شرکت های برق منطقه ای واریز

شد.

جذب ۳۰همت از محل مابه التفاوت قیمت های تکلیفی و تمام شده برق 
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معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان 
حفاظت محیط زیســت گفــت: در راســتای حفاظت از 
یوزپلنگ ایرانی با همکاری بخش خصوصی، ۵۰۰ هزار 
هکتار به زیســتگاه این گونه در خطر انقراض در اطراف 

منطقه توران در سمنان اضافه شده است.
حســن اکبری در گفت و گو با خبرنگار محیط زیســت 
ایرنا افزود: یوزپلنگ مهمترین گونه ما از نگاه حفظ تنوع 
زیستی است که در خطر انقراض قرار دارد بر این اساس 
اقدامات گسترده ای برای حفاظت از این گونه ارزشمند 
آغاز شد، شاید مهمترین نکته ای که منجر به اثربخشی 
حفاظت شده، افزایش ۵۰۰ هزار هکتاری زیستگاه تحت 

حفاظت یوز در اطراف منطقه توران است.
وی ادامــه داد: تمام ایــن ۵۰۰ هزار هکتــار در قالب 
حفاظت مشارکتی با مشارکت بخش خصوصی حفاظت 
می شــود، یعنی قبلا محدوده تحــت حفاظت محدود 
به مناطق حفاظت شــده ما شــامل توران و میاندشت 
بــود اما اکنون حدود ۵۰۰ هزار هکتــار عرصه مناطقی 
که آزاد بودنــد اما یوزهایی از توران خــارج و وارد این 
مناطق می شدند و تحت حفاظت هم نبودند را مشاهده 
می کردیــم که اکنون ایــن مناطــق از طریق محیط 
 بــان، همیار محیط بان و قرق بــان تحت حفاظت قرار 

گرفتند.
وی اظهار داشــت: یعنی این مناطق جدید جزو مناطق 
آزاد هستند اما تحت حفاظت سازمان قرار گرفتند و مانند 
مناطق حفاظت شــده مامور با خودرو و موتورسیکلت در 
آن مناطق گشت می زند، موقعیت را کنترل و مشاهدات 
را ثبت می کند و با کمک محیط بانان از ورود شکارچی 
به منطقه جلوگیری می کنند که ادامه این روند قطعا در 
چند سال آینده اثر خوبی را بر وضعیت یوز در آن عرصه 

ها خواهد گذاشت.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان 
حفاظت محیط زیســت تاکید کرد: عوامل مختلفی حیات 
یوزپلنــگ را تهدید می کند که یکــی از مهمترین آنها 
ناامنــی و کمبود طعمه در زیســتگاه های اطراف توران 
اســت که غالبا زیســتگاه های آزاد و خــارج از مناطق 
چهارگانه هســتند، منطقه توران با وســعت حدود یک 
میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار دارای وسعت زیادی است اما 
بخش قابل توجهی از آن کویری اســت، بخشی پوشش 
ضعیــف گیاهــی دارد و مناطقی نیــز دارای تعداد قابل 
توجهی دام و سگ گله است، با این حساب از این وسعت 
بیــش از یک میلیون هکتاری تقریبا بخش کوچکی بکر 
اســت که هسته مرکزی زیستگاه یوز محسوب می شود 
کــه آن بخش کوچک به هیچ عنــوان نمی تواند قلمرو 
یوز را پوشــش دهد و قطعا به طــور مرتب از آن خارج 

می شوند.
وی ادامــه داد: قطعــا یوزپلنــگ ها به دنبــال طعمه 
و فضــای امن تر از ایــن مناطق خارج می شــوند به 
طوری که در چند ســال گذشته شــاهد خروج یوزها از 
این منطقه و رفتن آنها به ســمت شرق و شمال توران 
بودیم، ســال گذشــته هم مشــاهدات زیادی از سوی 
جوامــع محلی و محیط بانان انجــام گرفت بخش قابل 
توجهی در زیســتگاه های آزاد شــمال توران بود، این 
در حالیســت که آنها زیســتگاه های خــارج از مناطق 
 حفاظت شــده تحت مدیریت ســازمان محیط زیســت

هستند.
اکبری تاکید کرد: بنابراین خیلی مهم اســت که بتوانیم 
فضاهای امن مناســبی را خارج از مناطق حفاظت شده 
مانند توران برای یوزها ایجاد کنیم برای این کار تلاش 
های زیادی صــورت گرفت اما ارتقاء ســطح حفاظتی 
اطراف توران با مشکلات متعددی روبرو است همچنین 
تعارضات زیــادی دارد از طرفی هم به دلیل محدودیت 
هــای اداری، اعتباری و مالی افزایــش نیرو و امکانات 
دولتــی امکان پذیر نیســت، بنابراین برای بخشــی از 
محدوده های جنوب شــرقی تفاهم نامه ای را با بخش 
خصوصی امضــا کردیم و در آنجا تعدادی نیرو را بخش 
خصوصی جذب کــرده و حفاظت را تقویت کردیم البته 
زمان می برد تا کارهایی که آنجا شــروع شــده جواب 

بدهد.
وی اظهار داشــت: البته هر جای آن منطقه وارد شویم 
با روســتاها، دام و معدنکاوی تعارضاتــی دارد اما چون 
منطقه بــه لحاظ پوشــش گیاهی خیلی غنی نیســت 
بنابرایــن تعداد دام هایش زیاد نیســت اما چون عرصه 
وســیعی اســت همین الان نیز یوزها آنجا پرســه می 
زننــد، معتقدیم اگــر حفاظت آنجا تقویــت و طعمه ها 
بیشــتر شــوند بالاخره یوز امکان بقا را در آن مکان ها 
 خواهد داشــت و می تواند در حفاظت از این گونه موثر

باشد.
اکبری گفت: یکی از این مناطق منطقه پل ابریشم است 
که نسبت به ســایر مناطق تعارضات کمتری دارد فقط 
نکته ای که وجود دارد این است که آنجا تحت حفاظت 
نبــوده و جمعیت آهویی که در منطقه وجود داشــته در 
گذشــته دور شکار شــده و از بین رفته اند و الان طعمه 
های آن منطقه خیلی ضعیف است بنابراین یکی دو سال 
حفاظــت و تلاش هایی در جهــت احیای طعمه ها می 
تواند وضعیت منطقه را بهتر کند و به یک محدوده قابل 

قبول برای حیات یوز تبدیل شود.

رئیــس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا از دســتگیری 
یکی از ســرکردگان تبلیغ و فــروش کوکائین از طریق 
فضای مجازی در شهر تهران در عملیات ضربتی موسوم 

به »گاندو« خبر داد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی پلیس، ســردار 
ایرج کاکاوند اظهار داشــت: در راستای مبارزه بی امان 
با خرید و فروش مواد مخدر در بســتر فضای مجازی و 
بر اساس رصدهای انجام شده در شبکه های اجتماعی، 
پیج اینســتاگرامی به نشــانی معلوم که کاربر آن اقدام 
به فعالیت گســترده مجرمانه در زمینــه تبلیغ و فروش 

کوکائین می کرد، شناسایی شد.
ســردار کاکاوند دادامه داد: به لحاظ حساسیت و وسعت 
اقدامات مجرمانه کاربر موصوف، پس از شناسایی هویت 
واقعی وی توســط مرکز اطلاعــات فضای مجازی این 
پلیس، مشخص شــد این فرد از اراذل و اوباش تهران 
اســت و با نام مســتعار، در تهیه مواد مخدر کوکائین از 
غرب کشور و توزیع آن در شهر تهران، فعالیت می کند.

این مقام ارشــد انتظامی خاطرنشــان کرد: با اشــراف 
اطلاعاتی کامل بر فعالیت مجرمانه سرکرده فوق، محل 
سکونت، پاتوق و محل نگهداری مواد مخدر مورد اشاره 
در شرق شهر تهران شناســایی می گیرد؛ بنابراین پس 
از انجام هماهنگی با مراجــع قضایی و پلیس مبارزه با 
مــواد مخدر فاتب، در یک عملیات ضربتی و غافلگیرانه 
موســوم به »گاندو«، نامبرده دســتگیر و در مواجهه با 
متهم حدود ۲ کیلوگرم کوکائین جاســاز شده و ۲ قبضه 
ســلاح کلت کمری به همراه ۱۲ عدد فشنگ جنگی، از 
نامبرده کشــف و پرونده متهم برای سیر مراحل قانونی 

در اختیار مراجع قانونی قرار گرفت.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا با اشاره به رصد 
شــبانه  روزی اقدامات مجرمان و سودجویان در فضای 
مجازی و شبکه های اجتماعی توسط افسران متخصص 
پلیــس مبارزه با مــواد مخدر تصریح کــرد: برابر ماده 
۱۵ قانون جرایم رایانه ای و مــاده ۷۳۴ قانون مجازات 
اســلامی؛ ترویج به مصرف، خریــد و فروش و آموزش 
تولیــد مواد مخدر در فضای مجــازی مصداق بارز جرم 
اســت؛ پس به افرادی که در فضــای مجازی اقدام به 
اشــاعه و ترویج مصرف مواد مخدر می کنند هشدار می 
دهیم که پلیس با رصد دقیق و لحظه ای فضای مجازی 
اجازه هیچ گونه فعالیت مجرمانه ای را به مخلان نظم و 

امنیت را نمی دهد.

اداره کل خدمات رفاهی صندوق بازنشســتگی کشوری 
در اطلاعیه ای اعلام کرد بابت خدمات بســتری، اعمال 
جراحی، رادیوتراپی، تهیه داروی بیماران خاص همچنین 
شیمی درمانی در مراکز درمانی طرف قرارداد با شرکت 
آتیه سازان حافظ همچنان تا پایان اردیبهشت معرفی نامه 

برخط صادر می شود.
به گزارش ایرنا از صندوق بازنشستگی کشوری، در این 
اطلاعیه آمده اســت: با توجه به عدم برگزاری مناقصه 
بیمه تکمیلی درمان ســال ۱۴۰۳ و برای تسهیل روند 
درمانی بیمه شــدگان مشــترک این صندوق، تا پایان 
اردیبهشــت و مشــخص شــدن برنده مناقصه، برای 
خدمات بستری، اعمال جراحی، رادیوتراپی، تهیه داروی 
بیماران خاص و شــیمی درمانی در مراکز درمانی طرف 
قرارداد با شرکت آتیه ســازان حافظ معرفی نامه آنلاین 

صادر می شود.
پذیرش امانی اســناد خسارت درمانی سال ۱۴۰۳ نیز در 
شــعب آن شرکت همچنان صورت می پذیرد و بنابراین 

جای نگرانی برای بازنشستگان نیست.
در ایــن اطلاعیــه به افراد تحت پوشــش خدمت بیمه 
تکمیلی درمان صندوق بازنشســتگی کشــوری توصیه 
شده است که با توجه به عدم ثبت مدارک در سامانه نرم 
افزاری بیمه، بیمه شــدگان، اسناد ۱۴۰۳ را تا مشخص 
شدن شرکت بیمه برای سال ۱۴۰۳، نزد خود نگهداری 

کنند.
به گــزارش ایرنــا، اکنون شــرکت بیمه آتیه ســازان 
حافــظ با هــدف تنظیــم بــازار کیفی بیمــه تکمیلی 
 درمان در ســطح کشــور بازنشســتگان را بــر عهده 

دارد.
همچنیــن پیش از این اداره کل خدمات رفاهی صندوق 
بازنشســتگی کشــوری در اطلاعیــه ای اعــلام کرده 
بود: مهلت پذیرش اســناد خســارت متفرقــه درمانی 
 ســال ۱۴۰۲ صرفا تا پایان اردیبهشــت ســال ۱۴۰۳

است.
از شرکت آتیه سازان خواسته شده تا این موضوع ضمن 
اطلاع رسانی به همه شعب و نمایندگی های آن شرکت 
در سراســر کشور، به شکلی برنامه ریزی شود که با همه 
مراجعان حداکثر همــکاری صورت گرفته و موضوع به 

آنها اطلاع داده شود.

معاون بهداشــت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
از آغاز غربالگری پیشــگیری از تولد بیماران مبتلا به »اس 
ام ای« در سالجاری خبر داد و گفت: این کار در دستور کار 
وزارت بهداشــت بود تا از تولد نوزادان مبتلا به این بیماری 

نادر جلوگیری کنیم.
به گزارش خبرنگار حوزه سلامت ایرنا، حسین فرشیدی در 
نشست خبری هفته سلامت که در محل ستاد برگزار شد، از 
تزریق واکســن هپاتیت سی خبر داد و افزود: اکنون واکسن 
های روتاویروس و پنوموکوک در کشور در حال انجام است 
و امسال تزریق واکسن هپاتیت سی نیز در دستور کار است.

وی اظهار داشت: بهداشــت مظلوم ترین بخش در وزارت 
بهداشــت اســت که کمتر به آن توجه می شــود و باید در 

اولویت قرار گیرد .
فرشــیدی ادامه داد: توجه به ســلامت روانی در ســالهای 
گذشته کمتر مورد توجه بود ولی امروزه بسیاری از بیماریها 
و اختلالات روحــی و روانی به خصــوص در جوانان بروز 
پیدا می کند که باید ایجاد و افزایش مراکز روانشناســی در 

اولویت برنامه ها قرار گیرد.
به گفته معاون بهداشــت، امســال طرح سلامت و روان با 
محوریت خانواده با همکاری سایر نهادها اجرایی خواهدشد.

فرشیدی افزود: جوانی جمعیت نیز از برنامه های ویژه وزارت 
بهداشــت است و شــاهد افزایش جمعیت هستیم همچنین 
سقوط آزاد نرخ رشد جمعیت متوقف شده و سرعت کمتری 
پیدا کرده است و این موضوع نشانه خوبی است که در سال 
۱۴۰۳ بتوانیم شــاهد افزایش نرخ باروری در کشور باشیم ، 
فرهنگ ســازی در این زمینه مهمترین کار است و کاستن 
سقط های ناآگاهانه و انجام مشاوره های موثر ، راه اندازی 
مراکز ناباروری و تســهیل قوانین و رایگان کردن ســنوات 

دارویی برای ارتقای جوانی جمعیت ضروری است.
وی تصریح کرد: ورزش، تغذیه و کاهش اســترس زنجیره 
هــای بهم متصــل بوده و از بــروز بیماریهــای غیرواگیر 

جلوگیری می کند.
وی گفت: پویش ملی ســلامت ۲ امسال نیز طراحی شد و 
بزودی آغاز غربالگری یکی از ســرطانها از طریق رسانه ها 

اعلام می شود.
فرشیدی در ادامه سخنانش به تجمیع آزمایشگاه های کوچک 
اشــاره کرد و اظهار داشت: امســال تقویت آزمایشگاهها از 
برنامه های وزارت بهداشــت اســت و اتصــال این مراکز 
دولتی و خصوصی به سیســتم های وزارت بهداشت است 
که بر اســاس نیازهای مردم ، آزمایشــات رصد می شود تا 

بیماریهایی مانند دیابت کنترل شوند.
وی با اشــاره به اینکه ارتقای سلامت ســواد عشایر نیز از 

دیگر برنامه های ســالجاری است، گفت: این برنامه امسال 
با اولویت بهداشت دهان و دندان و آموزش و اطلاع رسانی 
به عشایر انجام می شــود که باید به شکل جهادی در این 

زمینه کار شود.
فرشیدی در مور دخانیات گفت: امروز مجلس در کنار وزارت 
بهداشــت قرار گرفته و بر اساس ســازمان جهانی بهداشت 
ایران بهتریــن وضعیت از کاهش مصــرف دخانیات را در 

منطقه دارد.
وی افزود: کارخانه های تولیــد دخانیات که فقط به دنبال 
پول و سود آوری هستند، جوانان و بانوان را مورد هدف قرار 
داده و از طریق تبلیغات اتفاقاتی می افتد که این دو قشر در 
معرض آسیب هستند که باید نه گفتن را در آن نهادینه کرد.

معاون بهداشــت تصریح کرد: در اجــرای کنترل دخانیات 
هنوز مشکل داریم و از آنجایی که ۲ درصد بانوان دخانیات 
مصــرف می کنند مورد هدف شــرکت هــای دخانی قرار 

گرفتند و باید مالیات افزایش یابد.
وی با تاکید بــر افزایش مالیات بر دخانیــات ادامه داد: به 
عنــوان مثال قانون افزایش دوباره مالیات های ســیگار در 
انگلیس وضع شد اما در کشور ما وضع مالیات کمتر است و 

باید به طورجدی برای افزایش آن چاره ای اندیشید.
برای جلوگیری از خودکشــی پزشکان باید توانمندی 

آنها سنجیده شود
فرشــیدی در مورد بحث خودکشــی در پزشکان ادامه داد: 
برای حضور افراد در رشته های پزشکی باید توانمندی آنها 
سنجیده شــود به عنوان مثال کسی که می خواهد دستیار 
قلب باشد باید شرایط سختی کار و روحی و روانی این شغل 
را بپذیرد تا کمتر شاهد موارد خودکشی در این قشر باشیم.

ایران هشتمین کشور در حوزه مهاجرت پرستاران
وی با اشــاره به مهاجرت پرســتاران گفت: ایران در بحث 
مهاجرت پرستاران هشتمین کشور است ، نسبت به اتفاقاتی 
که در کشــورمان می افتنــد باید دولت بــرای ماندگاری 

پزشکان و پرستاران در حوزه اقتصادی بیشتر توجه کند.
استفاده بیش از یک میلیون خارجی از خدمات درمانی ایران

فرشــیدی با بیان اینکه بیش از یــک میلیون و ۳۰۰ هزار 
نفر از خدمات گردشــگری ســلامت ایران در سال گذشته  
استفاده کردند، از اســتقرار رایزن سلامت در سایر کشورها 
خبر داد و گفت: اولین رایزن سلامت برای عراق قرار است 
انتخاب شود و این کار باعث می شود که بیمار مسیر خود را 
مشخص کند و اطلاعات بیمارستانهای ایران را کسب کند 

تا در اینجا گمراه نشود.
معاون وزیر بهداشــت در پاســخ به بحث تجویز و مصرف 
منطقی دارو، گفت: ســال گذشــته بیش از ۶۹ همت برای 
یارانه دارویی پرداخت شد، در ایران نسبت به سایر کشورها 
تعرفه داروها پایین اســت و باید درست مصرف شوند زیرا 
دسترســی زیاد به دارو باعث تجویز و مصرف بی رویه آن 

می شود.
فرشیدی ادامه داد: همچنین مشاهده می شود که در خارج 
از داروخانه ها با عناوین طب ســنتی تحت عنوان گیاهان 
دارویی و غیره دارو در بازار عرضه می شــود که خطرناک 

بوده و باید اطلاع رسانی بیشتری در این زمینه شود.
رایگان بودن خدمات ناباروری

صابــر جباری رییس اداره جوانی جمعیت وزارت بهداشــت 
نیز در این نشســت  گفت: موالید ما در ســال ۱۴۰۲ نسبت 
به ۱۴۰۱ روند کاهشی بوده، خطر سالمندی کشور را تهدید 

می کند و باید موضوع را جدی بگیریم.
وی با بیــان اینکه خدمات درمان ناباروری رایگان اســت، 
افزود: حدود ۸۰ مرکز درمان ناباروری ســطح ۲ در کشــور 
وجود دارد بحث خدمات ناباروری با پوشش ۹۰ درصدی به 

زوجین ارایه می شود.
کوروش اعتماد مدیــر کل بیماری هــای غیرواگیر وزارت 
بهداشت نیز در توضیح بیشتر درباره غربالگری بیماری اس 
ام ای ،گفت: کار مطالعاتی در راســتای غربالگری بیماری 
اس ام ای در کشــور انجام شــده و این غربالگری شامل 
جمعیت عمومی کشــور، افرادی که ازدواج فامیلی و افرادی 
که  دارای فرزند مبتلا به این بیماری دارند، انجام می گیرد.

وی تصریح کرد: شــیوه نامه غربالگــری بیماری اس ام ای 
در حال تدوین اســت و این برنامه در سال جاری عملیاتی 

می شود.
علی وطن خواه رییس آزمایشــگاه مرجع وزارت بهداشــت 
نیز در این راســتا  گفت: در زمینه آزمایشگاهی و تشخیص 
آزمایشگاهی اس ام ای نیز اقدام خوبی صورت گرفته است 
و یکی از کیت های تولید داخل در کارگروه مربوطه مصوب 
شده و به اداره کل تجهیزات سازمان غذا و دارو اعلام شده، 
بنابراین تشــخیص این بیماری با کیــت تولید داخل انجام 

خواهد شد.

    خبر 
  محیط زیست    

معاون بهداشت:
آغاز غربالگری پیشگیری از تولد بیماران مبتلا به اس ام ای

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا اعلام کرد؛

دستگیری یکی از سرکردگان تبلیغ و 
فروش کوکائین در فضای مجازی 

معاون سازمان حفاظت محیط  زیست:

5۰۰ هزار هکتار به زیستگاه یوزپلنگ 
اضافه شده است 

صندوق بازنشستگی کشوری علام کرد:

پذیرش اسناد درمانی بازنشستگان و 
صدور معرفی نامه برخط بیمه تکمیلی تا 

پایان اردیبهشت 

۱- نوع فراخوان: مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی بصورت یکپارچه
۲- نام ونشاني دستگاه مناقصه گزار : اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان

۳- موضوع فراخوان : محوطه ســازی مجتمع مسکونی مهر فردوس گستر بندرلنگه و 
سایر آیتم هاي مورد نیاز بر اساس نقشه ها و مشخصات فني اجرایي.

۴- زمان و محل توزیع/فروش
- زمان شروع توزیع اسناد: روز سه شنبه  مورخ    ۱۴۰۳/۰۲/۰۴  ساعت ۱۵

- زمان پایان توزیع اسناد:   روز  شنبه مورخ    ۱۴۰۳/۰۲/۰۸  ساعت ۱۵
۵- محل دریافت اســناد مناقصه : کلیه مراحل فروش و تحویل و بازگشــایی اسناد از 

طریق سایت تدارکات الکترونیکی دولت  ) ستاد ایران (  انجام می گردد.
۶- مهلت تحویل اسناد از ســوي مناقصه گران : سایت تدارکات الکترونیکی دولت ) 

ستاد ایران ( 
 -  مهلت و زمان ارسال اسناد:  روز   سه شنبه مورخ  ۱۴۰۳/۰۲/۱۸  ساعت ۱۵

۷- موارد الزامی و مهم:

الف- ارائه گواهی صلاحیت ایمنی و حسابرسي بروز شده الزامي است.
۸-شرایط مناقصه گران:

 الف( - داشتن شــخصیت حقوقي ب(- داشتن توانایي ارائه ضمانتنامه بانکي شرکت 
در مناقصــه و ضمانتنامه انجام تعهدات پ ( داشــتن حدا قل رتبــه ۵ راه و ترابري و 

ظرفیت خالی 
۹- تاریخ بازگشایي پاکت ها : روز چهارشنبه مورخ  ۱۴۰۳/۰۲/۱۹ ساعت ۱۰ در محل 
دفتر مدیریت واقع در ساختمان شماره ۲ اداره کل راه و شهرسازی هرمزگان -  میدان 

ابوذر- جنب ساختمان دادگستری – ساختمان شروین 
جهت کسب اطلاعات بیشتر مي توانید به سایت هاي زیر مراجعه نمایید:  

Setadiran.ir, http://iets.mporg.ir

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي 

هرمزگان

  اداره کل راه وشهرســازی اســتان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی محوطه سازی مجتمع مسکونی مهر فردوس گســتر بندرلنگه به شرح جدول ذیل و بر اساس 
مشخصات فني منضم به اسناد مناقصه   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( برگزار نماید. 

برآورد اولیه بر اساس فهرست بهاء شهرستاننام پروژه
راه و باند سال 14۰3 )ریال(

مدت اجراي 
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه)ریال(پروژه

محوطه سازی مجتمع مسکونی 
براساس3 ماه99/421/802/265بندرلنگهمهر فردوس گستر بندرلنگه

آیین نامه تضمین معاملات دولتي

دومین جایــزه ملی جوانی جمعیت با شــعار 
»سهم من از جوانی ایران« در حال برگزاری 
است و دبیرخانه این جشنواره، نیمه اردیبهشت 
مــاه را به عنوان آخرین مهلت ارســال اثر و 

دستاورد به این جشنواره، اعلام کرده است.
به گــزارش گروه جامعــه ایرنا، ســتاد ملی 
جمعیت نهاد ریاســت جمهوری، بر اســاس 
مصوبه ســتاد ملی جمعیت با موضوع اجرای 
مــاده ۱۹ قانون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت سال ۱۴۰۰، به منظور تقدیر از برترین 
و تأثیرگذارترین خدمت در راستای حمایت از 
»رشد ازدواج و فرزندآوری در جامعه«، دومین 

رویداد اهدای جایزه ملی جوانی جمعیت را در 
هفت بخش برگزار می کند.

این جایــزه در بخش های مختلــف خانواده، 
رســانه، دســتگاه های اجرایی، شــرکت ها و 
موسسات خصوصی، سازمان های مردم نهاد، 
مدیران و نخبگان از اســفندماه سال گذشته 
آغاز و مهلت ارسال آثار و دستاوردها تا تاریخ 
۱۵ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳در نظر گرفته شده 

است.
بر اســاس آخرین اخبار از دومین جایزه ملی 
جوانــی جمعیت، شــهرداری تهــران برای 
مشــارکت در جشــنواره دومیــن جایزه ملی 

جوانی جمعیت اعلام آمادگی کرده اســت و 
حمید صاحب مدیرکل ســلامت شــهرداری 
تهران ضمن بازدید از دبیرخانه دومین جایزه 
ملی جوانی جمعیت، با اشاره به ظرفیت های 
زیرساختی و تبلیغاتی شهر تهران، آمادگی این 
اداره کل را بــرای برگزاری هرچه مطلوب تر 

این رویداد اعلام کرده است.
وی اظهار داشــت: ابر شــهر تهــران دارای 
اســتعدادهای مغفول مانده زیــادی در حوزه 
های مختلف اجتماعی اســت کــه می توان 
با تعامل دوجانبه و تشــریک مســاعی، برای 
پیشــبرد اهداف این موضوع مهــم و حیاتی 

فعال شــود. صاحب افزود: می توان با بررسی 
های موضوعی در سطح محلات شهر تهران 
موضوعات فرهنگی را تعریف کرد که به رشد 
و تقویــت فرهنگ فرزنــدآوری بیانجامد و با 
بهره گیری از نهادهای اجتماعی مثل مساجد 
و اســتفاده از معتمدین محل می توان شرایط 
را برای ازدواج آســان برای گام اول در ازدیاد 

جمعیت و جوانی آن مهیا کرد.
به گزارش ایرنا، علاقه مندان به منظور ارسال 
اثر و دســتاورد و برای کسب اطلاعات بیشتر 
می توانند به نشــانی jameyat.ir مراجعه 

کنند.

نیمه اردیبهشت؛ آخرین مهلت ارسال اثر به دبیرخانه دومین جایزه ملی جوانی جمعیت
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شرایط ویژه پاکستان موجب شــده است که این کشور 
با تقویت مناســبات و روابط خود با کشورهای همسایه 
و همچنین کشورهای حوزه منطقه غرب آسیا، به دنبال 

فائق آمدن بر مشکلات اقتصادی باشد.
به گــزارش گروه سیاســت خارجی ایرنــا، وزارت امور 
خارجه پاکستان روز یکشــنبه ۱۴ اپریل )۲۶ فروردین( 
خبر ســفر هیات بلندپایه ســعودی به ریاست فیصل بن 
فرحان وزیرامورخارجه عربســتان و همراهی وزرای آب 
و کشــاورزی،   انرژی، تجارت و ســرمایه گذاری و منابع 

معدنی عربستان را مخابره کرد.
وزارت خارجه پاکســتان هدف از این سفر هیات سعودی 
را رایزنی در مورد تقویت همکاری های اقتصادی و انرژی 

ما بین دو کشور را اعلام داشت.
وزارت خارجه پاکســتان در اعلامیه خود اشاره کرد که 
این ســفر با هدف ایجاد »انگیزه مثبت« میان دو کشور 
صورت می گیرد تا از یکســو همکاری های دوجانبه میان 
اسلام آباد و ریاض تقویت شود و از سوی دیگر پاکستان 
و عربستان سعودی مناسبات شان را در عرصه اقتصادی 

تقویت کنند.
این سفر هیات عربستان سعودی به پاکستان یک هفته 
پس از ســفر شهباز شریف، نخســت وزیر پاکستان، به 
ریاض و دیدار وی با محمد بن ســلمان، ولیعهد سعودی 

صورت پذیرفت.
بن ســلمان و شــهباز شــریف پس از ملاقات با صدور 
بیانیه ای بر تســریع ســرمایه گذاری پنج میلیارد دلاری 

عربستان سعودی در پاکستان تاکید کردند.
کنفرانس سرمایه گذاری عربستان سعودی و پاکستان

در این ســفر هیات ســعودی با رئیس جمهور، نخست 
وزیر و رئیس ســتاد ارتش پاکســتان گفت وگو و رایزنی 
داشت. وزرای خارجه دو کشور همچنین ریاست مشترک 
»کنفرانس سرمایه گذاری عربستان سعودی و پاکستان« 
را بر عهده داشــتند که پــس از آن گفت وگوهای جزئی 
همتایان در زمینه های کلیدی برای افزایش مشــارکت 

اقتصادی بین دو کشور انجام شد.
وزارت امور خارجه پاکســتان در اعلامیه ای که پس از 
پایان این ســفر صادر کرده اســت، اعلام داشت: نکته 
قابل توجه این سفر »کنفرانس سرمایه گذاری عربستان 
ســعودی و پاکستان« بود که به ریاست مشترک وزیران 

امور خارجه برگزار شد. 
وزیر امور خارجه پاکســتان در افتتاحیه کنفرانس ضمن 
اشــاره به اینکــه این کنفرانــس راه را برای ســرمایه 
گذاری عربســتان در پاکستان هموار خواهد کرد، عنوان 
داشــت: طرف پاکســتانی بحث های مفصلی را در مورد 
اصلاحات حقوقی و اداری در چهارچوب شورای تسهیل 
ســرمایه گذاری ویژه )SIFC( برای تسهیل فرآیندهای 

سرمایه گذاری ارائه کرد.
در این اعلامیه همچنین آمده اســت: طرف سعودی از 
 )SIFC(نقش شورای تســهیل ســرمایه گذاری ویژه
قدردانی کرد و علاقه شدید خود را به اکوسیستم سرمایه 
گذاری پاکســتان ابراز کرد. متعاقباً تیم های فنی مربوطه 
دو کشور پیشــنهادهای ســرمایه گذاری در بخش های 
مختلف از جمله انــرژی، معدن، انرژی های تجدیدپذیر، 
کشــاورزی، فناوری اطلاعات، ساخت وســاز و توســعه 
 منابع انســانی و صادرات را مورد بحث و بررســی قرار

دادند.
وزیر امور خارجه عربستان سعودی در جریان گفت وگوی 
مشــترک مطبوعاتی از اســتقبال گرم هیئــت خود در 
پاکستان قدردانی کرد. وی بر پیوندهای برادرانه ریشه دار 
بین دو ملت که متنوع، دیرینه و چندوجهی است، تأکید 
کرد. وزرای خارجه دو کشور نسبت به وخامت اوضاع در 
خاورمیانه ابراز نگرانی کردند و بر نیاز فوری به آتش بس 
فوری در غزه و پایان دادن به جنایات اســرائیل در آنجا 

تاکید کردند.
عربستان ســعودی و روابط اقتصادی و سیاسی با 

پاکستان برادران شریف
کشور عربستان از دیرباز و بالاخص در دوران زمام داری 
برادران شــریف، به واسطه روابط دوســتانه میان نواز و 
شهباز شــریف و خاندان پادشاهی سعودی، حضور ویژه 
ای در بــازار اقتصادی و تجاری این کشــور و همچنین 
روابط دوستانه ای در حوزه سیاسی و دیپلماتیک با کشور 

پاکستان داشته و دارد.
ایــن روابط گرچه در دوره هایی همچون زمان نخســت 
وزیری عمران خــان، با رکود و معضلاتی همراه شــد 
ولــی با کنار رفتن عمران خان این روابط مجددا در همه 

سطوح افزایش یافت.
با روی کار آمدن شــهباز شــریف در طی مدت کوتاهی 
که از نخســت وزیری وی می گذرد، خالد بن ســلمان 
وزیر دفاع عربســتان ســعودی و نفر دوم در ســاختار 
سیاســی فعلی عربســتان در روز ۴ فروردین ماه ۱۴۰۳ 
به اســلام آباد ســفر کرده و مورد استقبال رسمی ژنرال 
عاصم منیر فرمانده ارتش پاکســتان و همچنین شماری 
دیگر از مقامات نظامی و دفاعی این کشــور قرار گرفت. 
پیش از این ســفر نیز به فاصله کوتاهــی ژنرال عاصم 
منیر با سفر به عربستان ســعودی مورد استقبال رسمی 
 محمــد بن ســلمان ولیعهد عربســتان ســعودی قرار

گرفت.
همانطور که پیش تر نیز اشــاره شــد شهباز شریف یک 
هفته پیش از سفر اخیر هیئت بلند پایه سعودی، به ریاض 
ســفر کرده و مورد استقبال رســمی مقامات عربستان 

سعودی قرار گرفت.
این ترافیک دیدار بین مقامات پاکســتان و عربســتان 
سعودی در کمتر از یک ماه، به خوبی نشانگر عمق روابط 
سیاســی، اقتصادی و تجاری مابین دو کشور و همچنین 
میل و اشتیاق پاکستان به توسعه روابط بالاخص در حوزه 

اقتصادی و تجاری است.
در نقطه مقابل برخی از منتقدان در پاکســتان معتقدند، 
عربستان سعودی چندین بار از مقدار سرمایه گذاری های 
مختلف در پاکســتان صحبت کرده است، ولی تا به حال 

هیچ نتیجه ملموسی نداشته است.

بررسی سفر هیات بلندپایه عربستان سعودی به 

پاکستان؛

اسلام آباد و سرمایه گذاری های 
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی بی شمار ریاض

گفت: با توجه به بحث های کارشناســی که با اعضای 
هیات رئیســه اتــاق بازرگانــی ایران انجام شــد، به 
جمع بنــدی انتخاب تعطیلی بین شــنبه و پنجشــنبه 
نرســیدیم و موضوع برای ادامه بحث کارشناسی مراعا 

ماند.
به گزارش خبرنگار ایرنا، ولی اسماعیلی روز یکشنبه در 
تشریح نشست این کمیسیون گفت: این نشستبا حضور 
اعضای هیات رئیســه اتاق بازرگانی ایران برگزار و در 
بخش ابتدایی این نشست موارد مربوط به شعار سال و 
اینکه اتاق بازرگانــی ایران چه تصمیماتی برای تحقق 

شعار سال دارد، تشریح و ارائه شد.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس یازدهم ادامه داد: 
بحث هــای مختلفی درباره برنامه های مربوط به تحقق 
شعار سال مطرح شــد و در جمع بندی قرار بر این شد 
که ما در کمیسیون اجتماعی مجلس خلاءهای قانونی 
آسیب هایی که اتاق بازرگانی ایران شناسایی کرده و به 
بحث تجارت کشــور در بعد خارجی آسیب می رساند را 

شناسایی و برطرف کنیم.
اســماعیلی بــا اشــاره بــه موضوعــات عــدم ثبات 
در سیاســت های خارجــی کشــور، عــدم ثبــات در 
قانون گذاری هــا، عدم ثبات در بحــث مالیات، بیمه و 
دســتمزد کارگران، عدم ثبات و تنوع در بخشنامه ها و 
آئین نامه هــای وزارتخانه ها و دســتگاه های مربوطه به 
عنوان بخشــی از آسیب های شناسایی شده توسط اتاق 
بازرگانی ایران در این حوزه، اضافه کرد: طبق مطالعاتی 
که مرکــز پژوهش ها انجــام داده در کشــور ما ۷۰۰ 
دســتگاه در خصوص تجارت خارجی تصمیم می گیرند 
که این مسئله آسیب می رساند. در همین زمینه مطالعه 
تطبیقی هم با ســایر کشــورها انجام شده که طبق آن 
بسیاری از کشــورها فقط هفت دستگاه تصمیم گیرنده 

صادرات و واردات هستند.
وی ادامــه داد: قرار شــد ما در کمیســیون اجتماعی 
خلاء های قانونی کــه در این نقاط ضعف وجود دارد را 
حل کنیم و مراتب ایرادات و اشــکالات را پیرو شــعار 
ســال، طی صورت جلســه ای به رئیس جمهور و وزیر 

امور اقتصادی انعکاس دهیم.
نماینده مردم گرمی در مجلس شــورای اســلامی در 
ادامه تشریح نشست این کمیسیون عنوان کرد: بخش 
دوم نشست به بحث درخصوص تعطیلات آخر هفته و 
لایحه ای که دولت در قالــب اصلاح ماده )۷۸( قانون 
خدمات کشــوری ارائه کرده بود، گذشت و بحث های 
مختلفی درخصوص تعطیلی روز شــنبه یا پنجشــنبه 
که از صحن علنی مجلس برای اصلاح به کمیســیون 

اجتماعی برگشت داده شده، انجام شد.
اســماعیلی ادامــه داد: نظر نهایی و کارشناســی اتاق 
بازرگانی به عنوان متولی اصلی تجارت خارجی کشــور 
این بود که اگر پنجشنبه تعطیل شود در مجموع ۴ روز 
تعطیلی با دنیا داریم که ســالانه نزدیک به ۲۲ میلیارد 
دلار در مناسبات اقتصادی کشور تاثیر منفی می گذارد.

وی افزود: نظر کارشناســی اعضای هیات رئیسه اتاق 
بازرگانی ایــران این بود که با توجه به شــاخص های 
اقتصادی کشــور و ارتباط ما با کشــورهای همسایه و 
اعمال تحریم هایی که مــا را مجبور به انجام تعاملات 
اقتصادی و بانکی با چندین واسطه می کند و نمی توانیم 
مانند سایر کشورها کارهای روتین و مناسبات بانکی مان 
را انجام دهیم، ضرر تعطیلی پنجشنبه ها بیش از این ها 

خواهد بود.
اسماعیلی گفت: پیشنهاد مشخص اتاق بازرگانی در این 
نشست هم این بود که با توجه به شعار سال و در جهت 
کمک به تولید شــنبه تعطیل باشد که حداقل یک روز 
بیشتر بتوانیم با دنیا ارتباط و مناسبات اقتصادی داشته 

باشیم.
رئیس کمیسیون مجلس اضافه کرد: پیشنهادات دیگری 
هم مبنی بر تعطیلی پنجشنبه به استثنای دستگاه های 
تجــاری و ارتباط با تجارت خارجی مشــخصاً از طرف 
نماینــده مرکز پژوهش های مجلس مطرح شــد که به 
دلیل جلوگیری از ایجاد هرج و مرج ناشی از زیاد شدن 
استثنائات، مورد اقبال نمایندگان اتاق بازرگانی ایران و 

اعضای کمیسیون قرار نگرفت.
وی گفت: نهایتا جمع بندی نشست بر این شد که منتظر 
بمانیم تا جوابیه اســتعلاماتی که اتاق بازرگانی ایران از 
دفتر مقام معظم رهبری، رئیــس جمهور و رئیس قوه 
مقننه در ایــن خصوص انجام داده، برســد. ما هم در 
کمیسیون اجتماعی یک مطالعه مجدد و کارشناسی شده 
داشــته باشــیم تا در هفته آینده بتوانیم تصمیم نهایی 
کمیسیون راجع به تعطیلی شنبه یا پنجشنبه را تصویب 

و به صحن علنی مجلس ارائه کنیم.
اســماعیلی با اعلام اینکه کمیسیون اجتماعی مجلس 
هنوز تصمیم قطعی برای تعطیلی شــنبه یا پنجشــنبه 
اتخاذ نکرده اســت، تصریح کرد: با توجه به بحث های 
کارشناســی که با اعضای هیات رئیســه اتاق بازرگانی 
ایران انجام شــد، به جمع بندی انتخــاب تعطیلی بین 
شنبه و پنجشنبه نرســیدم و موضوع برای ادامه بحث 

کارشناسی مراعا ماند.

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

بحث تعطیلی شنبه یا پنجشنبه در 
کمیسیون اجتماعی مراعا ماند 

ســفیر پاکســتان در ایران، همفکری دو همســایه در مورد 
مســائل منطقه  را اجتناب ناپذیر دانست و با تاکید بر اولویت 
افزایش حجم تجــارت دوجانبه برای تهران و اســلام آباد، 
گفت: سفر آیت الله رئیســی نقطه اوج پیوند قوی ملت های 
ایران و پاکستان و همسویی دولت مردان ما در ابعاد و مسائل 

مختلف است.
محمد مدثر تیپو همزمان با آغاز اولین ســفر رسمی آیت الله 
ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهوری اســلامی ایران به 
پاکســتان، طی مصاحبــه اختصاصی با خبرنــگار ایرنا در 
اســلام آباد اظهار داشــت: دولت و مردم پاکســتان اهمیت 

بسیاری برای سفر آقای رئیسی قائل هستند.
وی افزود: بازدید آیت الله ســید ابراهیم رئیســی اولین سفر 
یک رئیس جمهور ایران به پاکستان پس از ۸ سال به شمار 
می رود لذا ما به دســتاوردهای این سفر و نتایج کلیدی آن 

بسیار امیدواریم.
محمد مدثر که اوایل بهمن گذشــته اســتوارنامه خود را به 
عنوان سفیر پاکســتان در ایران تقدیم آیت الله سید ابراهیم 
رئیســی کرد، اظهار داشت: اشــتراک عمیق، همسایگی و 
پیوندهای مشــترک میان ملت های ما، دو کشور را در مسیر 

دوستی قرار داده است.
وی تاکید کرد: مرزهای مشترک ایران و پاکستان به عنوان 
مرزهای صلح و دوستی شــناخته می شود و هر دو همسایه 
اقدامات چشــمگیری طی ســال های اخیر برای گســترش 
همکاری های دوجانبه در همه ابعاد و زمینه ها اتخاذ کرده اند.

سفیر پاکستان گفت که سفر کنونی آیت الله رئیسی به دعوت 
شهباز شــریف نخست وزیر پاکستان صورت می گیرد و قرار 
اســت دیدار و مذاکــرات مهمی میان روســای دو دولت و 
هچنین سایر مقام های بلندپایه ایران و پاکستان انجام شود. 
وی اظهار داشــت که قرار اســت در اولین روز از سفر دکتر 
رئیســی در اســلام آباد چندین ســند همکاری و یادداشت 
تفاهمنامه میان ایران و پاکستان امضا شود که با بخش های 
بهداشــت، توســعه مرزها، همکاری های امنیتی، مبارزه با 
تروریسم و پیشــبرد مذاکرات پیرامون توافقنامه تجارت آزاد 

مرتبط است.
سفیر پاکستان در تهران با اشــاره به تحولات خاورمیانه از 
جمله جنگ غزه و مســائل جهان اسلام، تاکید کرد: بازدید 
آیت الله رئیسی در این برهه حساس بیانگر اهمیت همفکری 

تهران و اسلام آباد برای مسائل منطقه ای است.
وی با اشاره به اینکه رئیس جمهور ایران به شهرهای لاهور 

و کراچــی نیز ســفر خواهد کرد، افزود کــه اقبال لاهوری 
میراث مشــترک دو کشور همســایه است که به یک عامل 
 قوی برای تحکیم مراودات فرهنگی و مردمی تبدیل شــده

است.
محمد مدثر افزود: بررســی تحولات افغانســتان، وضعیت 
مسلمانان شبه قاره، مسائل مورد علاقه طرفین در حوزه بین 
الملل و تحکیم همکاری های مشترک در مجامع منطقه ای 
و جهانــی از دیگر موارد مهم در مذاکرات مقام های بلندپایه 

پاکستان با آیت الله رئیسی است.
وی تاکید کرد: بازدید دکتر رئیسی یک گام رو به جلو برای 
همگرایی دو دولت در مسیر تقویت همکاری های فی مابین 
و تعاملات ســطح بالا به ویژه میــان نهادها و آژانس های 

امنیتی ایران و پاکستان خواهد بود.
ســفیر پاکستان با اشاره به برخی از دیدارهای اقشار مختلف 
مردم با رئیس جمهور ایران طی حضور وی در اســلام آباد، 
لاهور و کراچی افزود: پیوندهای تاریخی، فرهنگی و عقیدتی 
دو ملــت ایران و پاکســتان، فرصت هــای فراوانی را برای 
توسعه همکاری ها پیش روی دو کشور قرار داده است که با 

برنامه ریزی و اقدامات راهبردی می توان از آن ها بهره برد.
وی تاکید کرد: مســئولیت مشــترک و کار اصلی ما پس از 
ســفر موفق آقای رئیسی خواهد بود که باید به سمت اجرای 
دقیــق و به موقع قراردادهای همــکاری و توافقات صورت 
میان ایران و پاکستان به ویژه افزایش حجم تجارت مشترک 

حرکت کنیم.

همزمان با سفر آیت الله رئیسی به اسلام آباد؛

سفیر پاکستان: سفر رئیسی نقطه اوج پیوند دو ملت است  

عملیــات ناموفــق و تروریســتی رژیــم 
ریزپرنده  اســتفاده چندین  با  صهیونیستی 
علیه پایگاه هشــتم شکاری نیروی هوایی 
ارتــش عمق ســردرگمی و لاف زنی این 
رژیم در برابر ایران را نشــان داده و نتیجه 

ای معکوس درپی داشت.
به گزارش گروه سیاســت خارجــی ایرنا، 
خبرهایی مبنی بر فعال شــدن سامانه های 
پدافند هوایی شــهر اصفهان بر علیه چند 
ریز پرنده در نزدیکی منطقه هوایی شــهید 
بابایی )پایگاه هشتم شکاری( نیروی هوایی 
ارتش در رســانه ها مخابره شد. این خبر به 
سرعت در صدر مهمترین اخبار رسانه های 
جهان قرار گرفت و تحلیل ها بر سر ابعاد و 

تاثیرات این حمله منتشر گشت.
گرچه در همان دقایق آغازین این عملیات 
حقارت بار، بــا مقابله یگان هــای منطقه 
پدافند هوایی مرکزی کشــور مســتقر در 
اصفهان، شکســت این پروژه صهیونیستی 
معلوم و مبرز گشــته بود ولــی پروپاگاندا 
رســانه ای غــرب و به خصــوص حامیان 
رسانه ای آنان در رســانه های فارسی زبان 
ضدانقــلاب ســعی در بزرگ ســازی این 

عملیات حماقت بار صهیونیست ها داشتند.
صهیونیست ها و یک عملیات ضعیف

عملیــات،  ایــن  از  پــس  ســاعات  در 
و  اســرائیلی  سرشــناس  سیاســتمداران 
رسانه های صهیونیست به سرعت به انتقاد 
از این عملیات پرداخته و آن را خجالت بار 

و ضعیف توصیف کردند.
در همیــن زمینه »ایتمار بــن گویر« وزیر 
امنیــت داخلــی اســرائیل در واکنش به 
عملیات ادعایی صهیونسیت ها در اصفهان 
آن را »مســخره« نامید و با انتقاد از حمله 

ریز پرنده ها، آن را »ضعیف« خواند.
این موضــع گیری بن گویر جدای از قبول 
مسئولیت ناخواســته این عملیات از سوی 
رژیم صهیونیستی، اختلافات داخلی شدید 
در کابینه اسرائیل را به وضوح نشان داده و 
نشانگر شکست این عملیات حتی در سطح 

رسانه های داخلی رژیم اشغالگر است.
یائیر لاپید رئیس معارضان کابینه اسرائیل 
در همین زمینه عنوان داشت: هیچ وقت تا 
الان یک وزیر در کابینه امنیتی چنین لطمه 
ســنگینی به امنیت کشور، وجهه و جایگاه 
آن نــزده بود. بن گویر بــا یک توئیت یک 
کلمه ای نابخشودنی توانست اسرائیل را از 
تهران تا واشنگتن مضحکه و شرمنده کند.

شکست این عملیات در سطح افکار عمومی 
در ســرزمین های اشغالی در حدی بود که 
حتی شبکه اینترنشنال که پیوند نزدیکی با 
اســرائیل دارد نیز در خبری درباره واکنش 
احزاب سیاســی در اسرائیل این عملیات را 

»عروسک بازی« نامید.
ژوتام کانفینو ســردبیر و خبرنگار اسرائیلی 
نیز با اشاره به سخره گرفتن حمله اسرائیل 
بین شــهروندان صهیونیســت عنوان  در 
داشــت: مردم اســرائیل این حمله را یک 

حمله »به دردنخور« می خوانند.
منشــه امیر تحلیلگر صهیونیســت نیز در 
زمینه عملیات ناموفق و حداقلی اســرائیل 
با اشــاره به تــوان محدود ایــن رژیم در 
برابر ایران عنوان داشــه: با توجه به همه 
محدودیت هــا، این همه چیــزی بود که 
اسرائیل می توانست؛ ما نمی توانیم همزمان 
در چند جبهه بجنگیم. اسموتریچ و بن گویر 
از ایــن حمله اســرائیل ابراز ناخرســندی 
کردند؛ من هم نظرم همین اســت، جواب 
اسرائیل هم ســطح با حمله ایران نبود؛ اما 
اســرائیل اولویت های دیگری از جمله غزه 
و حزب الله لبنان دارد که می توانند اسرائیل 

را فلج کند.
مضحکه عام

رژیم صهیونیســتی طــی روزهای پس از 
با جنگ  عملیات غرورآفرین وعده صادق، 

روانی و رسانه ای شدید برعلیه کشورمان، 
ســعی در ایجاد وحشــت و ترس در ایران 
داشــت. رســانه های این رژیم و مقامات 
ارتش اســرائیل و همچنین کابینه جنگی 
این رژیم جعلی سعی در ایجاد جو روانی به 

واسطه تهدید حمله به ایران داشتند.
گرچه ایــن تهدید در دید افــکار عمومی 
مضحکانــه به نظــر آمــده و کوچکترین 
تاثیــری در ســطح ملت ایران نداشــت، 
قدرت بازدارندگی ایران موجب این شــدن 
که حامیان غربی رژیم صهیونیستی مکررا 
با هشــدار به سردمداران این رژیم، آنان را 
از هرگونه عملیاتی بــر علیه ایران بر حذر 
داشته و عدم پشــتیبانی خود از اسرائیل را 
در صــورت ادامه دار شــدن تقابل با ایران 
و همچنین پاســخ ایران به حمله اسرائیل 

اعلام دارند.
در چنین شــرایطی کابینه جنگی اسرائیل 
از یک سو، تحت فشــار صهیونیست های 
افراطی برای پاســخ به حمله کشــورمان 
قرار داشــت و از ســویی دیگر این رژیم با 
ترس از قدرت بازدارندگی ایران و همچنین 
تهدیدات مکرر مسئولان و فرماندهان عالی 
رتبه کشورمان روبرو بود. عامل سومی که 
تصمیم گیری برای اســرائیل را دشوارتر و 
شــرایط را برای این رژیم پیچیده تر کرده، 
فشــار ابرقدرت های غربــی به خصوص 
آمریکا بر ایــن رژیم برای عدم واکنش به 
عملیات وعده صادق ایران و همچنین عدم 

گسترش درگیری شده است.
در همین زمینه شــبکه خبری سی ان بی 
سی آمریکا نیز در روز ســه شنبه با اشاره 
به جلسه روز دوشــنبه ۲۷ فروردین کابینه 
جنگی اسرائیل عنوان داشت: کابینه جنگی 
اسرائیل بین گزینه خویشتن داری و انتقام 

علیه ایران قفل شده است.
این شبکه همچنین اظهار داشت: درحالیکه 
اسرائیل وعده تلافی علیه ایران داده، اما از 
آن ها خواسته شــده تا خویشتنداری نشان 
دهد. جلسه دوشنبه کابینه جنگی پنج نفره 
اســرائیل به ریاست بنیامین نتانیاهو، بدون 

اظهار نظر در مورد اینکه آیا دولت به تعهد 
خود مبنــی بر تلافی عمــل می کند یا به 
بین المللی  رهبران  از ســوی  درخواست ها 
برای پاسخ ســنجیده رضایت می دهد، به 

پایان رسید.
در کنار سه عاملی که تصمیم گیری را برای 
صهیونیست ها دشوار و پیچیده کرده است، 
عوامل مهم دیگری نیز باعث اســتیصال و 
آچمز اســرائیل در صحنه شطرنج نبرد در 

منطقه غرب آسیا شده است.
یکی از مهم ترین این عوامل، عامل اقتصاد 
جنگ و همچنین تاثیر گسترش درگیری ها 
به اقتصاد منطقه غرب آســیا و به طبع آن 

جریان جهانی تجارت است.
از یک ســو نوع و مدل جنگی اســرائیل 
که مبتنی بر جنــگ افزارهای غربی گران 
قیمت بــوده و همچنین تکیــه این رژیم 
به شــیوه های غربی نبرد کــه مبتنی بر 
جنگ افزارهایی است که تحمل نبردهای 
فرسایشی را نداشته منجر به این است که 
دســت این رژیم برای هرگونــه حمله به 
کشــورمان که منجر به درگیری گسترده، 
طولانی و همچنین در ســطح بالا باشــد 

بسته باشد.
غرب پای خود را کنار می کشد

یکی از اتفاقات ویژه در طی هفته گذشته، 
پس از پاسخ گســترده پهپادی و موشکی 
کشــورمان به رژیم صهیونیســتی، سلب 
هرگونــه دخالت و مســئولیت از ســوی 
غربــی هــا و اعــلام مکرر عــدم حضور 
 آنــان در هــر اقدامی بر علیه کشــورمان

است.
در همین راستا، بلینکن وزیر خارجه ایالات 
متحده آمریــکا در زمینــه عملیات رژیم 
صهیونیســتی در اصفهان عنوان داشــت: 
واشنگتن در هیچ اقدام تهاجمی علیه ایران 

مشارکت نداشته است.
وزیر خارجه ایتالیا نیز ضمن اشــاره به عدم 
هرگونه دخالتی از ســوی آمریکا در حمله 
ناموفق رژیم صهیونیســتی به کشــورمان 
ابراز داشت: اسرائیل شب گذشته در لحظه 
آخــر قصد خود را برای اقــدام علیه ایران 

اطلاع داده است.
وی همچنین اعلام داشت: آمریکایی ها به 
اسرائیل گفته اند که در این حمله مشارکتی 

نمی کنند.

بررسی عملیات ناموفق تل آویو در اصفهان؛

کوه ادعای صهیونیست ها موش زائید

وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران 
در گفت وگــوی تلفنی با همتای فنلاندی 
خــود با تاکید بر اینکه ایران به دنبال تنش 
در منطقه نیست، ریشه بحران در منطقه را 
در تجاوزات و جنایات رژیم صهیونیستی در 

غزه دانست.
به گــزارش ایرنا، در تمــاس تلفنی خانم 

»الینــا والتونن« وزیر امــور خارجه فنلاند 
با حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران، آخرین تحولات 
روابط دوجانبه و اوضاع منطقه مورد بحث 

و تبادل نظر قرار گرفت.
وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران 
در گفــت و گو با وزیر امور خارجه فنلاند با 

بیان این نکته مهم که ایران به دنبال تنش 
در منطقه نیست، ریشه بحران در منطقه را 
در تجاوزات و جنایات رژیم صهیونیستی در 

غزه دانست.
وی تاکیــد کــرد: ایجاد صلــح در منطقه 
نیازمند اتخــاذ رویکردی درســت و عدم 
اعمال رویه های دوگانه و متناقض اســت 
و همه باید برای توقف فوری جنگ در غزه 
تــلاش کنند و در این راســتا برخی دولت 
های اروپایی نیز باید برای کمک به ثبات و 
امنیت پایدار منطقه و توقف جنگ در غزه، 
فروش تسلیحات به رژیم متجاوز و اشغالگر 
اسرائیل را که در کشــتار زنان و کودکان 
فلسطینی قرار می گیرد، فورا متوقف کنند.

وزیر امور خارجه فنلانــد نیز در این گفت 
وگوی تلفنــی اظهار داشــت: ادامه تنش 

در خاورمیانــه به نفع هیچ کس نیســت و 
هرگونه اقدامی را در راستای افزایش تنش 

در منطقه محکوم می کنیم.
الینا والتونن افزود: بسیار از ادامه این تنش 
ها در منطقه نگران هســتیم، زیرا معتقدیم 
هر گونه تــداوم تنش می توانــد احتمال 
کشته شدن غیرنظامی ها را افزایش بدهد.

وی همچنیــن از همه طرف ها و بازیگران 
خواســت که از هرگونــه افزایش تنش در 

منطقه بپرهیزند.
وزیــر امور خارجه فنلاند ضمــن تاکید بر 
نیاز منطقه به صلــح و آرامش، به نگرانی 
هــا در خصوص افزایش کشــته شــدن 
غیرنظامیان در غزه اشــاره کرد و وضعیت 
انســانی اسفناک غزه و نیاز به برقراری هر 
چه ســریع تر آتش بس بــدون هیچ پیش 
 شرطی را یکی از اولویت های اصلی فنلاند 

دانست.
طرفین در این گفــت وگوی تلفنی مجددا 
خواســتار ارتقاء و گســترش بیش از پیش 

مناسبات دو کشور شدند.

در گفت وگو با وزیر خارجه فنلاند؛

امیرعبداللهیان: ایران به دنبال تنش نیست 
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اگرچه هیــچ راه قطعی بــرای فهمیدن رنــگ موجودات 
فرازمینــی وجود ندارد اما به گفته گروهی از اخترشناســان 
که در حال ثبت ترکیب شیمیایی منحصر به فرد موجوداتی 
به رنگ بنفش هســتند، حیات فرازمینی می تواند شــامل 

باکتری های بنفش رنگ باشد.
به گزارش ایســنا، یک مطالعه جدید نشان می دهد که این 
میکروب ها ممکن اســت در اوایل تاریخ سیاره ما بر زمین 
تسلط داشته باشند و برای زندگی در جهان های دور که در 
مدار ســتاره های قرمز کوچک تر از خورشید ما می چرخند، 

مناسب هستند.
 ،)Lisa Kaltenegger(به نقل از اســپیس، لیزا کالتنگر
یکی از نویســندگان این مطالعه از دانشگاه کرنل، می گوید: 
آخرین تلاش ها برای ایجاد یک پایگاه داده از نشــانه های 
حیات بوده است تا مطمئن شویم تلسکوپ های ما مشاهده 
حیــات را در صورتی که دقیقا شــبیه آنچه مــا هر روز در 
اطراف خود با آن مواجه می شویم، نباشد از دست نمی دهند. 
باکتری های بنفش می توانند در شرایط مختلف زنده بمانند 
و رشد کنند و به راحتی می توان تصور کرد که در بسیاری از 
جهان های مختلف، رنگ بنفش ممکن است جایگزین رنگ 

سبز تصور شده برای فرازمینی ها باشد.
زمین تنها ســیاره ای که می دانیم روی آن حیات وجود دارد 
و بنابرایــن بهترین راهنمای ما در شــکار حیات فرازمینی 
نیز هســت. حیات بر اساس فتوســنتز تولید کننده اکسیژن 
که توســط کلروفیل که رنگدانه ســبزی اســت که توسط 
اکثر موجودات برای مهار نور خورشــید اســتفاده می شود، 
حفظ می شــود. این مورد تا حدود ۲.۴ میلیارد ســال پیش 
وجود نداشــته اســت و جلبک های ســبز آبی ریزی به نام 
ســیانوباکتری ها، اولین گونه شناخته شــده ای هستند که 
فتوسنتز کردند و شروع به اســتفاده از کلروفیل برای مهار 
نور خورشید و دی اکسید کربن برای انرژی متابولیک کردند 

و اکسیژن را به عنوان یک محصول جانبی آزاد کردند.
قبل از آن، میکروارگانیســم ها با اســتفاده از یک مولکول 
رنگدانــه ای ارغوانی به نام رتینال، انــرژی متابولیک تولید 
می کردند. دانشــمندان فکر می کنند اگــر رتینال در دیگر 
جهان های دور وجود داشــته باشــد، اثر منحصــر به فرد 
این مولکول با تلســکوپ های زمینی و فضایی آینده قابل 

تشخیص است.
 ،)Lígia Fonseca Coelho(لیجیا فونســکا کوئلیــو
نویســنده ارشــد این مطالعه، از موسســه کارل ســاگان 
در نیویــورک، می گویــد: آنها در حال حاضــر در اینجا در 
جایگاه های خاص رشــد می کنند. تصور کنیــد اگر آنها با 
گیاهان سبز، جلبک ها و باکتری ها رقابت نمی کردند در آن 
صورت یک خورشید قرمز می توانست مطلوب ترین شرایط 

را برای فتوسنتز به آنها بدهد.
کوئلیو و تیمش استدلال می کنند که جستجوی فعلی برای 
حیات بیگانه به دنبال رنگدانه های سبز است، عمدتا به این 
دلیل که بررسی موجودات با رنگ های دیگر از جمله بنفش 
محدود بوده اســت. برای تهیه فهرستی از ترکیب شیمیایی 
موجــودات ارغوانی، محققان باکتری هــای بنفش را که از 
مکان های مختلف از جمله آب های کم عمق در برکه های 
کرنل، کیپ کاد ماساچوســت و دریچه های هیدروترمال در 
اعماق دریا جمع آوری شــده بودند، رشد دادند و اثر منحصر 
به فرد آنها را اندازه گیری کردند. در شبیه سازی های بعدی، 
آنها باکتری های بنفش را که بر انواع ســیاره های هم اندازه 
زمیــن، از جمله جهان هــای اقیانوســی، گوی های یخی 
یخ زده و کره های ســنگی زمینی مانند زمین تسلط داشتند، 

مدل سازی کردند.
باکتری هــای ارغوانی مجــازی امضاهای زیســتی قابل 
تشــخیصی تولید می کنند که مجموعــه داده های جدیدی 
را برای ستاره شناســان فراهم می کند تا تلسکوپ های نسل 

بعدی را در جستجوی حیات بیگانه ارائه کند.
کالتنگــر می گوید: ما فقط چشــمان خــود را به روی این 

جهان های شگفت انگیز اطراف خود باز می کنیم.
 

سه فضانورد چینی هفتمین گروهی خواهند بود که به زودی 
از ایستگاه فضایی تیانگونگ چین در مدار بازدید می کنند.

 )18 Shenzhou(18 به گزارش ایســنا، فضاپیمای شنژو
 Long(در حال حاضر بر فراز یک موشک لانگ مارچ دواف
۲F March(، بر روی سکوی خود در مرکز پرتاب ماهواره 
جیوچوان)Jiuquan( قرار دارد. به گفته آژانس پروازهای 
فضایی چین)CMSA( این موشک در روز 1۷ آوریل ۰.۹۳ 
مایل)1.۵ کیلومتر( را از طریق راه آهن پیمود تا از ساختمان 

ادغام عمودی به سکو منتقل شود.
به نقل از اســپیس، آژانس فضایی چین می گوید که شنژو 
18 در زمان مناســب در آینده نزدیک پرتاب خواهد شــد. 
با این حال، اعلامیه های بســته شدن فضای هوایی نشان 
می دهد که پرتاب آن به ایستگاه فضایی تیانگونگ در حال 
حاضر حدود ساعت ۹ صبح به وقت منطقه زمانی شرقی در 
تاریخ ۲۵ آوریل)1۶:۳۰ به وقت ایران در روز ۶ اردیبهشت( 

تعیین شده است.
سرنشــینان این مامورت هنوز اعلام نشــده اند. این ســه 
فضانــورد احتمالا یــک روز قبل از پرتــاب در یک رویداد 

مطبوعاتی شرکت خواهند کرد.
در همیــن حــال، گروه هایی در فــرودگاه فضایی در حال 

آماده سازی برای پرتاب و بررسی موارد احتمالی هستند.
یــو یــی)Yu Yi(، کارمند مرکــز فرماندهــی و کنترل 
می گویــد: بر اســاس ویژگی هــای ایــن مأموریت، بیش 
از ده ها طــرح اضطراری و بیــش از ۵۰ تمرین اضطراری 
 بــرای تقویــت هماهنگــی بیــن مواضع مختلــف انجام

 داده ایم.

بیگانگان فضایی ممکن است در 
واقعیت بنفش باشند

چین برای ارسال ۳ فضانورد به مدار 
آماده می شود

رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی از آمادگی کشورمان 
برای تامین نیازهای فناورانه کنیا با همکاری شــرکت های 
دانش بنیــان ایرانی خبر داد و گفت: صنــدوق نوآوری از 
راه اندازی خط تولید دانش بنیان های ایرانی در کنیا حمایت 

می کند.
به گزارش ایســنا، دکتــر محمدصــادق خیاطیان، رییس 
صندوق نوآوری به منظور حضور و ســخنرانی در افتتاحیه 
نمایشگاه بین المللی ســلامت کنیا و گفتگو با مقامات این 

کشور به نایروبی پایتخت این کشور سفر کرد.
 خیاطیان، رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی در نشست 
مشــترک با معاون وزیر تجارت کنیا، زمینه های همکاری 

دوجانبه را مورد بحث و بررسی قرار داد.
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی در این نشست گفت: 
درحال حاضر نزدیک به 1۰ هزار شــرکت دانش بنیان در 
ایران مشغول فعالیت هستند که توانسته اند ۳۰۰ هزار شغل 
در کشور ایجاد کنند. صادرات این شرکت ها در سال گذشته 
بالغ بر ۲ میلیــارد دلار بوده و همه این محصولات مبتنی 

بر فناوری است.
وی افزود: از حدود ۴ ســال قبل همکاری دو جانبه خوبی 
میان ایران و کنیا شکل گرفته است و این نخستین حضور 
شــرکت های دانش بنیان ایرانی در نمایشگاه تجارت کنیا 
بود و زمینه آشنایی طرف کنیایی با محصولات دانش بنیان 

و فناورانه شرکت های ایرانی فراهم شد.
خیاطیــان خاطرنشــان کــرد: عمده ایــن محصولات و 
توافق هــای صورت گرفته در حوزه ســلامت و دارو بود و 
اکنون همکاری بســیار خوبی با سازمان غذا و داروی کنیا 
شــکل گرفته اســت. برخی از اقلام دارویی ایرانی در کنیا 
رجیستر)ثبت( شده اند. رییس صندوق نوآوری و شکوفایی 
با اشــاره به حضور 1۶ شــرکت دانش بنیــان ایرانی در 
 MedExpo Africa(نمایشگاه بین المللی سلامت کنیا
۲۰۲۴( گفت: آمادگی داریم در ســایر حوزه های فناوری با 
کنیا همکاری داشته باشــیم. به خصوص اگر نیاز به تولید 
و ســرمایه گذاری مشترک وجود داشــته باشد، در صندوق 
نوآوری و شــکوفایی آمادگی داریم از شــرکت های دانش 
بنیان بــرای راه اندازی خط تولیــد در کنیا حمایت کنیم. 
خیاطیــان تصریح کرد: شــرکت های دانــش بنیان کاملا 
خصوصی هســتند و صرفا تحت حمایت دولت قرار دارند. 
امــروز در ملاقات بــا اعضای اتاق بازرگانــی کنیا)بخش 
خصوصی( بر این نکته تاکید شد که زمینه همکاری خوبی 
میان بخــش خصوصی کنیا و بخــش خصوصی ایران و 

شرکت های دانش بنیان وجود دارد.
وی افزود: علاقه مند هستیم با نیازهای فناورانه کنیا بیشتر 
آشنا شده و از سوی دیگر، توانمندی های شرکت های دانش 
بنیان ایرانی را به شــما عرضه کنیم. در صندوق نوآوری و 
شکوفایی که زیر نظر رییس جمهور فعالیت می کند، وظیفه 
تامین مالی شــرکت های دانش بنیان را برعهده داریم و به 
این شــرکت ها کمک می کنیم محصولات فناورانه خود را 

به کشورهای دیگر صادر کنند.
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی همچنیــن در ادامه 
دیدارهای خود با مقامات کنیایی، در نشســت مشــترک با 
مسئولان وزارت ICT کنیا تاکید کرد: شرکت های دانش 
بنیان ایرانی آمادگی دارنــد نیازهای فناورانه کنیا در حوزه 

ICT را در قالب همکاری مشترک تامین کنند.
خیاطیان در این نشســت با بیان اینکــه امروز از میان 1۰ 
هزار شــرکت دانش بنیان ایرانی که در حوزه های مختلف 
از جمله ســلامت، کشــاورزی، الکترونیــک و مخابرات، 
پتروشیمی، معدن و ... مشــغول فعالیت هستند، حدود ۳۰ 
درصد شــرکت ها در حوزه ICT فعالیت می کنند، تصریح 
کرد: نیروی انسانی نخبه و توانمندی در این حوزه مشغول 
فعالیت هســتند که صاحب دانش و تجربه بســیار خوبی 
هســتند. این نخبگان، شــرکت هایی ایجاد کرده اند که به 
نوعی یونیکورن محسوب می شوند. به عنوان مثال، شرکتی 
در حوزه تاکسی اینترنتی در ایران فعالیت می کند که بیش 
از یک میلیارد دلار ارزش این شــرکت اســت یا شرکت 

دیگری مانند آمازون در ایران فعالیت می کند.
وی با اشــاره به اینکه هدف و سیاســت گذاری در ایران 
این اســت که ســهم اقتصاد دیجیتــال از GDP به 1۵ 
درصد برســد، گفت: بــرای تحقق این هدف، از توســعه 
زیرســاخت های حوزه اقتصاد دیجیتــال و همچنین حوزه 
اپلیکیشــن ها و کاربرد آن حمایت می کنیــم. زمینه هایی 
مانند فین تک و اینشــورتک که مبتنی بر اقتصاد دیجیتال 
هســتند، برای ما در اولویت قرار دارند. ایران همچنین در 
حــوزه هوش مصنوعی از ظرفیت بســیار بالایی برخوردار 
است و در برخی گزارش های بین المللی عنوان شده است 
که ایران در حوزه منابع انســانی در این زمینه، رتبه هفتم 

دنیا را در اختیار دارد.
افتتاح شعبه دوم اســتودیو نوآوری کارخانه آزادی از 

دیگر برنامه های ایران در کنیا
اســتودیو نوآوری بــه عنوان یک مرکز نــوآوری در حوزه 
معماری، طراحی شــهری، شهرســازی، طراحی صنعتی و 
صنعت ساختمان، بستر مناسبی برای تیم های استارت آپی 

فعال در این حوزه ها ایجاد کرده است.
به نقل از روابط عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، این 
گروه معماری با هدف توسعه فعالیت ها در حوزه نوآوری و 
فضای کار اشــتراکی، از ســال ۲۰۲۰ نخستین شعبه خود 
را بــا برند Diba Studios در فضای کار اشــتراکی در 
مجموعه IHIT)خانه نوآوری و فناوری ایران( در نایروبی 

پایتخت کنیا افتتاح کرد.
بــا افتتاح این شــعبه در کنیا، شــرکت های ایرانی که در 
حوزه های مختلف بخصوص صنعت ســاختمان مشــغول 
فعالیت هســتند، می توانند محصولات خود را در این کشور 
عرضــه کــرده و نمایندگی خود را در ایــن مجموعه دایر 
کننــد. تاکنون ۷۰ تیم به همت ایــن گروه در کنیا حضور 
پیدا کرده و در بازه زمانی حدودا ســه ســاله توانسته اند به 
فروش خوبی در بازار کنیا دســت پیدا کنند. با افتتاح شعبه 
دوم این مجموعه، فضای کار اشــتراکی بیشتری در اختیار 
شــرکت های فعال در حوزه های مختلــف به ویژه صنعت 
ســاختمان با رویکرد دانش بنیانی قــرار می گیرد تا بتوانند 

محصولات خود را به بازار کنیا عرضه کنند.

در نشست رییس صندوق نوآوری و شکوفایی با معاون 

وزیر تجارت کنیا بررسی شد

حمایت از راه اندازی خط تولید 
دانش بنیان های ایرانی در کنیا

دانشــمندان ارتشی از سوسک های سایبورگ قابل کنترل از 
راه دور را در بیابان آزمایش کردند.

بــه گزارش ایســنا، دانشــمندان در ســنگاپور ارتشــی از 
سوسک های ســایبورگ که از راه دور کنترل  می شدند را در 
یــک زمین بیابانی به راه انداختند تا این گروه را برای انجام 

ماموریت های جستجو و نجات در آینده آزمایش کنند.
به نقل از ایندیپندنت، تحقیقاتی نشان می دهد که حدود ۲۰ 
سوسک ســایبورگ ماداگاسکار که کوله پشتی های کوچک 
رایانه ای داشــته اند را می توان به گونــه ای کنترل کرد تا به 

عنوان یک گروه در سراسر یک تپه شنی حرکت کنند.
این سوسک های سایبورگ، سوسک های زنده ای هستند که 
دارای فناوری هســتند که دانشمندان می توانند از آنها برای 

کنترل آنها استفاده کنند.
محققان دانشــگاه فناوری نانیانگ در ســنگاپور می توانند 
دســتورات را به سوسک ها منتقل کنند و به آن ها بگویند که 
کدام جهت بروند. این دستورات از طریق الکترودهایی کوله 
پشتی که در هر ســمت اندام حسی حشرات قرار داده شده 
بود، به سوســک ها منتقل می شــد. در حالی که دانشمندان 
می توانســتند سوســک ها را به چپ یا راست حرکت دهند، 
خود سوســک ها نیز می توانستند مانند معمول راه خود بروند 

و موانع را دور بزنند.

محققــان همچنین مــواردی را ثبــت کردند کــه در آن 
سوســک هایی که به طور تصادفی روی پشــت خود غلتیده 

بودند، توسط دیگران مورد کمک قرار گرفتند.
در حالــی که تاکنون دانشــمندان به طور گســترده تبدیل 
حشرات به موجودات سایبورگ را انجام داده اند، نشان دادن 

رفتار گروهی چنین مواردی یک چالش بوده است.
محققــان توضیح می دهند: این شــکاف تحقیقاتی به دلیل 
دشــواری در هماهنگی حرکات یک گروه سایبورگ تحت 
حضور تنوع فردی ذاتی حشرات در واکنش به کنترل ورودی 

است.
با پرداختن به این چالش ها، دانشمندان یک الگوریتم ناوبری 
گروهی جدید برای سوسک های سایبورگ ایجاد کردند. این 

مطالعه خاطرنشان کرد که در میان ۲۰ سوسک، یکی رهبر 
و بقیه پیروان بودند.

در حالی کــه رهبر موقعیت هــدف را می داند، پیروان فقط 
موقعیــت نســبی همراهان نزدیــک به خــود را می دانند. 
دانشــمندان دریافتند که این همراهی چندین ویژگی »قابل 
توجــه« را در حیــن حرکت در صحرا نشــان می دهد. آنها 
دریافتند که این الگوریتم جدید درهم تنیدگی بین سوسک ها 

را کاهش می دهد.
محققــان همچنیــن دریافتند کــه فعل و انفعــالات بین 
سوســک های همراه می تواند به یک سایبورگ به دام افتاده 
کمک کند تا از یک موقعیت دشــوار فرار کند. دانشــمندان 
دریافتند سوسک های همراه نیز می توانند به یکدیگر در غلبه 

بر واژگونی کمک کنند.
محققان امیدوارند روزی بتوان از چنین دســته ای از حشرات 
ســایبورگ در ماموریت های جستجو و نجات پس از بلایای 

طبیعی استفاده کرد.
آنها در این مطالعه نوشــتند: این تحقیــق به حوزه رباتیک 
گروهی کمــک می کند و پتانســیل ادغام ارگانیســم های 
بیولوژیکــی بــا رباتیــک را بــرای ایجــاد سیســتم های 
 خودمختار هوشــمندتر با کاربردهایی در دنیای واقعی نشان 

می دهد.

ارتشی از سوسک های سایبورگ در بیابان رها شدند

از آنجایی که جی پی اس)GPS( در زیر آب 
کار نمی کنــد، غواصان معمــولا نمی توانند 
موقعیــت واقعی خــود را بر روی نقشــه 
دیجیتال ردیابی کنند. با این حال، سیســتم 
جدید ناوبری غواص)DNS( با اســتفاده از 
ترانسپوندرهای صوتی شــناور و پوشیدنی، 

این مشکل را حل کرده است.
به گزارش ایسنا، سیستم ناوبری غواص که 
توسط شــرکت آلمانی فناوری های زیر آب 
اوولوجیکس)EvoLogics( ساخته  نام  به 
شده است از ســه جزء اصلی تشکیل شده 
که یک واحد ردیاب، یک کنســول غواص 
 )USBL(و یک شناور خط پایه بسیار کوتاه

را شامل می شود.
بــه نقل از نیواطلس، شــناور روی ســطح 
می ماند و به طور مــداوم موج های صوتی 

را از طریق آب ارســال می کند. این اصوات 
توسط واحد ردیاب که بر روی مخزن هوای 
غواص نصب شده اســت دریافت می شود. 
ردیاب به طور خودکار بــه هر صوت اولیه 
با یک صوت پاسخ می دهد که توسط شناور 

دریافت می شود.
با تجزیه و تحلیل مدت زمانی که بین ارسال 
هر صوت اولیه و دریافت پاسخ آن می گذرد 
و همچنین با بررسی جهتی که پاسخ از آن 
آمده است می توان موقعیت فعلی غواص را 

نسبت به شناور تعیین کرد.
از آنجــا کــه شــناور دارای دسترســی به 
جی پی اس اســت، مکان غواص را بر روی 
نقشــه منطقه توسط یک ریزرایانه یکپارچه 

تعیین می کند. 
این داده ها در صوت های ارســالی بعدی به 

واحد ردیاب ارسال می شوند. از آن دستگاه 
به کنسول با سیم غواص منتقل می شود که 
ابزاری به اندازه تلفن همراه هوشــمند است 
که روی مچ دست بســته می شود. غواص 
به ســادگی بــا نگاهی اجمالــی به صفحه 
 کنســول،   می تواند مکان خود را در نقشــه

ببیند.
غواصــان همچنین می توانند مکان ســایر 
غواصان گــروه خود را بررســی کنند، زیرا 

شــناور می توانــد همزمان بــا حداکثر پنج 
ردیاب ارتباط برقرار کند. این شــناور علاوه 
بــر این از یــک گیرنده وای فــای داخلی 
انتقال داده های خود استفاده می کند،  برای 
می تواند مکان همه غواصان را در لپ تاپ یا 

تبلت ردیابی کند.
این کنســول همچنین بــه غواصان اجازه 
می دهــد پیام هــای متنی ســاده از پیش 
برنامه ریزی شــده را به یکدیگر ارســال و 
دریافت کننــد و داده ها از طریق پالس های 
صوتی منتقل می شــوند. کاربران همچنین 
می توانند چنین پیام هایی را از طریق شناور 

متصل به وای فای ارسال و دریافت کنند.
این سیســتم دارای برُد ارتباطی زیر آب به 
اندازه 1.۵ کیلومتر)۰.۹ مایل(، دقت موقعیت 
در حدود 1۰ ســانتی متر)۳.۹ اینچ( و مدت 
زمان کارکرد باتری تا هشــت ساعت است. 
حداکثر عمق قابل اســتفاده برای ردیاب و 

کنسول ۵۰ متر)1۶۴ فوت( است.

فناوری که غواصان را مجهز به GPS می کند

این تراشه برای پردازش اطلاعات به جای 
الکترون از نور اســتفاده می کند و می تواند 
راه را برای توســعه تراشه های کوچکتر و 

سریع تر با اثرات حرارتی کم هموار کند.
به گزارش ایســنا، پژوهشگران آزمایشگاه 
پلــی  دانشــگاه  فوتونیــک،  تحقیقاتــی 
شــرکت خصوصی  و  والنســیا  تکنیــک 
آیپرونیکــس)iPronics( اولین تراشــه 
فوتونیــک قابل برنامه ریزی و چند منظوره 

جهان را توسعه داده اند. 
به نقل از آی ای، انتظار می رود این اختراع 
گامــی انقلابی برای ارتباطــات راه دور و 
مراکز داده در بخش فناوری سیســتم های 

هوش مصنوعی باشد.
افزایــش کاربردهای هــوش مصنوعی در 
ســال های اخیر منجر به تقاضای بیشــتر 
برای تراشــه های قدرتمندتر شده است که 
بتوانــد مدل های هــوش مصنوعی آینده 
را آموزش دهد و اجرا کنــد. حتی با ادامه 
ساخت تراشه های کوچک تر و سریع تر نیز 
محدودیت های فنــاوری رایانش مبتنی بر 

الکترونیک آشکار است.
در تراشه های الکترونیکی، شار الکترون از 
اجزایی مانند مقاومت، خازن، ترانزیستور و 
غیــره عبور می کند و بــه عنوان محصول 

جانبی، گرما تولید می کند. برای برنامه های 
کاربــردی مبتنــی بر هــوش مصنوعی و 
مراکــز داده، تراشــه ها در مقیاس بزرگ 
مونتاژ می شوند و مقادیر زیادی گرما تولید 
می کننــد. این نیاز به قدرت بیشــتری در 
زیرســاخت های خنک کننده دارد که کل 

تاسیسات را ناکارآمد می کند.
تراشه فوتونیک چیست؟

یک تراشه فوتونیک بســیار شبیه به یک 
تراشه مبتنی بر سیلیکون است، اما به جای 
الکتــرون از فوتون یا نور بــرای پردازش 

اطلاعات استفاده می کند.
یک تراشــه فوتونی برای تسهیل تغییر در 
پــردازش اطلاعات از اجــزای نوری مانند 
موج برَهــا، لیزرهــا و پلاریزرهــا به جای 
قطعــات الکترونیکی ماننــد مقاومت ها یا 
اطلاعات  پــردازش  برای  ترانزیســتورها 
به  اســتفاده می کنــد. چنین رویکــردی 
تراشــه ها اجازه می دهد تا در حین پردازش 
اطلاعات ســریع تر و با اثرات حرارتی کم، 

کوچک تر شوند.
ایــن فنــاوری را می تــوان بــه راحتــی 
مقیاس بنــدی و در جریان هــای پردازش 
داده های موجــود ادغام کــرد و آن را به 
پیشــنهادی جذاب در زمینه رایانش تبدیل 

کرد.
اولین تراشه فوتونیک چند منظوره جهان

پژوهشگران اکنون با بودجه تامین شده از 
سوی شــورای تحقیقات اروپا، یک تراشه 
انقلابی ساخته اند که امکان برنامه ریزی بر 
اساس تقاضا را فراهم می کند و بخش های 
بی ســیم و فوتونیک را به طور یکپارچه به 

هم متصل می کند.
این رویکــرد، گلوگاه های چالشــی را که 
می توانند ایجاد شــوند، حــذف می کند و 
ظرفیــت و پهنــای باند تراشــه را بهبود 

می بخشد.
خــوزه کاپمانی، اســتاد ارتباطــات نوری 
در دانشــگاه والنســیا می گوید: این اولین 
تراشــه در جهان با این ویژگی ها است که 
می تواند 1۲ قابلیت اساســی مورد نیاز این 
سیســتم ها را پیاده سازی کند و در صورت 
نیاز برنامه ریزی شود، بنابراین کارایی مدار 

افزایش می یابد.
کاربردهایــی مانند ۵G یا وســایل نقلیه 
خودران به فرکانس بالاتــری نیاز دارند و 
بنابراین نیاز به کاهش بیشتر اندازه آنتن ها 
و مدارهای مجتمع دارند. تیم کاپمانی قبلًا 
روی این پروژه کار کرده اســت و چندین 

مؤلفه را با موفقیت طراحی کرده است.

ایــن تیم در یک بیانیــه مطبوعاتی اعلام 
کرد که یک تراشه رابط توسعه داده است، 
مبدلی که پشت آنتن قرار می گیرد و تا حد 
ممکن کوچک و فشــرده اســت، در حالی 
که هم از باندهای فرکانســی که در حال 
حاضر اســتفاده می شود و هم از آنهایی که 
 در آینده اســتفاده خواهند شــد، پشتیبانی

می کند.
شــرکت آیپرونیکــس این تراشــه را در 
یکــی از محصولات خود یعنــی پردازنده 
اسمارت لایت)Smartlight( که شرکت 
آزمایش  حال  در   )Vodafone(وودافون

آن است، ادغام کرده است.
دانیل پرز لوپز یکی از بنیان گذاران و مدیر 
ارشد فناوری این شرکت می گوید: برای ما، 
توسعه این تراشه یک گام بسیار مهم است، 
زیرا این امکان را به ما داده است که برای 
یک مشکل رو به رشد که مدیریت کارآمد 
جریــان داده در مراکز داده و شــبکه های 
سیستم های رایانش هوش مصنوعی است، 

چاره اندیشی کنیم.
وی افــزود: هــدف بعدی ما این اســت 
کــه این تراشــه را برای پاســخگویی به 
 نیازهای ایــن بخش از بــازار، تولید انبوه 

کنیم.
 Nature یافته های این پژوهش در مجله
Communications منتشــر شــده 

است.

اولین تراشه فوتونی قابل برنامه ریزی جهان ساخته شد

یک شــرکت نــروژی قصــد دارد بزرگترین 
کشــتی های هیدروژنی جهان را به طول 11۷ 
متر بســازد تا مســافران و بارها را با تکیه بر 
سوخت هیدروژن ســبز در قطب شمال حمل 

کند.
به گزارش ایسنا، در نشانه ای از تغییر و تحول 
در صنعت کشتی سازی و حمل و نقل دریایی، 
یک کارخانه کشتی سازی نروژی برای ساخت 
بزرگترین کشتی های هیدروژنی جهان قرارداد 

بسته است.
ســازی  کشــتی  شــرکت 
توسط  نروژ  در   )Myklebust(میکلباســت
شــرکت حمــل و نقــل دریایــی تورگاتن 
نورد)Torghatten Nord( برای ســاخت 
دو کشتی هیدروژنی بزرگ انتخاب شده است.

این کشــتی ها برای حمل حداکثر 1۲۰ وسیله 
نقلیه در طولانی ترین مسیر کشتی نوردی نروژ 
و برای کار در آب های قطب شــمال طراحی 

شده اند.
به گفته شرکت سازنده، این کشتی ها شهرهای 
بودو)Bodø( و لوفوتن)Lofoten( را به هم 

متصل خواهند کرد.

این کشتی ها با هیدروژنی که به صورت محلی 
در شــهر بودو تولید می شــود، سوخت گیری 

خواهند کرد.
شــرکت نروژی میکلباســت این کشتی ها را 
طراحی خواهد کرد و قرار است آنها را در سال 

۲۰۲۶ تحویل دهد.
تقویت صنعت کشتیرانی

این پروژه از آنجایــی اهمیت پیدا می کند که 
حمل و نقل مسافر با هیدروژن در چنین مسیر 

سخت و طولانی قبلًا هرگز انجام نشده بود.
تمــام ملاحظــات ایمنی بایــد در طراحی و 
راه حل هــای فنی بــرای کشــتی هایی که 
مسافت های طولانی را در آبراه های در معرض 
آب و هوای متغیر و شــدید طی می کنند، در 

نظر گرفته شود.
ماریوس هانســن مدیر عامل شرکت تورگاتن 
نورد در بیانیه ای گفت: این پروژه یک تقویت 
قابل توجــه برای فنــاوری و محیط کارخانه 
کشتی سازی نروژ است و ما مفتخریم که آن 

را در نروژ انجام می دهیم.
کشــتی های با ظرفیت بزرگ از تأسیســات 
میکلباست ســاخته خواهند شد. ساخت و ساز 

این کشــتی ها به افزایش تعــداد کارکنان و 
فعالیت زیاد در این کارخانه کشتی سازی برای 

آینده نیاز دارد.
این پروژه عــلاوه بر همکاری نزدیک با اداره 
دریانــوردی نروژ، بــه تعریــف پروتکل ها و 
استانداردهای ایمنی جدید برای کلاس کاملًا 
جدیدی از کشــتی ها و همچنیــن به تجهیز 
فناوری،  برای طراحی،  نروژی  تامین کنندگان 

تجهیزات و هیدروژن نیز نیاز دارد.
لیو ســندره مورن مدیرعامل میکلباســت در 
بیانیه ای گفــت: ما همراه با ایــن خط تولید 
جدید در نروژ، دانش جدیدی را توسعه خواهیم 
داد، مشاغل ایمن را ایجاد خواهیم کرد و قادر 
خواهیــم بود کارآموزان بیشــتری را بپذیریم. 
ارائه کاری که هیچ کس قبل از ما انجام نداده 

است، هیجان انگیز خواهد بود.
راه حل های دریایی با انتشار صفر کربن

قــرار اســت ایــن بزرگ ترین کشــتی های 
هیدروژنــی جهان در طول یک مســیر ۲۷8 
کیلومتری، حمل  و نقل دریایی را پیش ببرند.

به گفته شرکت سازنده، این کشتی های 11۷ 
متری از هیدروژن ســبز به عنوان منبع اصلی 

ســوخت خود اســتفاده می کنند و حداقل 8۵ 
درصد از مســافت خــود را در حین حرکت در 
آب های خشن قطب شمال با این نوع سوخت 

طی می کنند.
این کشــتی ها به دلیل ســرعت متوسط 1۷ 
گره دریایی با شــرایط چالش برانگیزی مواجه 
می شــوند، اما به گونه ای طراحی می شوند که 

به طور موثر با آنها برخورد کنند.
واحدهــای ذخیره هیــدروژن آنها ســوخت 
پیل های سوختی را تامین می کند که انرژی را 
به برق برای تامین انرژی سیستم های کمکی 

و نیروی محرکه کشتی ها تبدیل می کند.
به گفته شرکت سازنده پیش بینی می شود که 
این استراتژی جدید انتشار کربن دی اکسید را 
ســالانه ۲۶ هزار ۵۰۰ تن در طول این مسیر 

کاهش دهد.
جــان ایوار نیگارد وزیر حمــل و نقل نروژ نیز 
در بیانیه ای گفت: این توافق نشــان می دهد 
که کارخانه های کشــتی سازی نروژی رقابتی 
هســتند و به ایجــاد تخصص بیشــتر در راه 

حل های بدون آلایندگی کمک می کند.
با متعهد شــدن دولت ها به دستیابی به اهداف 
انتشــار صفر کربن، موجی از چنین تحولاتی 
در چند ســال آینده برای بخش حمل و نقل 

پیش بینی می شود.

نروژ بزرگترین کشتی های هیدروژنی جهان را می سازد
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تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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اختلال ضربان قلب که به فیبریلاســیون دهلیزی معروف 
اســت، عمدتاً در افزایش خطر ســکته مغزی در افراد نقش 

دارد.
بــه گزارش خبرنــگار مهر به نقل از مدیســن نت، اما یک 
مطالعه جدید نشان می دهد که خطر ابتلاء به نارسایی قلبی 
در افراد مبتلا به فیبریلاسیون دهلیزی بسیار بیشتر از سکته 

مغزی است.
دکتر »نیــکلاس وینتر«، محقق ارشــد در مرکز تحقیقات 
خدمات بهداشــتی در دانشــگاه آلبورگ دانمارک، می گوید: 
»در حقیقت، خطر نارســایی قلبی مرتبط با فیبریلاســیون 
دهلیزی، دو برابر خطر سکته مغزی در طول زندگی است.«

بر اســاس نتایج منتشــر شــده، از هر پنج بیمــار مبتلا به 
فیبریلاســیون دهلیزی، دو نفر )42٪( دچار نارســایی قلبی 
می شوند، در مقایســه با یک نفر از هر پنج بیمار )20٪( که 
دچار ســکته مغزی می شود و یک نفر از هر 10 بیمار )٪10( 

که دچار حمله قلبی می شود.
محققان به این نتیجه رســیدند: »اگرچه دســتورالعمل های 
فیبریلاســیون دهلیزی اصولًا بر پیشگیری از سکته مغزی 
تمرکز دارند، یافته های ما نشــان می دهد که نارسایی قلبی 

عارضه اصلی این بیماری است«.
این مطالعه همچنین نشــان داد که تعداد زیادی از مردم که 
به فیبریلاسیون دهلیزی مبتلا می شوند در معرض خطر بالا 

نارسایی قلبی و سکته هم هستند.
بــه گفته محققان، قبلًا از هــر چهار نفر یک نفر در مقطعی 
از زندگی خود به فیبریلاسیون دهلیزی مبتلا می شدند. این 
تعداد در حال حاضر به یک نفر از هر ســه نفر رسیده است. 
انجمن قلــب آمریکا می گوید فیبریلاســیون دهلیزی خطر 
ســکته مغزی را افزایش می دهد زیــرا ضربان نامنظم قلب 
باعث می شــود خون در حفره های بالایی قلب جمع شده و 

لخته شود.
اما فیبریلاسیون دهلیزی همچنین می تواند منجر به نارسایی 
قلبی شــود، و زمانی رخ می دهد که قلب نتواند خون کافی 

برای رفع نیازهای بدن را پمپ کند.
به گفته این انجمن، فیبریلاســیون دهلیزی می تواند باعث 
شــود که قلب آنقدر تند بزند که هرگز به درستی از خون پر 

نمی شود تا به بدن پمپاژ کند.
برای مطالعه جدید، محققان داده های ســلامتی 3.5 میلیون 
بزرگسال دانمارکی را که بدون سابقه فیبریلاسیون دهلیزی 
بودنــد، تجزیه و تحلیل کردند. این افــراد در یک دوره 23 
ساله، از ســال 2000 تا 2022، ردیابی شدند تا ببینند آیا به 

اختلال ضربان قلب دچار شده اند یا خیر.
سپس محققان آنها را دنبال کردند تا ببینند که آیا بعداً مبتلا 
به نارســایی قلبی، سکته مغزی یا حمله قلبی تشخیص داده 

شده اند یا خیر.
به طور کلــی، مردانی که مبتلا به فیبریلاســیون دهلیزی 
تشخیص داده شــده بودند، نســبت به زنان، 44 درصد در 
مقابــل 33 درصد، خطر نارســایی قلبی بالاتری داشــتند. 
همچنین مردان نســبت به زنان، 12 درصــد در مقابل 10 

درصد در معرض خطر حمله قلبی بودند.
اما زنان مبتلا به فیبریلاســیون دهلیــزی در معرض خطر 

بیشتر سکته مغزی بودند، 23٪ در مقابل ٪21.
محققان گفتند: »یافته های ما توجه بیشــتر به پیشــگیری 
از نارســایی قلبی پس از فیبریلاســیون دهلیزی را تشویق 

می کند.«

به گفته محققان، این موارد می تواند شــامل تشویق بیماران 
بــه ورزش و کاهش وزن، توســعه درمان هــای مؤثر برای 
فیبریلاسیون دهلیزی و نارسایی قلبی و طراحی برنامه های 

توانبخشی قلبی برای بهبود قدرت قلب باشد.
تعرفه های مدیریت خدمات دارویی ســال 1403، از ســوی 

رییس سازمان غذا و دارو، برای اجرا ابلاغ شد.
به گزارش خبرنگار مهر، تعرفه های خدمات دارویی در بخش 
خصوصی و دولتــی، با امضای ســیدحیدر محمدی رئیس 

سازمان غذا و دارو برای اجرا ابلاغ شد.
در این ابلاغیه، خطاب به رؤسای دانشگاه های علوم پزشکی 
سراســر کشــور، آمده اســت: تعرفه های مدیریت خدمات 
دارویی، بــرای اجرا به تمامی داروخانه های تحت پوشــش 

ارسال می گردد.
این در حالی است که تعرفه خدمات دارویی برای هر نسخه 
در بخش خصوصی، 198850 ریال؛ خیریه، 18۶050 ریال؛ 
عمومی غیــر دولتی، 149,050 ریال و داروخانه های دولتی، 

81,800 ریال تعیین شده است.
در همین حــال، تعرفه خدمــات دارویی شــامل داروهای 
OTC )بدون نســخه( برای داروخانه های خصوصی در هر 
بار 255۶5 ریال، خیریــه 24285 ریال، عمومی غیر دولتی 
20,585 ریال و داروخانه هــای دولتی 11,200 ریال تعیین 

شده است.

یک متخصص جنین شناسی گفت: تغییر سبک زندگی، مشکلات 
ژنتیکی و زندگی های مجــردی از مهم ترین عوامل آمار کاهش 
موالید به شمار می رود که برخی از آنها حتی در آمارهای ناباروری 

به شمار نمی روند.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، حمید چوبینه دبیر اجرایی بیســت و 
ســومین کنگره باروری و ناباروری ایران، افــزود: کنگره با این 
هدف که دســتاوردهای جدیــد علمی و مباحــث روز دنیا را با 
محققان و پزشــکان ایرانی به اشتراک بگذارد و برگزاری کنگره 
بهانه ای است که در یک زمان خاص و به صورت چند جانبه این 
اطلاعات به اشتراک گذاشته شــود. در واقع هدف این است که 
تعاملات بین بخشــی بین متخصصان و پزشکان را بیشتر گردد. 
همچنین این مباحث با مسؤولان حوزه بهداشت در میان گذاشته 

شده و موردبحث و تبادل نظر گذاشته شود.
وی با اشاره به اینکه کنگره ناباروری با توجه به میانسالی جمعیت 
و آمار فرزندآوری بســیار اهمیت دارد، ادامــه داد: انجمن علمی 
و تخصصــی ناباروری قدمت نزدیک به 25 ســال دارد و تلاش 
می کند که مشکلات در حوزه ناباروری را کاهش دهد و به همین 
منظــور با انجمن های مختلف مانند جنین شناســی، اورولوژی و 
نازایی تعامل دارد. چوبینه بر این باور است که خدمت به بیماران 
نابارور و جوان در شــرایطی که با مشــکل کاهش موالید روبرو 
هســتیم بســیار اهمیت دارد چرا که بحران سالمندی موضوعی 
اســت که می تواند برای جامعه ما مشکل ساز باشد. عضو هیأت 
علمی دانشــگاه علوم پزشکی تهران با اشــاره به اینکه مقالات 
زیادی برای این کنگره از ســوی پزشــکان و متخصصان ارسال 
شده است، افزود: متأسفانه ناباروری در کشور ما عوامل متعددی 
دارد تغییر سبک زنگی، مشکلات ژنتیکی و زندگی های مجردی 
از مهم ترین عوامل آمار کاهش موالید به شــمار می رود که برخی 

از آنها حتی در آمارهای ناباروری به شمار نمی روند.
وی گفــت: با توجه به اینکــه امروزه آمار ازدواج نیز به شــدت 
کاهش داشته اســت، این موضوع نیز یکی از اصلی ترین دلایل 
کاهش موالید به شــمار می رود.  ایــن متخصص بیولوژی تولید 
مثــل با تاکید بر اینکه ژنتیک و عوامل محیطی هر دو در کاهش 
فرزندآوری تأثیر دارنــد، افزود: ما خانواده هایی را می بینیم که در 
حسرت داشتن فرزند هستند اما فرزندآوری برایشان مقدور نیست 
و ما هم در انجمن تلاشــمان بر این اســت که مشکل این گروه 
از خانواده هــا را بــا به روز کردن مباحث علمــی و دانش درمان 

ناباروری، برطرف کنیم.

   خبر 
    دانستنی  

 

از سوی رییس سازمان غذا و دارو؛

تعرفه های خدمات دارویی ابلاغ شد 
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معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با بیان اینکه 
امســال یکی از برنامه های وزارت بهداشت سلامت خانواده 
است که باید 2۷ میلیون نفر در کل کشور تحت پوشش قرار 
بگیرند و کل اصفهان تحت پوشــش خدمات سلامت فعال 
قرار می گیرند، گفت: در روستاها حدود 95 درصد جمعیت به 
صورت خودجوش برای انجام مراقبت ها به مراکز بهداشتی 
مراجعه می کنند اما متاســفانه در شهرها این آمار حدود 30 
درصد اســت و مردم در شهرها مشــارکت و استقبال لازم 

را ندارند.
حمیــد گله دادی در نشســت خبری با اصحاب رســانه، به 
مناســبت هفته ســلامت، اظهار کرد: هفته سلامت زمانی 
اســت که همه کشورهای عضو ســازمان بهداشت جهانی 
می توانند یک موضوع مشترک را در سطح جهانی پیگیری 
کننــد و به دنبال راهکاری برای ارتقای ســلامت باشــد. 
سازمان بهداشت جهانی با ۶1 کشور آغاز به کار کرد و امروز 
194 کشور عضو سازمان هستند و سازمان در ۶ منطقه دفتر 

دارد و ما جزو منطقه مدیترانه شرقی هستیم.
وی با بیان اینکه مردم شــناخت زیادی از حوزه بهداشــت 
ندارند و اغلب با حوزه درمان آشــنا هستند، افزود: معاونت 
بهداشت دانشــگاه علوم پزشکی اصفهان حدود ۷ هزار نفر 
پرســنل دارد کــه در یک هزار و  2۶0 واحد بهداشــت، در 
قالب 2۷ مرکز بهداشــت در سراسر استان اصفهان مشغول 
به کار هســتند و حدود 500 واحدهای بهداشتی در مراکز 
روستایی به عنوان خانه بهداشــت فعالیت دارند. همچنین 
حدود 5 میلیون نفر در 2۶ شهرســتان و 2۷ مرکز بهداشت 

زیر پوشش دانشگاه علوم پزشکی اصفهان هستند
معاون بهداشــت دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با اشاره به 
اینکه سال گذشته شبکه بهداشت و درمان چهار شهرستان 

ورزنه، هرند، جرقویه و کوهیپایه به تصویب رســید، گفت: 
به دنبال افزایش شــبکه بهداشــت و درمان نیروی انسانی 
مورد نیاز برای فعالیت در شــبکه های جدید جذب شــدند 
و روز گذشــته به مناســبت هفته ســلامت تابلوی شبکه 
بهداشت شهرستان ورزنه نصب شد و مابقی شبکه ها تا آخر 

اردیبهشت ماه افتتاح خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: باتوجه به تفاهم نامه وزات بهداشت به 
دنبال گســترش فضای فیزیکی بهداشت هستیم و ساخت 
15۶ پروژه متناسب با نیاز هر شهرستان در قالب خانه های 
بهداشــت، پایگاه سلامت و مراکز سلامت در دست احداث 
هســتند، که 3۶ پروژه توسط خیران و 120 پروژه از محل 
اعتبارات دولتی ســاخته خواهد شــد و همــه این پروژه ها 
نیازمند ۷00 میلیارد تومان بودجه اســت و اکنون حدود 30 

پروژه به اتمام رسیده واست.
گله داری با اعلام اینکه در ســال 1402 بالغ بر 100 میلیارد 
تومان تجهیزات به حوزه بهداشــت اصفهان اضافه شــد، 
تصریح کرد: در این راستا 20 دستگاه خودروی شاسی بلند و 
20 دستگاه موتورسیکلت برای مناطق صعب العبور و عشایر 
تهیه شده که این موارد حدود 40 میلیارد تومان هزینه نیاز 

داشته و ۶0 میلیارد تومان دیگر برای سایر تجهیزات هزینه 
شده است. همچنین سال گذشته حدود ۷00 نفر نیرو جذب 

شدند و مجوز استخدام ۶50 نفر دیگر را گرفته ایم.
وی شــعار هفته ســلامت امسال را » ســلامت خانواده و 
مردمی ســازی ســلامت خانواده« دانســت و اضافه کرد: 
مردم باید برای ارتقای بهداشــت و ســلامت قدم بردارند، 
در روســتاها حدود 95 درصد جمعیت به صورت خودجوش 
بــرای انجــام مراقبت هــا به مراکــز بهداشــتی مراجعه 
می کنند اما متاسفانه در شــهرها این آمار حدود 30 درصد 
 اســت و مردم در شــهرها مشــارکت و اســتقبال لازم را

ندارند.
معاون بهداشــت دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان، افزود: 
امسال ۶4 پایگاه سلامت در سطح استان راه اندازی خواهند 
شــد. در شــهرها به ازای هر هزار و 500 نفر یک مراقب 
ســلامت و یک ماما خواهیم داشــت که وظیفه مراقبت و 
مامایــی را بر عهده دارند و فراخوان جذب نیروی مورد نیاز 

آغاز شده است.
وی در خاتمــه گفت: امســال یکــی از برنامه های وزارت 
بهداشــت ســلامت خانواده اســت که بایــد 2۷ میلیون 
نفــر در کل کشــور تحت پوشــش قرار بگیرنــد، قطعا با 
فعالیت های انجام شــده، اســتان اصفهان جزو استان های 
پیشــرو در این زمینه خواهد بود. تا پایان ســال کل استان 
تحت پوشــش خدمات ســلامت فعال قرار می گیرند، اگر 
می خواهیم سلامت را در شــهرها ارتقا ببخشیم، راهکاری 
نداریــم جز آنکه همان سیســتم بهداشــت روســتایی را 
در شــهر تحت عنــوان مراقبین ســلامت اجرایی کنیم و 
 مردم را به ســمت پایگاه های ســلامت و مراکز بهداشت

بکشانیم.  

در روستاها 95 درصد و در شهرها 30 درصد مردم به 
مراکز بهداشتی مراجعه می کنند

 9 راه برای تقویت اراده : 

1. بیشتر مراقب تصمیمات خودکار خود باشید.

3. به اندازه کافی بخوابید.

4. کارهای خود را طبق اولویت لیست کنید

7.صبح ها چرت نزنید.

8.دوش آب سرد بگیرید.

9. کارهاتون رو با موارد لذت بخش ترکیب 

کنید تا در کارها غرق بشین و متوجه گذر 

زمان نباشید.

5. ورزش و تغذیه بهتر را فراموش نکنید.

6. بعضی کارها رو به عادت تبدیل کنید.

2. کارها را نیمه تمام رها نکنید.

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س.عطایی

متخصصان علوم پزشــکی هشــدار دادند 
آنفلوآنــزا عامل بیماری زایی اســت که به 
احتمال زیاد در آینــده نزدیک باعث ایجاد 

یک بیماری همه گیر جدید خواهد شد.
به گزارش ایسنا، یک نظرسنجی بین المللی 
که بنابر اعلام »گاردین« منتشــر می شود، 
نشــان می دهد 5۷ درصــد از متخصصان 
احتمــال می دهند یک ســویه از ویروس 
آنفلوآنزا علت شــیوع بعــدی بیماری های 

عفونی مرگبار در سطح جهان خواهد بود.
»جان ســلمانتون گارسیا« از دانشگاه کلن 
که این مطالعه را انجام داده اســت، تاکید 
کرد:  این باور که آنفلوآنزا بزرگترین تهدید 
همه گیری در ســطح جهان است بر اساس 
تحقیقات طولانی مدتی به دســت آمده که 
نشان می دهد این ویروس به طور مداوم در 

حال تکامل و جهش است.
این کارشــناس افزود: اگرچه هربار تلاش 
می شود با ســویه های مختلف آنفلوآنزا به 
اندازه کافی مقابله شــود و آنها فعلا در حد 
خطرناک ارزیابی نمی شوند، اما این موضوع 

لزوما برای همیشه صادق نخواهد بود.
جزئیات این نظرسنجی شامل ارزیابی نظر 
18۷ دانشــمند جهانی قرار است در کنگره 
میکروبیولوژی بالینی و بیماری های عفونی 
)ESCMID(  فاش شــود که آخر هفته 

آینده در بارسلونا برگزار می شود.

براســاس بخشــی از اطلاعات منتشرشده 
از این پژوهش،  21 درصد از کارشناســانی 
کــه در این مطالعه شــرکت کردند،  اعتقاد 
بعدی همه گیری  دارند محتمل ترین عامل 
پس از آنفلوآنزا، احتمالا ویروســی است به 
نام بیماری ایکــس X که هنوز برای علم 

ناشناخته است.
آنهــا درباره بیماری ایکس بــر این باورند 
که همه گیری بعدی ممکن اســت از سوی 
میکروارگانیســمی که هنوز شناسایی نشده 
اســت، ایجاد شــود درســت همانطور که 
ویــروس عامل کووید-19 پیدا شــد و در 
سال 2019 همه گیری جهانی را شکل داد. 
در واقع برخی از دانشــمندان هنوز بر این 
باورند که ســارس کوو-2 )عامل کووید – 
19( همچنان یک تهدید محسوب می شود 
به طوری که 15 درصد از دانشــمندان این 
مطالعه، آن را محتمل ترین علت همه گیری 

در آینده نزدیک ارزیابی می کنند.
سایر میکروارگانیســم های کشنده - مانند 
ویروس های لاسا، نیپا، ابولا و زیکا – تنها 
از سوی یک تا دو درصد از پاسخ دهندگان 
به عنوان تهدیدهــای جدی جهانی ارزیابی 

شدند.
به گفته »جان سلمانتون گارسیا«، مسئول 
این مطالعه جهانــی آنفلوآنزا تا حد زیادی 
تهدید شماره یک از نظر احتمال همه گیری 

از سوی بیشتر دانشــمندان جهان معرفی 
می شود.

این نتایــج در حالی ارائه خواهد شــد که 
هفته گذشــته نیز سازمان جهانی بهداشت 
نسبت به شیوع آنفلوآنزای پرندگان ) سویه 
اچ5انH5N1 1( که باعث میلیون ها مورد 
ابتلا در سراســر جهان شده اســت، ابراز 
نگرانی کرد. شــیوع این بیماری در ســال 
2020 آغاز و تاکنون منجر به مرگ یا تلف 
شدن ده ها میلیون طیور و نابودی میلیون ها 

پرنده وحشی شده است.
ایــن ویــروس به تازگــی بــه گونه های 
پســتانداران نیز گســترش یافته است به 
طوری که گزارش شــده گاوهای اهلی در 
12 ایالت آمریکا آلوده شــده اند و نگرانی ها 
در مورد خطرات این بیماری برای انســان 

بیش از پیش افزایش یافته است.
»اد هاچینســون«، ویروس شناس دانشگاه 
گلاســکو در این زمینه گفته اســت ظهور 

ویــروس آنفلوآنــزای پرنــدگان در گاوها 
تعجب آور است زیرا خوک ها تاکنون به این 
ویروس مبتلا شده  بودند اما تا همین اواخر 
گزارشی از ابتلای گاوها نبود و این موضوع 

را نباید دست کم گرفت.
به گفتــه او،  ابتــلای گاوها بــه ویروس 
آنفلوآنزای پرندگان به این معنا اســت که 
خطر ورود ویروس به حیوانات مزرعه بیشتر 
شــده و نگرانی درباره انتقــال از حیوانات 

مزرعه به انسان نیز افزایش می یابد.
بــا توجه بــه گزارش هــا درباره شــیوع 
آنفلوآنزای پرندگان، دانشــمندان نسبت به 
چشــم انداز یک بیماری همه گیــر آنفلوآنزا 
همچنین  آنهــا  اگرچه  می دهند.  هشــدار 
خاطرنشــان می کنند که واکسن هایی علیه 
بســیاری از گونه هــای آنفلوآنــزا از جمله 
آنفلوآنــزای پرندگان قبلا ســاخته شــده 
اســت و می توان امیدوار بود که غافلگیری 

کووید-19 رخ ندهد.
بــه گــزارش ایندیپندنــت، در عین حال 
کارشناس دانشگاه کلن و انجام دهنده این 
مطالعه جدید، نســبت بــه فراموش کردن 
رعایت نکات بهداشتی هشدار داده و گفت: 
مردم به عادت های قبلی نظیر سرفه کردن 
در دستانشــان و سپس دست دادن با افراد 
دیگر بازگشته اند. ماسک زدن کنار گذاشته 
شده و به بســیاری از عادت های خطرناک 
قبلی برگشــته ایم؛ اینها ممکن است ما را 

پشیمان کنند.

هشدار متخصصان درباره همه گیریِ بعدی جهانی 

ندای هرمزگان     عکس 
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